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L’impacte de 
la segona 

onada

I també en aquest número:

> L’equip de govern no  es decideix a implantar la 
recollida d’escombraries porta a porta a Cassà
> Les restriccions pe la Covid-19 posa en suspens l’activitat cultural 
a Cassà i fa ajornar el Càntut fins al 2021
> El Pla Local d’Educació de Cassà preveu 26 actuacions en els 
propers quatre anys 
> La Generalitat comença les obres d’ampliació de la depuradora
> Beques per a cinc joves esportistes cassanencs
> S’edita un llibre de fotografies amb imatges de Cassà dels 
darrers vint-i-cinc anys del segle XX
> ...i tota l’actualitat de les entitats de Cassà
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Editorial Opinió

Esperant la tercera

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda.

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

Aquest mes de novembre hem viscut una forta nova onada de pandèmia amb  
un impacte social important, especialment per les noves restriccions imposades  
que han afectat diversos sectors econòmics i per l’afectació als col·lectius d’alum-
nes dels centres d’ensenyament que ha provocat tancaments d’aules, quarante-
nes de grups d’alumnes i situacions complicades per a nombroses famílies amb 
fills en edat escolar.
Seria mentida dir que ha estat una sorpresa l’arribada de la segona onada per-
què qui més qui menys ja es temia que, davant la facilitat -i alegria- que s’havia 
sortit del primer estat d’alarma -per permetre un estiu força «normal»- el que po-
dia passar a la tardor podia ser-ne una conseqüència negativa, com així s’ha vist.
Comencem tenint clar que el més greu és que la malaltia s’emporta vides huma-
nes  i que les afectacions per a la salut de les persones que pateixen el corona-
virus encara no estan ben demostrades, però en molts casos es tem que durin 
anys. Però al costat d’aquesta trista constatació  ens trobem amb les conseqüèn-
cies que ha comportat en l’àmbit econòmic la pandèmia al nostre poble.
Sectors com els bars i restaurants que ja van patir força en la primera onada 
ara es troben que amb la segona tongada de restriccions no han pogut  oferir 
ni un 10% del servei que es feia anteriorment i malgrat les ganes de continuar 
endavant i mantenir una mínima oferta de servei veuen amb consternació com 
el model de negoci  previst, enguany no pot funcionar de cap manera i serà molt 
difícil poder recuperar-se. Sense poder obrir, sense festes ni fires, sense possibili-
tats de trobades de grups d’amics, sense àpats familiars... el sector de la restau-
ració és un dels que més  clarament tindrà problemes per sortir-se’n d’aquesta 
patacada. Igualment hi ha altres col·lectius com els d’esports o culturals que  
també es troben en situacions complicades i no oblidem que un sector que ha 
estat tan important a Cassà com és el de la música ha hagut d’afrontar un any 
amb  limitació espectacular de les seves actuacions i amb unes perspectives que 
no conviden precisament a l’optimisme...
I el pitjor és que potser aquesta segona onada  no serà la pitjor. L’administració 
amb l’obligació d’intentar donar sortida a les justes reclamacions dels sectors 
més afectats a final d’aquest mes de novembre ha tornat a obrir una mica l’ai-
xeta per donar alguna opció a la ciutadania a gaudir  de les festes nadalenques 
i donar una mica de vida als comerços. Però aquesta major llibertat també pot 
comportar després  que la tercera onada que ens anuncien per al mes de gener 
torni a ser especialment virulenta i les mesures de confinament hagin de tornar 
a ser d’allò més estrictes i altre cop problemes per als sectors econòmics més 
delmats. En fi el gos que es mossega la cua i una situació que sembla que només 
podrà resoldre’s amb l’arribada de la famosa vacuna que ho salvarà tot. Ara 
bé, quan arribarà el vaccí miraculós? Alguns optimistes diuen que per Nadal del 
2012 potser tornarem a fer vida normal. Ara, que hi ha qui creu que les masca-
retes ja les  haurem de fer servir sempre més...
Mentrestant, petites accions de suport com les que pot fer l’ajuntament de re-
partir vals de vint euros per comprar als establiments de Cassà o les ajudes 
a petits empresaris o treballadors aturats son ben agaraïdes i valorades però 
també ens evidencien del poc que es pot fer amb el pressupost municipal quan 
la necessitat és tan gran.
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

AL SOLDAT DESCONEGUT
     
Camí de les Gavarres, vora a cal 

Porrer vell
a un vinyar perdut, ple de pols del 

passat,
una creu entre pedres, encerclat per 

l’anell
d’un ram de farigola: un fossar d’un 

soldat.

És el fruit d’una guerra, que l’occí com 
anyell,

sols tenia la vida per guanyar la lliber-
tat.

És la terra abonada i el paisatge 
mesell

suc del cor d’una mare de tant com 
l’ha plorat.

La fi d’una baralla, encesa entre ger-
mans

d’unes generacions plenes d’odi i 
desamors,

que va sembrar de tombes, tot el 
nostre terreny.

El trist destí d’uns avis, mares i infants
que varen suportar els infernals 

dolors,

per culpa dels mandataris que perde-
ren el seny.

                      
 Enric Albertí Mias

El grup de Teatre 
Cassanenc

Llegeixo al DIARI DE GIRONA del di-
lluns 19 d’octubre del 2020, pagina 
42 :
“LA  CAMPANYA  DE  TEATRE AMA-
TEUR  DE  GIRONA“ Representarà  15 
obres la pròxima temporada 2021. 
I entre ells hi ha GUSPIRA  TEATRE 
amb Mentiders, GRUP DE TEATRE 
CASSANENC  amb “LITUS”  i CRÀDU-
LA  TEATRE.
Entenc que el Diari de Girona doni la 
notícia sense fixar-se en el poble d’on 
són els titulars de Teatre Amateur, 
però, jo que soc cassanenc d’arrel, 
encara que visqui a Girona, m’ha fet 
molta gràcia aquesta notícia i d’aquí  
l’exposo a la vostra conveniència.
Gràcies TEATRE  AMATEUR  Cassa-
nenc perquè m’ha fet recordar aquells 
meus anys en que vaig gaudir d’aficio-
nat i actuant dalt dels escenaris.

Joan Carreras Triola

L’Excusa de la Covid-19
Escric en resposta a l’article del passat 
21 d’octubre (publicat a cassadigital.
cat i que podeu veure en requadre ad-
junt) “Dilluns es van detectar 10 casos  
de coronavirus a Cassà”.  Doctor Figa, 
li he de dir que en realitat no hagués 
detectat 10 casos, sinó com a mínim 
11.  Dic com a mínim perquè no sé 
quants metges van jugar a endevinar 
el diagnòstic per telèfon sense visi-
tar el pacient, però aquest va ser el 
cas de casa. El meu home va trucar 
al CAP (unes 10 vegades, però això 
ja és sabut per tothom) dient que te-
nia mal de coll i febre ; una doctora 
telefònicament va decidir que tenia 
angines. Evidentment no calia que 
es confinés per tenir angines, podia 
seguir fent vida normal fins que l’en-
demà jo mateixa vaig llevar-me amb 
febre.  Per sort o per desgràcia soc 
diabètica i en el meu CAP (que no és 
a Cassà) vaig topar amb una doctora 
que es va preocupar de fer-me un test 
ràpid l’endemà mateix. El test va re-
sultar “Covid positiva”, em van manar 
aïllament amb més o menys pressa i 
poques indicacions però el problema 
és que fins a l’endemà, 5 dies des-
prés de les “angines” no es va fer la 

En Toni Moreno arriba al poble un dissabte d’hivern a mitja 
tarda. Porta una camisa de polièster, pantalons de cam-
pana i sabates de taló alt. Hi ha poc ambient, al carrer. 
El cine del Passeig, en el qual hi va veure Rocky i una pel-
lícula de Bruce  Lee en sessió doble, ara és la sucursal 
d’un banc. 

Passeja davant de Sala Galà i recorda quan tenia 19 anys 
i venia cada diumenge al Sir Thoma’s. Ballava cançons dels 
Bee Gees de forma espectacular a dalt del podi. El públic 
se’l mirava embadalit, i al mateix  temps, picava de mans. 
Era el rei indiscutible de la festa. A prop seu només hi 
gosava competir en Milio, que aguantava un puro  amb la 
mà esquerra mentre feia el gest de victòria amb la dreta. 

En aquells temps en Toni era ben plantat i treballava en 
una botiga de pintures del Pont Major de Girona. Ara viu 
del subsidi estatal de quatre-cents euros al mes i de la 
venda de la seva col·lecció  de discos de vinil. Els caps de 
setmana té una parada als principals mercats d’intercanvi 
i de segona mà de la comarca. 

   Davant de l’aparador d’una pastisseria al costat de 
l’antiga discoteca, es treu una pinta de la butxaca i es pen-
tina els cabells blancs cap enrere. Es fixa en una safata de 
triangles de cabell d’àngel, d’una presentació geomètrica 
perfecta, divina. Li ve al cap l’Estefania Manzano. Recorda 
que no es perdia cap ball lent amb les noies més atracti-
ves,  i com després les portava en el seu Renault 5 Turbo 
a rostollar al veïnat de Matamala. Ella, però, ni tan sols el 
va mirar quan li va demanar  anar a la pista: va tenir un no 
rotund com a resposta, acompanyat d’un gest d’immens 

menyspreu. En Toni Moreno s’ho va prendre molt mala-
ment, era la primera vegada que no li feien gens de cas. 
Per acabar-ho d’empitjorar, en aquell moment sonava How 
Deep is your Love, una  de les seves cançons romànti-
ques preferides. Empipat, va sortir de la disco i, en passar 
davant de l’establiment, va comprar un triangle de cabell 
d’àngel i se’l va cruspir de cop. 

   Després d’un matrimoni per l’església i dos de civils, en 
Toni no ha deixat de pensar  en l’Estefania. La va trobar fa 
poc al Linkedin: treballa de guionista de sèries a Mediapro 
i viu a la plaça de les Dones del 36 a Gràcia, Barcelona.
També és una de les fundadores del Moviment Me Too a 
Catalunya. Decideix entrar a la botiga, en aquell moment  
sense clients, tot exclamant Ah Maria!

 S’adona que en els prestatges d’un congelador vertical 
hi ha una selecció de gelats elaborats a partir de produc-
tes típics del territori. Quan surt la dependenta, compra el 
triangle i aprofita per suggerir-li una nova proposta: el gelat 
del Sir Thoma’s, format per cubata de Rom Bacardí amb 
Coca-Cola i essència de tabac Ducados.

No és una idea brutal?, afegeix  amb un entusiasme en-
comiable. De cop, se sent la melodia de Peter Gunn,  del 
grup Emerson, Lake and Palmer. Tot seguit, s’encenen uns 
focus LED de llum blanca penjats al sostre. En Toni More-
no, malenconiós, sap que és l’hora de tornar cap a casa.

Josep Ferrer Serra

Microrelats de cinema

Febre del dissabte nit
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Diuen els lectors Opinió

Sempre m’ha agradat abraçar i rebre abraçades. És un 
gest d’escalf que transmet el sentiment que en aquell 
moment necessita el que el dona o el rep. Les abraça-
des milloren l’estat d’ànim i ajuden a disminuir el dolor. 
Hi ha abraçades que t’embolcallen i et reconforten més 
que les paraules. A mi em surt d’abraçar amb tot el cos, 
donant-me i rebent també.

Ara em trobo que inicio el gest i els braços es queden 
a l’aire, reprimida l’acció i l’emoció que vull transmetre. 
Aquest temps de pandèmia ens ha tancat la boca i immo-
bilitzat els braços. És difícil viure sense abraçades i em 
cal cercar altres codis de relació que em permetin ser 
qui soc sense renunciar a la salutació cordial que supo-
sa també l’abraçada. Així, la mirada ha tornat al lloc on 
hauria d’estar sempre, al centre de la relació amb l’altre. 
Mirar algú als ulls és reconèixer-lol i fer-li saber que estàs 
allà disponible, de veritat, mostrant-te i permeten que et 
retorni el que necessiti en aquell moment. Hi ha perso-
nes que no poden aguantar la mirada, que les incomoda 

la intimitat de veure’s reflectits en l’altre, que es senten 
despullades i perdudes. Ningú ens ha ensenyat a mirar de 
veritat. Ens mirem però no ens veiem, cecs com estem 
no ens veiem l’ànima, l’essència, ni tampoc percebem que 
necessita l’altre, i així anem perdent-nos en el fer i no en 
l’estar, en el ser.  

Hi ha coses a les que, malgrat la pandèmia, no vull re-
nunciar per no normalitzar allò que forma part indestriable 
de la meva manera de viure. 

No vull deixar d’abraçar a qui vol ser correspost i també 
vol abraçar-me, ni renunciar a compartir espais, ni espec-
tacles, ni reivindicacions, ni lluites compartides, ni terras-
ses de bar. No vull normalitzar aquest temps de pandèmia 
que ens roba cossos i espais de vida, que ens paralitza 
l’afecte i ens aïlla. Quan sortim d’aquest no temps, caldrà 
retornar totes les abraçades no fetes, mentrestant mi-
rem-nos als ulls i transmeten afecte i esperança.

Sílvia Soliguer Fernàndez / Advocada i mediadora  

PCR al meu home i al meu nadó de 4 
mesos. Endevineu el resultat? 7 dies 
després de trobar-se malament sabíem 
que era positiu.   Passa el mateix amb 
pediatria, conjuntivitis diagnosticada 
per foto i per correu electrònic, pro-
blemes amb la lactància per telèfon… 
i després resulta que el diagnòstic era 
erroni i tot per no visitar-lo. Encara que 
has de tenir la sort de trucar quan hi ha 
pediatre, perquè si no t’has d’esperar 
fins l’endemà… sembla que en un poble 
com Cassà tenir pediatre cada dia no 
és prou important. 
 Em sap greu dir-li doncs, Doctor Figa, 
que per més que nosaltres col·laborem 
per a poder contenir la COVID-19, apli-
cant les mesures d’higiene de mans, 
mascareta i distància de seguretat, 
també necessitem que els doctors fa-
cin la seva feina, no juguin a si l’encer-
to l’endevino,  atenguin i diagnostiquin 
com cal. L’excusa de la Covid ha arribat 
massa lluny.  

Anna Farrerós

Moment zero

L’amor en temps de pandèmia

TEXT DE REFERÈNCIA:
El text de referència de la carta adjunta va ser publicat a cassadigital.cat el 
31 d’octubre passat i deia, entre altres coses, el següent:
El  Doctor Figa, director de l’EAP Cassà ha manifestat que “en la darrera 
setmana hem tingut un augment de casos exponencial que fa que estiguem 
entrant en una situació molt complicada i preocupant. Coincideix en un 
moment que sembla que les mesures de la població general s’han anat 
relaxant. Estem vivint una situació d’excepcionalitat. És per això que insistim 
que és molt important la col·laboració de tothom per a poder contenir la CO-
VID-19, aplicant les mesures d’higiene de mans, mascareta i distància de 
seguretat. També necessitem que els casos sospitosos o confirmats,  i els 
seus contactes estrets, facin correctament el confinament que se’ls indica.
Segons informa l’Ajuntament de Cassà, des de l’ABS de Cassà es recorda 
que “des dels centres d’atenció primària s’està treballant molt per mirar de 
contenir la pandèmia, intentant mantenir l’activitat no COVID19 de la mane-
ra més segura possible per la població. En aquesta línia, és important que 
aquella població amb patologies cròniques es vacuni de la grip. La campa-
nya vacunal va començar aquesta setmana passada i es manté durant tot 
l’octubre, novembre i desembre. A mesura que anem omplint les agendes 
de vacunació n’anem obrint d’altres per donar cobertura a totes les neces-
sitats de la població”.../... Per la seva banda, Robert Mundet, alcalde de 
Cassà ha fet una crida  a la població a “seguir les indicacions que difon cada 
dia el departament de Salut. Ara més que mai hem d’actuar amb molta 
responsabilitat per frenar la corba de contagis. Si ens relaxem, el contagi 
ens pot afectar a qualsevol de nosaltres i en qualsevol moment”.

Necessito silenci per a pensar
i temps per a reflexionar.
valentia per superar pors

i fortalesa per tornar a intentar.

Necessito fe per poder confiar
i compassió per poder perdonar.

Molta gratitud per aprendre a valo-
rar,

perquè agrair ens dóna alegria
i és una prova de humilitat...

Agraïm – ho tot; 
Per ésser, per tenir, per guanyar,
 per tornar, per sentir i estimar. 

Agraïm la presència
 dels qui són al nostre voltant

Necessito unes grans ales,
perquè ben alt,  jo,  voldria volar.

M. Carme Ariza

Necessito
El meu racó
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Opinió Diuen els lectors

Economia d’estar per casa (119)

De mentiders, polítics i banquers
Mentre segueixo el serial de l’escrutini 
dels vots dels americans, espectacle 
absolutament increïble, vergonyós, in-
sòlit, ignominiós, barroer, i qualsevol 
altre adjectiu pejoratiu que se us pu-
gui acudir, llegeixo altres notes prou 
preocupants a la premsa “salmó”, que 
com la premsa “rosa” es preocupa 
per la nostra salut mental.

En aquest cas és un informe publi-
cat pel Credit Suisse, entitat financera 
de prestigi i on tenen compte tots els 
ciutadans d’aquests país que es consideren patriotes, n’ex-
posa que amb la pandèmia i l’efecte Covid, l’estat espanyol 
haurà perdut 1082 súpermilionaris, és a dir persones que 
disposen d’un patrimoni superior als 50 milions de dòlars. 
Ves per on, i semblava que el virus i el seu impacte econò-
mic només afectaria els més pobres (com sempre). El que 
no diu és qui són, com a bon banc suïs, amb la qual cosa 
ens quedem amb les ganes de poder plànyer a aquests 
“nous pobres” o “ex-supermilionaris”-

També aquest informe ens diu que al món global hi ha 
51,9 milions de supermilionaris, que si fa no fa, acumulen 
el 43,4 % de la riquesa mundial, mentre que un 54 % de 
la població reté el 2% de riquesa mundial, pel que fa a 
patrimoni equivalent inferior a 10.000 dollars. La resta ja 
ni compta.

No cal dir que aquest 2 % no deixa de decréixer a causa 
de les diferents crisis.

La desigualtat és exponencial i no ve d’ara, gairebé por-
tem des de principis del segle XXI accentuant aquestes 
desigualtats, que tal com pronostiquen veus prou autorit-
zades com l’economista francès Thomas Piketty, ens por-
ten a un futur fosc com la gola de llop.

Però no tot són males notícies, el “patriarca” gallec d’In-
ditex (Zara) el supermilionari Amancio Ortega, s’ha em-
butxacat 685 milions d’euros en concepte de dividends 
per les seves accions, i els grans banquers d’aquest país 
estan que trinen perquè la UE va “recomanar” als Bancs 
no repartir dividends, amb la finalitat de reforçar les enti-
tats de cara a les probables insolvències que provocarà 
la pandèmia. Lluny d’acceptar-ho es proposen repartir els 

beneficis, malgrat que els percentatges 
de “core capital” de la majoria de les 
entitats espanyoles no arriba a la mitja-
na exigida per a garantir la solvència de 
les mateixes entitats. Greu, molt greu, 
però clar, els interessos dels capitos-
tos són molt potents, si no veieu els 
dividends que van percebre consellers 
(accionistes) de Bankinter, Santander, 
BBVA, Bankia i altres primeres espases 
del mercat financer. La quantitat rebu-
da per 8 persones entre 2014 i 2020 

puja a 645 milions.
Cognoms com Botin, Masaveu, Goirigozarri, Oliu i altres 

són els caps de cartell.
Mentrestant les notícies que ens envia la UE respecte 

de l’economia del país són les que ja es podien esperar: 
caiguda del PIB un 12.4%, creixement pel 2021, 5,4 % i 
pel 2022, 4,8 %- Fàcilment es pot veure que fins i tot en 
dos anys (si tot va bé) no arribaríem a eixugar la caiguda 
del 2020, tot i que els creixements previstos es faran so-
bre una base inferior a la de la. És a dir, caiem 12,4 sobre 
100 i creixem 5,4 sobre 87,6, en realitat doncs un 4,73 
sobre 100.

Són prospeccions, però no deixen de ser preocupants, 
ja que som els líders europeus en caiguda del PIB, mentre 
a Itàlia s’estima en un -9,9%,a França .9.4% i a Alemanya 
-5.6% i la mitjana de la UE, es quedaria en un - 7,1 %. Tot 
plegat poc engrescador.

Una vegada més constatem que la debilitat del sistema 
productiu de l’estat espanyol, assentat en el sector ser-
veis, turisme i construcció, difícilment té recorregut, més 
si tenim en compte que el dèficit públic serà monstruós, 
el deute públic emes supera el 130 %, i la capacitat re-
captatòria està molt debilitada, gràcies a la precarietat 
laboral, als baixos salaris, i també a la pèrdua de tants 
supermilionaris.

Segueixo a l’espera de resultats, tot i que per emoció, 
les eleccions municipals a Cassa. A veure si ho superen. 
Salut.

J. H.

SOLUCIONS ALS ENTRETENIMENTS (PÀG. 83)

Mots encreuats 414Sopa de lletres 414 Sudoku 176

	

T R O N A D A R A S
O I C O M L L A T A
N U A M E N T P U B
A S I N O I I E
D I N A M I T A R

P O A Ç A R U C A
A S L A D A C R E M
Q U E R A T S I M A
U R U I S I T A R
E R I C E S D I N A
T A X I S T A C A T

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

6    Llumiguia · núm. 813 · novembre 2020 



Diuen els lectors Opinió

Avançar. Per inèrcia? No. Hi ha d’haver una motivació; 
una finalitat. Un propòsit com a pretext vital. Allò que 
ens mou, conscient o no, i que ens dota de necessari 
sentit existencial i valor individual. Tenim metes, ens 
marquem objectius i evidentment prenem consciència 
de la nostra posició; feta de possessió, pèrdua i an-
hels. Però com reaccionar davant del plausible fracàs 
continu? Davant la frustració colpejadora de no arribar, 
de quedar-se curt. O el que és discutiblement encara 
més incòmode, davant la percepció que malgrat haver 
fet factible el propòsit o estar ben encaminat a asso-
lir-lo, no hi hagi satisfacció. 

Pèrdua de la il·lusió, de la direcció. Sentir un buit, 
fruit d’esforços estèrils que no generen els resultats 
esperats o desitjats. Voluntat, convicció, principis, fe, 
valors, emoció... tant li fa qualsevol de les seves ramifi-
cacions; en conjunt és la força que impulsa els nostres 
actes. És el motor vital, el perquè; autoqüestionat es-
pecialment en períodes de crisi i dificultat, de desori-

entació. Però el cas és que un enfocament i aspiració 
clara no sempre són tan fàcils de discernir. Autoconei-
xement, la ja tan esmentada en aquest espai intros-
pecció... Què vull, qui vull ser? No necessàriament en 
l’avenir, sinó en l’ara. Quines necessitats vitalícies, més 
enllà de les biològiques i les gairebé imprescindibles i 
inherentment socials, ens conformen? En aquest sen-
tit, la problemàtica (o depèn de la perspectiva, en certa 
manera oportunitat) és que les exigències de la nostra 
personalitat, la qual muta i es matisa amb el pas del 
temps, també es transformen amb ella. 

Objectius, propòsits i al·licients; siguin banals, fugaços 
o transcendentals...  és pretensiós saber amb absoluta 
seguretat quins són els correctes i veritablement ajus-
tats a les nostres vides. Però, així i tot, en volem, en ne-
cessitem. Són el què i perquè, sempre amb la intrínseca 
caducitat lligada a la permanència existencial física; a 
seguir avançant.  

Pol Esteba Masjuan

Raciocini

Esforços buits

La veïna de Cassà Concepció Turon Muné foto de l’esquer-
ra- va complir el 28 d’octubre passat  cent anys; i -tot i la 
situació dfe confibnamnet- ho va poder celebrar com cal 
amb un pastís que recorda aquesta important data.

Per molts anys!

Feliç centenari
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Opinió De l’últim quadern

Nefastos si perdurables. Sé bé que 
en depressió val més callar i ni tan 
sols opinar, però és evident i palpable 
que el món és el trist món i avui els 
humans poca cosa. O pitjor:  d’enti-
tat i comportament ben deplorables. 
A les tràgiques guerres de tots els 
temps i a tantes misèries passades 
s’hi pot afegir la funesta pandèmia 
actual, també d’efectes dimonials 
entre nosaltres. En el període viscut 
per qui escriu, hi havien o solien ha-
ver-hi moments i semblances real-
ment positives (ho recordo bé). Però 
ara, ens en queden sols els vestigis; 
i  apareixen molt aïllats al planeta els 
panorames plaents o les continuïtats 
d’aquells fets, consecucions i virtuts 
que prometien i ens animaven. La ve-
ritat és que han deixat de fer-ho.

Tal vegada la nova vacuna... però 
ens hauria de proveir també d’amplís-
sims efectes antisèptics contra tants 
embulls. O potser, ja ha sobrevingut 
un alleujant contrapunt amb el  gran 
succeïment d’aquest novembre als 
Estats Units, però no en vull parlar. 
Tampoc d’en Johnson ni d’en Putin, ni 
de cap malencerta celebritat política 
mundial impulsora dels detestables 
tons que sovint ens arriben d’arreu.

Tots els segles passats, repassant 
la història, ens presenten els seus 
difuminats escenaris sempre variats 
i perfectibles, fins aquell moment, al 
final del vintè, d’una vaga claredat es-
perançadora -de personal testimoni-
atge-, sobtadament esvaïda poc des-
prés per l’inesperat trasbals als inicis 
de l’actual XXI; un segle, aquest, pre-
vist com de molt marcades possibili-
tats amb ben fundades ànsies de llo-
gres i perfeccions i que, per contra, 
començà i persisteix de mala manera 
fins dificultar el designi de qualsevol 
prosperitat.

Em centraré, perquè em pertoca, 
en l’Espanya nostra (i naturalment 
en la meva menuda Catalunya que hi 
pertany), on, com dic, el fiable final 
del segle passat ressalta el posterior 
i ja llarg trastorn ocorregut a l’actu-
al, subratllat avui pel virus malfactor i 
sorprenent, molt més impressionant 
i inesperat que el canvi climàtic. 

Faig un repàs i una consideració: 
quan és fàcil rememorar l’admiració 
estrangera i l’encant mundial per als 
dirigents polítics nacionals de diversa 
mena que s’avingueren, tramaren i 
aconseguiren la benaurada transició 
espanyola liquidadora de la trista his-
tòria passada, validant la monarquia 

parlamentària i, salvant dificultats, 
amb la consecució ben democràtica 
de la valuosa Constitució espanyola 
del 78, l’entrada a la Unió Europea 
i també la clara afectivitat mundial, 
ara, en fort contrast, apareix a gran 
part dels més famosos periòdics del 
mateix món el nostre declivi i tre-
mend fracàs.  La llista de diaris per-
plexes és d’en Xavier Mas de Xaxàs, 
l’altre dìa: el Frankfurter Allgemeine 
Zeitung, The Economist, Le Monde, 
Financial Times, La Stampa, Neue 
Zürcher Zeitung i The New York Ti-
mes. Tots ho comentaven de diversa 
manera, però amb pèssima coinci-
dència.

Com a resum ben explícit, serveix 
el parer de Rafhael Minder del New 
York Times, que veu clar que la clas-
se política tremendament ampla i vi-
gent que tenim per aquí, deteriora la 
difícil situació que travessa Espanya, 
i arriba a dir en al·lusió al lideratge 
polític :   “La tripulació és pèssima i 
podria enfonsar qualsevol nau, inclús 
la més segura.” Les causes del de-
sastre les troben sempre en la forta 
polarització política i en l’estructura 
territorial (que 

impensadament resulta més es-
patlladora que arranjadora); ambdós 
factors són criadors d’una multiplici-
tat d’ens humans fortament culpa-
bles i reprovables.

De la polarització política, i del defi-
nitori escampall d’improperis mutus, 
les últimes sessions parlamentàries 
n’han sigut, també, un altaveu i un 
aparador munificents. Encara que no 
ho sembli, hi deu haver bona gent, 
però ells, els polítics, són així, i, a 
la seva usual manera, així s’infatuen 
creient-se admirats i envejats.  En ser 
elegits pels ciutadans, conformen un 
cert retrat col·lectiu de com també 
som o podem arribar a ser i compor-
tar-nos tots nosaltres. De fet, ja hi ha 
funestes entitats extremadament po-
laritzades i polaritzadores, i els ma-
teixos partits polítics multitudinaris hi 
reverteixen. 

Són aspectes de la benaurada po-
lítica... que certament empesta com 
mai, cosa que no trobo faci la jus-
tícia, sempre aguantant crítiques i 
aversions, però més ajustada al seu 
deure, tot i les diferencies d’aquí, i 
d’alguna desavinença amb Europa. 
Una altra cosa és, si participa del pe-
cat en l’incompliment de vigències i 
successions. 

Per tractar les vastes qüestions 

del país, em solen plaure diversos 
escriptors i entre ells  sempre el grat 
Daniel Fernández a la Vanguardia, 
que percep Espanya com un toro, 
una cabra que envesteix, o un cavall 
al galop, o també com aquell lleó de 
la iconografia europea de ja fa molts 
i molts temps.  Però sobretot, i aquí 
vaig, com un burro lligat a una sínia 
que no para de donar voltes allà ma-
teix per treure’n ben poca aigua, com 
un Sísifo esforçat, o potser més gan-
dul, però recalcitrant i ben inútil.

És una representació que val llarga-
ment en el temps, però sobretot ara, 
com diu l’autor, quan sembla que es 
recorre a la sement de la lamentable 
guerra civil revifant i adobant antics 
odis i diferències. Semblantment –
ho remarca- es pot dir de Catalunya 
amb la seva qüestió: “...aquí el ruc 
incansable dona voltes i més voltes 
repetint sense parar un trepitjar que 
no condueix enlloc.” Només faltaven 
els russos per trafegar-ho més.

 M’agrada que el senyor Fernández 
amplií el lligam a la noria, d’on en tre-
uen la seva pròpia aigua i prou, a tot 
el seguit de càrrecs estatals, auto-
nòmics, provincials i municipals d’un 
país malsà. En cada cas, la preocupa-
ció i el seny haurien de ser inherents 
i condignes al  càrrec, o si no, tot 
el poble ben vacunat dels populismes 
que engendren i propaguen. Ho pre-
go a Deu. També que el ditxòs virus 
deixi de contribuir-hi, i de mortificar... 

Precisament el Sant Pare, en la re-
cent visita del president del govern 
espanyol al Vaticà, va confirmar, ben 
preocupat, aquesta visió general del 
país, i -sembla gloriós- ens diuen que 
en plausible sintonia amb el senyor 
Sánchez. Entreveure-ho és dificul-
tós... 

Desprès del 2019 esperem que 
amaini el 2020, i tant de bo es quedi 
sol amb la mala fama d’haver sigut 
aquell any epidèmic, victimari cruel 
de tanta gent indefensa. Però, ja ho 
he dit abans, contra el negre pre-
sent, ens fa falta una medecina pro-
fusa i diversificada. Doncs, pensant 
en tots els éssers que tenen una llar-
ga vida per davant, és complaent i 
també santificant fiar-ne una solució 
ben complerta (dit amb el resguard 
humà i mundanal), sense recaiguda.

 

  J. Barceló B.

Apunts de l’últim quadern

Penombra, infecció, desànim...
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Notes empresarials Opinió

Inauguració d’un centre 
Mail Boxes Etc. a Cassà de la Selva
Mail Boxes Etc. ha inaugurat un nou centre a Cassà de 
la Selva, gestionat per Bernat Carreres, que disposa de 
65 metres quadrats d’instal·lacions. El centre està ubicat 
al carrer Baixada de la Coma, 15 i està especialitzat en 
embalatge professional i serveis d’enviament des d’aques-
ta localitat, gestionant enviaments de sobres i paquets a 
nivell nacional, internacional i tot tipus d’enviaments per-
sonalitzats. El Centre MBE 3132 Cassà de la Selva també 
ofereix el servei de micrologística, a més de serveis de 
domiciliació, fotocòpies, materials d’embalatge com caixes 
per a enviaments o mudances i també material d’oficina. 
L’horari de la botiga és de 9: 00h a 14: 00h i de 15: 00h 
a 18: 00h. Es pot contactar al seu equip mitjançant l’adre-
ça de correu electrònic mbe3132@mbe.es o trucant al 
telèfon 872.015.800. 

Amb aquest nou establiment a Cassà de la Selva, ara 
Mail Boxes Etc. compta amb 85 centres MBE a Catalunya. 
A Espanya, Mail Boxes Etc. té oberts més de 240 centres, 
i més de 2.600 a tot el món, essent la franquícia líder 
global en serveis d’enviaments, comunicació i ajuda a les 
activitats d’empreses i particulars.  

Eurofirms Group, primera empresa nacional de recursos 
humans, busca professionals per a seguir ampliant la seva 
estructura amb perfils tecnològics pel departament d’IT en 
els seus serveis centrals i a CornerJob, divisió especialitza-
da en la cerca de treball a través del mòbil amb un volum 
de 40.000 descàrregues mensuals i una base de dades 
de 8 milions de candidats.

L’empresa, que treballa amb tecnologies punteres com 
.NET, React i Angular, busca diferents perfils tecnològics 
entre els quals destaquen Developers .NET, Frontend De-
velopers – React, Backend Developers – Node, Backend 
Developers – asp.net core, Product Owners, Mobile De-
velopers i DevOps Architects. El fet de simplificar i facilitar 
la gestió de persones als seus clients mitjançant la tec-
nologia més avançada ha convertit a la companyia en un 
referent de qualitat dins el sector.

Aquesta és una mostra més de l’aposta per la innovació 
d’Eurofirms Group per a seguir creixent i diferenciant-se 
com a companyia.

L’empresa disposa d’una seu de 3.493,5 m² a Cassà 
de la Selva i compta amb un equip d’IT format per 60 pro-
fessionals. El departament d’IT dels serveis centrals està 
format per més de 25 persones, el que suposa més del 
20% de l’equip a la seu central. Per altra banda, la divisió 
de CornerJob suma més de 30 professionals dedicats a la 
plataforma mòbil de cerca de feina amb l’oficina situada a

EUROFIRMS GROUP, PRIMERA EMPRESA ESPA-
NYOLA DE RECURSOS HUMANS.

Eurofirms Group és la primera empresa espanyola de 
Recursos Humans, quarta del sector a Espanya, i reco-
neguda per The Financial Times per tercer any consecutiu 
com una de les 1.000 empreses amb més creixement 
d’Europa. Amb un volum de facturació de 437 milions d’eu-
ros el 2019 (un 13% superior a la de l’any anterior) i una 
xarxa de 133 oficines (110 a Espanya, 20 a Portugal, 1 
als Països Baixos i 2 a Xile), la companyia compta amb una 

Eurofirms Group amplia la seva estructura amb 
perfils tecnològics pel seu equip d’IT

àmplia cobertura geogràfica i una alta qualitat de servei 
per als seus clients.

El model de negoci d’Eurofirms Group passa per ser una 
empresa tecnològica i compromesa amb les persones, pri-
oritzant el lideratge per valors, una de les raons per les 
quals la companyia ha esdevingut un referent de qualitat 
en el sector dels recursos humans, i consolidant un model 
empresarial propi que col·loca a les persones i el seu ben-
estar en primer lloc per a l’obtenció dels millors resultats.

Eurofirms ETT, Claire Joster, Inneria, CornerJob i Ta-
lent Savior són les marques que formen part d’Eurofirms 
Group, a través de les quals ofereix els serveis de treball 
temporal, selecció de personal, externalització, formació i 
desenvolupament, outplacement i normalització de la dis-
capacitat, aquest últim portat a terme a través de la Fun-
dació Eurofirms.

Seu d’Eurofirms a Cassà
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Tots coincidim que hi ha un problema amb la gestió dels 
residus a la via pública, abocaments constants, i una 
necessitat, ara ja urgent, d’incrementar també el per-
centatge de reciclatge. Alhora coincidim que la recollida 
porta-porta és, ara per ara, el millor model per acon-
seguir-ho.

El passat ple d’octubre el govern de JxCat i el PSC va 
renovar el conveni de recollida de la brossa selectiva 
amb el Consell Comarcal del Gironès pels propers 8 
anys a partir del darrer trimestre del 2021 amb exac-
tament el mateix model actual.

El mateix servei de recollida però 60.000€ més 
car:

Aquest conveni, malgrat que la majoria de municipis 
del Gironès i dels voltants de Cassà passaran a fer el 
sistema de recollida porta a porta, manté exactament 
el mateix servei que presten a dia d’avui, però amb un 
increment dels costos de com a mínim 60.000€ anuals.

És cert que legalment al llarg d’aquests 8 anys es pot 
canviar el sistema de recollida. Però el mateix conveni re-
comana escollir el model des del primer dia i especifica que 
canviar de model a mig camí té uns costos addicionals per 
Cassà de la Selva, que caldrà que l’ajuntament assumeixi. 
És el cost de prendre les decisions tard.

Vàrem demanar a l’equip de govern que ens concretes-
sin a quin import pujarien aquests costos addicionals sen-
se obtenir resposta. Novament es prenen decisions sense 
saber el que ens costarà en un futur. Una actitud que ens 
preocupa i que comença a ser habitual.

Tots els grups municipals havien expressat la seva 
voluntat d’avançar cap al porta a porta:

Acostant-nos a la meitat de la legislatura, es renova per 
8 anys més un sistema de recollida que tots coincidim 
que és obsolet. El millor moment per canviar era amb la 
finalització de l’actual conveni de recollida de la selectiva 
amb el Consell Comarcal, que acaba el 2021, passant a la 
recollida porta a porta tal com fan la majoria de municipis 
del Gironès. 

Cal tenir en compte també, que si la majoria de munici-
pis dels voltants de Cassà de la Selva, passen a realitzar 
la recollida porta a porta a porta, el nostre municipi, tal 
com ha passat amb d’altres pobles amb situacions simi-

Opinió La Veu dels Partits / ERC

El govern manté el model de recollida de residus 
actual sense data per la recollida porta a porta

lars, corre el risc de transformar-se en un punt d’atracció 
per realitzar abocaments dels ciutadans d’altres municipis, 
agreujant encara més la situació que ja estem vivint.

POCA IMAGINACIÓ EN LES ORDENANCES 
FISCALS DE L’ANY 2021
Pocs dies després del ple d’octubre vam veure un titular 
a la premsa que deia: “L’Ajuntament congela impostos i 
taxes municipals per al 2021”. El cert però és que aquest 
2020 s’ha aprovat un increment de la taxa de l’aigua, que 
malgrat la pandèmia no s’ha aturat, i que per l’any que ve 
s’ha incrementat la taxa d’escombraries.

Tot i que s’insisteix, recargolant les dades, que l’IBI ha 
baixat un 5%, quan en realitat ja vam avançar que real-
ment disminuïa la recaptació només un 2,5%, aquest fet 
queda compensat amb l’increment de l’aigua i les escom-
braries. 

Per tant la pressió fiscal i l’esforç que realitzen els cassa-
nencs i cassanenques són exactament els mateixos, però 
el context econòmic és molt més advers.

Des d’Esquerra Cassà vam plantejar que segurament no 
era el més adequat, amb el context actual, incrementar la 
taxa d’escombraries el 2021:

En el context actual creiem important, tal com han fet 
altres municipis, que com a mínim s’haguessin congelat de 
veritat tots els impostos i taxes municipals. 

Ja que encara que el cost de la recollida de residus in-
crementi, tal com hem dit abans, la situació i el context 
econòmic i social són molt complicats tant per la ciutada-
nia com per molts autònoms, empreses o negocis locals. 

És cert que són increments percentuals petits, però tot 
acaba sumant.

QUÈ PROPOSEM?
1- Calien més bonificacions i mesures a les taxes i impos-
tos municipals.

Tenim un ajuntament econòmicament sanejat, i és preci-
sament en els moments difícils quan cal que faci un esforç 
per ajudar a la ciutadania.

Es mantenen totes les bonificacions que va aprovar el 
govern d’Esquerra en la legislatura passada, però creiem 
que calia haver treballat amb més propostes per ajudar a 
aquells col·lectius que més ho necessitin.

2- Calen més mesures per fer front a la situació econò-
mica i social derivada del COVID-19.

Fruït de l’acord i les propostes de tots els grups mu-
nicipals de Cassà s’han desplegat ajudes per valor de 
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290.000€ aquest any 2020, per 
treballadors en atur o ERTO, autò-
noms, comerços i empreses afec-
tades per la situació generada pel 
COVID-19.

Cal seguir implementant noves 
mesures, perquè malauradament 
la situació es manté. Des del grup 
d’Esquerra Cassà estem predispo-
sats a seguir treballant per cre-
ar-les i fer-ho conjuntament amb 
el govern de l’Ajuntament, però cal 
que el govern de JxCat i el PSC 
també en tingui la voluntat.

3- L’Ajuntament a més té la possibi-
litat d’utilitzar els romanents generats 
fruït de la bona gestió dels últims anys.

El govern espanyol permet utilitzar 
aquests recursos als ajuntaments. 
L’Ajuntament de Cassà disposa d’una 
quantitat de romanents disponibles 
que poden ser utilitzats per ajudar al 
municipi, a les persones que hi vivim, i 
als negocis i comerços de Cassà, per 
poder passar de la millor manera pos-
sible aquesta situació.

Des de l’inici hem ofert la nostra 
col·laboració per aportar les nostres 
idees, propostes i experiència, perquè 
es tradueixi en millores pel nostre mu-
nicipi.

Es tracta d’una situació extraordinà-
ria i cal que JxCat i el PSC entenguin 
que cal comptar amb el grup d’Esquer-
ra Cassà.

4- Hem d’abordar de manera urgent 

les necessitats d’habitatge.
Cal que en els propers pressupostos 

es prevegin recursos, o que s’utilitzin 
els recursos disponibles del romanent 
de l’Ajuntament de Cassà, per desple-
gar polítiques públiques d’habitatge.

Malauradament no podrem solucio-
nar tots els casos, però l’Ajuntament 
de Cassà ha de poder tenir capacitat 
per actuar i garantir el dret de l’habitat-
ge en aquelles situacions més urgents 
o amb persones més vulnerables.

5- Estar al costat de les entitats de 
Cassà de la Selva.

Les entitats de Cassà donen vida i 
molts serveis al poble. En la situació 
actual la major part d’elles ho estan 
passant molt malament i els proble-
mes que puguin tenir les entitats han 
ser una prioritat per l’Ajuntament. 

Creiem que caldria, conjuntament 
amb tots els grups polítics, un segui-

ment constant a totes elles i veure 
com des de l’Ajuntament s’hi pot es-
tar al costat i donar un cop de mà 
en allò que necessitin.

6- Preocupació per la Llar de Ju-
bilats.

Ja abans de la pandèmia, però en 
un context com l’actual, la Llar de 
Jubilats és molt important i té un 
paper clau en la vida d’un col·lectiu 
de persones molt nombrós, que cal 
escoltar, cuidar i potenciar.

Malauradament hem vist com el 
president i algun altre membre de 
la junta, escollits tot just fa un any i 
escaig, dimitien de les seves respon-
sabilitats. Aprofitem també aquestes 
línies per agrair-los la tasca feta i 
els esforços dedicats durant aquest 
temps. Vista la gran tasca desenvolu-
pada en aquest darrer any, i preocu-
pats per aquesta entitat, preguntem 
per aquest tema al ple i des de l’equip 
de govern de JxCat i el PSC  ens res-
ponen que aquest és un tema intern 
de l’entitat i que no podien fer-hi res.

Creiem que precisament en mo-
ments complicats és quan més s’ha 
d’intentar col·laborar amb les entitats 
de Cassà que fan del nostre un gran 
poble, que cuida i compte amb les se-
ves entitats i tota la ciutadania. 

Esquerra Cassà de la Selva

La Veu dels Partits / ERC Opinió
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El govern de Cassà no veu clar 
implantar la recollida selectiva

Dos innt tres anys

Cassà al dia Ple Municipal

La implantació del sistema de recolli-
da porta a porta al municipi de Cassà 
de la Selva encara no està clar que 
es pugui implementar properament. 
Tot i que els municipis de l’entorn de 
Cassà ja ho han fet o estan en procés 
d’implantar aquest sistema que  ga-
ranteix un increment del percentatge 

en la recollida selectiva de residus, a 
Cassà l’actual equip de govern va ma-
nifestar en el ple del mes d’octubre 
que no estava tan clar que estigués-
sim en el moment adequat per instau-
rar el nou sistema ni tampoc que fos 
més barat que el sistema actual. En 
el ple d’octubre es va aprovar –amb 

el vot en contra d’ERC- el conveni amb 
el Consell Comarcal del Gironès per la 
prestació del servei de recollida selec-
tiva si bé sense aprofundir en el canvi 
de sistema que des de l’oposició es va 
reclamar  de manera insistent.

Tot i que els grups del consistori 
cassanenc sembla que estan d’acord 

A dalt, l’alcalde de Cassà, Robert Mundet, al pavelló polivalent, en una sessió de proves PCR als estudiants de Cassà. A sota, Mundet i el portaveu d’ERC, Martí Vallès, 
en el ple telemàtc d’octubre.  A la pàgina següent, Marià Montsunyer (PSC) i una imatge general d’aquest ple no presencial.
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Ple Municipal Cassà al dia

Temes tractats al ple ordinari celebrat el 29 d’octubre:
1.- Aprovació de l’acta del ple municipal de 24/09/2020. Aprovada per 

unanimitat.
2.- Aprovació de l’acta del ple extraordinari i urgent d’01/10/2020. 

Aprovada per unanimitat. 
3.- Donar compte decrets d’alcaldia núm. 2020/1622 al 2020/1858. 

Es dona compte.
4.- Donar compte de l’informe 13/2020 de la sindicatura de comptes 
5.- Canvi de titularitat de l’arrendament de les finques registrals 3813 i 

4228 de referència cadastral 0377032dg9307n00011rb. Aprovada per 
unanimitat. 

6.- Aprovació del conveni de col·laboració entre el consell comarcal del 
Gironès i l’ajuntament de Cassà de la Selva per acollir-se al projecte de pro-
fessionals de joventut compartits 2020-2023. Aprovada per unanimitat

7.- Modificació del conveni de col·laboració/associació per a la realització 
de serveis de policia entre els ajuntaments de Caldes de Malavella, Cassà 
de la Selva i Llagostera. S’aprova amb nou vots a favor (JxC i PSC) i vuit 
abstencions (ERC). 

8.- Aprovació del plec de clàusules administratives particulars i el plec de 
prescripcions tècniques de la contractació del servei de jardineria, manteni-
ment i neteja de parcs, jardins, arbrat viari i control d’herbes a la via pública, 
mitjançant procediment obert per via ordinària subjecte a regulació harmo-
nitzada. Aprovada per unanimitat.

9.- Aprovació del conveni per a la prestació del servei de recollida selectiva 
amb el Consell Comarcal del Gironès.  S’aprova amb nou vots a favor (JxC 
i PSC) i vuit en contra (ERC)

10.- Aprovació del Pla local d’educació de Cassà de la Selva 2020-2024. 
Aprovat per unanimitat. 

11.- Modificació de crèdit 3tc 5/2020. Aprovada per unanimitat. 
12.- Modificació de crèdit per transferència per finançar despeses provo-

cades per la covid. Aprovada per unanimitat. 
13.- Modificació Ordenances fiscals núm. 12. S’aprova amb nou vots a 

favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC).
14.- Nova Ordenança fiscal núm. 19 terrasses. Aprovat per unanimitat. 
15.- Modificació Ordenança fiscal núm. 39. Aprovat per unanimitat. 
16.- Informes d’alcaldia i regidors 
17.- Precs i preguntes

Temes del ple d’octubre

que en el futur s’haurà d’avançar cap 
a un model diferent de l’actual per in-
crementar el percentatge de recollida 
selectiva, no s’acaba  de fer el pas 
decisiu cap el canvi i en el nou conveni 
no es preveu aquesta possibilitat. Des 
d’ERC van retreure a l’equip de govern 
que en l’any i mig que governen des 
de JxC i el PSC no s’hagi fet res per 
fer canviar el sistema i implantar la 
recollida porta a porta; des del govern 
local, per altra banda també es va re-
cordar que en els quatre anys anteri-
ors d’ERC al govern tampoc no s’ha-
gués avançat tot i que ja es parlava 
del porta a porta com a mitjà adequat 
per incrementar la recollida selecti-
va. Mundet va recordar que estaven 
pendents d’un estudi econòmic per 
valorar les possibilitats de fer el canvi 
de sistema que sortirà més car que 
l’actual, però permetrà un estalvi en 
el tractament dels residus de rebuig. 

El conveni marc de delegació entre 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva i el 
Consell Comarcal del Gironès, per a la 
prestació del servei de recollides elec-
tiva i valorització del paper i cartró, 
vidre i envasos lleugers dels residus 
municipals, possibilita la prestació de 
diversos models de gestió de residus 
pels pobles del Gironès. Aquest con-
veni representa una despesa anual 
de 160 mil euros a partir del tercer 
trimestre del pròxim any i amb una 
durada total de vuit anys.

L’alcalde, Robert Mundet, va recor-
dar que el conveni afecta la recollida 
de paper cartó, vidres i envasos lleu-
gers, tot insistint que l’objectiu era ar-
ribar a un 65% de recollida selectiva 
l’any 2030. Segons l’equip de govern, 
es constata que l’opció que sigui el 
Consell Comarcal del Gironès l’ens 
que gestioni aquesta recollida és idò-
nia, per poder compartir rutes, perso-
nal, camions... amb altres municipis. 
Mundet va reconèixer que vist l’evolu-
ció actual si continuem amb el model 
de recollida que es preveu en el con-
veni del 2016 no  complim amb el que 
necessitem i “deixem la porta oberta 

per si anem a un model de gestió dife-
rent que ens vagi més bé”. 

Un dels problemes que afronta Cas-
sà per fer el canvi de model és que la 
recollida d’escombraries està reparti-
da en dos convenis, el del Consell Co-
marcal i el que hi ha amb l’empresa 
SELSA que s’encarrega del rebuig. Tot 

i que la majoria de municipis ja van 
canviant  pel porta a porta a Cassà hi 
ha dues empreses gestionant la reco-
llida i això dificulta els canvis, segons 
el govern. En aquest àmbit l’Ajunta-
ment va explicar que com a mesura 
de millora durant l’any 2021 s’intenta-
rà tancar les bateries de contenidors 
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Cassà al dia Ple Municipal

soterrats –ja està previst en la pro-
posta de pressupostos-  fins que no 
es faci  el pas a un altre model.

Des d’Esquerra Republicana, Martí 
Vallès va ser el primer a criticar l’actu-
ació del govern lamentant que s’hagin 
fet poques campanyes municipals de 
promoció del civisme en la recollida 
d’escombraries. Igualment va insistir 
que calien sistemes que millorin el 
medi ambient, i un canvi de model que 
amb aquest conveni no es veia i que 
amb la proposta del govern es seguia 
fent el mateix; però no es feia una 
proposta de canvi de forma de treba-
llar que era necessària. 

També des de l’oposició, Pau Presas 
va destacar que avançar cap al porta 
a porta era imprescindible i que des 
del 2018 a l’Ajuntament ells hi havien 
treballat per avançar cap aquest mo-
del i que encara que hi hagués  dues 
empreses, amb un any i mig es podia 
haver treballat en el tema. Per tancar 
els retrets de l’oposició, Joan Cañigue-
ral va posar l’èmfasi en què els pobles 
dels voltants faran recollida selectiva 
i es corre el risc de ser el destí de 
turisme d’escombraries; és a dir que 
els incomplidors dels municipis veïns 
fessin servei els contenidors de Cas-
sà aprofitant que passaven pel poble, 
cosa que encara feria més complicat 
rebaixar el cost del servei.

Robert Mundet va fer un resum 
de la situació recordant que el de la 
recollida d’escombraries  és un pro-
blema que s’arrossega des del 2009, 
perquè hi ha dues empreses que ges-
tionen la recollida d’escombraries i re-
cordà que el contracte amb SELSA és 
fins al 2026. Sobre les crítiques fetes 
pèr ERRC va assenyalar que l’estudi 
fet per l’anterior govern era incomplet 
i n’havien demanat un altre a la Dipu-

tació per veure si hi ha possibilitats de 
canviar el model del conveni actual, i 
va recordar que encara una llei supe-
rior ens obliga a recollir selectivament 
l’estudi no  aclareix quants diners ens 
pot costar. Segons l’alcalde el porta  a 
porta no serà més barat, ja que  no 
hi ha cap estudi que ho demostri: “És 
la més efectiva, però no és la més ba-
rata i la realitat és aquesta. No ens 
sortirà de franc i ara hem demanat a 
veure quan ens pot costar fer la mo-
dificació del contracte per permetre 
la recollida selectiva”. En aquest sen-
tit Joan Cañigueral va recordar que 
encara que el sistema fos inicialment  
més car també hi hauria més retorn 
d’Ecoembes i menys transport a l’abo-
cador de la resta).

Mundet va conclouré dient que 
“les coses es fan quan es pot quan 
tinguem totes les dades per prendre 
decisions” al·legant que fins no tenir 
un estudi definitiu no es faria el canvi 
necessari.

CAMPANYA DE CONSCIENCIA-
CIÓ PERSONALITZADA
La regidora Carla Matilla en aquest 
apartat va explicar que s’estava tre-
ballant amb l’empresa amb la Vola 
que farien un treball exhaustiu sobre 
els comportament dels cassanencs i 
cassanenques i vigilaran a veure com 
es comporta la gent amb l’abocament 
d’escombraries. Després casa per 
casa es repartiran catàlegs amb ex-
plicacions clares, informacions de les 
hores de la deixalleria, dels conteni-
dors de poda, recomanacions sobre 
horaris de llençar escombraries..... 
I també es farien campanya es amb 
diferents agents dins el municipi als 
mercats i als punts conflictius detec-
tats. Aquestes actuacions es farien a 

més en hores puntuals, matí o vespre 
que és quan la gent fa malament les 
accions o durant els caps de setma-
na.

El regidor del PSC, Marià Montsu-
nyer, va reconèixer que  tots els regi-
dors coincidien en la complexitat del 
tema i que “el porta a porta té avan-
tatges i inconvenients”. 

MODIFICACIÓ DEL CONVENI DE 
LES POLICIES LOCALS
En la sessió d’octubre es va tornar 
a portar a ple el text del conveni de 
les policies locals de Cassà, Caldes i 
llagostera, ja aprovat en una anterior 
sessió, per adaptar-lo al plantejament 
del Departament d’Interior pel que fa 
a les comunicacions entre policies 
dels diferents pobles. Tot i que segons 
el govern era un pur tràmit, des de 
l’oposició es va aprofitar per recordar 
les deficiències tècniques que presen-
tava el conveni i que no s’havia aprofi-
tat per incloure les modificacions ne-
cessàries com ara les referències a 
l’òrgan de coordinació, o als mitjans 
materials de cada policia local o el fet 
que les ampliacions de plantilla havien 
de ser aprovades pels altres pobles o 
que no hi ha pressupostos.

El regidor Marià Montsunyer va 
recordar que, tot i el conveni, Cas-
sà manté una plena autonomia en 
l’organització de la seva policia local 
i l’alcalde, Robert Mundet va desta-
car que aquest document havia estat 
aprovat pel ple dels altres municipis 
i les consideracions no havien apare-
gut als altres plens; va considerar que 
“ara el que cal és tenir un document 
que certifiqui les bones ganes de col-
laboració i aquest és un conveni marc 
que significa un punt de partida” 

També en el ple es va portar a apro-
vació el Pla Local d’Educació de Cassà 
de la Selva 2020-2024 que tal i com 
va explicar la regidora Sílvia Martí, és 
un instrument de política pública mu-
nicipal amb un doble objectiu: d’una 
banda, descriure i analitzar la situa-
ció socioeducativa del poble per defi-
nir els principals elements de planifi-
cació, gestió i acció educatives; i de 
l’altra, proposar els principals eixos, 
línies i accions de treball pel conjunt 
del municipi amb relació a l’educació. 
La regidora va recordar que aquest 
pla ja era un repte de l’equip anterior 
de govern i ho continua essent per als 
propers anys i va remarcar que per al 
treball del Pla s’havia parlat amb les 
entitats i escoles locals. Per la seva 
banda el portaveu d’ERC, Martí Vallès 
va ratificar que és un repte de futur i 
que és bo que tothom hi doni el seu 
consentiment. El regidor va dir que no 
s’havien malversat fons públics com 
havia dit el candidat del PSC, Marià 
Montsunyer, en el debat electoral. 

Altrament, el ple també va acordar 
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Ple Municipal Cassà al dia

Això dels plens telemàtics ja es va convertint en una nor-
malitat i no s’acaba d’entendre com és que el mes d’oc-
tubre es poden posar vint persones en una sala de can 
Trinxeria i no es poden fer els plens presencials amb els 
17 regidors en una sala semblant. Quina diferència hi ha? 
Es podria al·legar i potser a més de la necessària trans-
parència que cal exigir en aquestes sessions en trobaríem 
unes quantes...

Per exemple en un ple presencial hi ha la seguretat que 
els regidors son a la sala i no passa com en els darrers 
plens que  quan es demana una intervenció determinada 
d’una persona del consistori (no direm noms) , resulta que 
no hi és, que ha sortit un moment. I ningú no ha avisat de 
l’absència... O sigui que potser ja fa estona que és fora; i 
pot ser que s’hagin votat coses sense que aquesta perso-
na estigués a la sessió? Com que  més els vots ja no són 
personalitzats sinó per grups, encara costa més de saber. 
Se suposa que hi ha un funcionari que vetlla per aquesta 
legalitat però amb els problemes informàtics que solen ser 
habituals en aquestes reunions no és estrany que a una 
persona que sembla que estiui a la sessió la imatge no 
acabi d’entrar mai per problemes de xarxa o de línia o que 
algú no se l’entengui res del que diu, o que xiulin tots els 
ordinadors... 

També podríem aconseguir que els debats en una ses-
sió presencial fossin més clars i directes i podrien minvar 
la durada dels plens que en temps de Covid comencen a 

durar més de tres hores, sense problemes. Hom pot su-
posar que com que els regidors i regidores estan a casa 
seva tranquil·lament mentre van sopant o fent altres feines 
a l’ordinador, la cosa ja no corre tanta presa... 

I a més si es fes el ple presencialment s’estalviarien si-
tuacions curioses com la del darrer ple quan el regidor del 
PSC es va dirigir a “la senyora Fernàndez” amb el conse-
güent astorament de la majoria de regidors que no sabien 
de qui parlava. Afortunadament  com que havia parlat la 
regidora d’ERC Sílvia Soliguer Fernàndez va entendre que 
anava per lls i va respondre adequadament la “boutade” del 
senyor Montsunyer recordant-li que se sentia ben orgullo-
sa del cognom de la seva mare. Cal suposar que en un ple 
ordinari com que els regidors es podrien mirar a la cara 
no passarien aquestes coses; però ben mirat potser seria 
divertit que els regidors es diguessin pel segon cognom.

I també potser amb els plens presencials ens estalviarí-
em situacions com la del darrer ple en la que s’havia de 
discutir un conveni sobre temes de joventut i la regidora 
va posar-se a parlar del Pla d’Educació; durant una bona 
estona va anar parlant del Pla d’Educació fins que  algú 
se’n va adonar i va gosar intervenir per intentar aclarir què 
passava.  Potser en una sessió presencial tothom hauria 
estat més atent al que deia la regidora i no  haguessin es-
tat tan despistats parlant del tema que no tocava...

Joan Carles Codolà

Una mica en broma... però no tant

Els problemes dels plens telemàtics

la proposta de modificar la taxa de re-
collida d’escombraries i gestió de re-
sidus amb un increment que va entre 
un 3% i un 5%, i que s’havia d’aplicar 
atès l’increment de les despeses que 
afecten aquest servei. Des d’ERC, Pau 
Presas van manifestar que perquè no 
es preveia cap canvi en el model ac-
tual de recollida d’escombraries i per-
què si s’hagués congelat la taxa hau-
ria anat bé per ajudar la ciutadania.

L’alcalde Robert Mundet va recor-
dar  que des del 2016 la taxa d’es-
combraries només s’havia apujat l’IPC 
i el decalatge entre el que es cobra i el 
cost del servei existeix des de fa uns 

anys i que encara que l’increment po-
dia ser de fins al 8,84 s’havia fet una 
puja que representa un increment de 
0,40 euros al mes poc significativa.

Creixement de la pandèmia
En la recta final del ple es va par-

lar de la situació de creixement de 
la pandèmia arreu i també  a Cas-
sà i de les mesures adoptades per 
l’Ajuntament des de totes les àrees 
per donar-hi resposta. Es va comen-
tar l’estat d’emergència al residència 
geriàtrica per l’aparició d’un cas po-
sitiu i la decisió que s’havia hagut de 
prendre  d’aïllar tots els residents fins 
que no passin els dies de confinament 

per evitar que els familiars visitessin 
els estadants. L’alcalde va denunciar 
que s’havien trobat amb casos d’irres-
ponsables que no complien el confina-
ment i va insistir que complir les nor-
mes no era un joc  sinó una qüestió de 
responsabilitat i solidaritat.

Finalment i a preguntes de l’oposició 
l’alcalde va dir que la decisió de tancar 
l’àrea de jocs de ca la Marcel·la l’havia 
pres personalment per protegir la se-
guretat dels veïns de la zona.

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Eduard Duran i Ajuntament de 

Cassà

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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El Pla Local d’Educació preveu 
26 actuacions a Cassà

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14.30

En el ple del mes d’octubre, l’Ajunta-
ment de Cassà va aprovar per una-
nimitat el Pla local d’Educació que 
preveu 26 actuacions per aconseguir 
els seus objectius en el període 2020-
2024.

En síntesi, els objectius del Pla Local 
d’Educació de Cassà de la Selva, són:

• Obtenir un diagnòstic en profun-
ditat de la situació educativa al mu-
nicipi, especialment en relació a les 
situacions que generen més preocu-

pació entre la comunitat educativa. La 
diagnosi ha recollit la visió tant dels 
agents responsables dels serveis i 
recursos educatius (educadors, do-
cents, tècnics...) com també de la ciu-
tadania destinatària d’aquests serveis 
i recursos (alumnat, famílies i perso-
nes adultes en general).

• Visualitzar tots els recursos i acti-
vitats educatives que hi ha al municipi.

• Provocar un debat i consens soci-
al, tècnic i polític entorn a la qüestió 

educativa,
• Traçar una estratègia d’acció, ori-

entada: crear més recursos allà on 
són necessaris; donar sentit (endre-
çar, integrar, etc.) a allò que ja està 
en marxa però al que li manca estruc-
tura o coherència; i millorar el treball 
en xarxa entre els diferents agents 
socioeducatius del municipi.

La metodologia seguida per a l’ela-
boració del Pla ha tingut una fase de 
diagnosi i una de consens d’estratè-
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gia.
La diagnosi ha recopilat i analitzat 

diferents indicadors educatius des de 
dades existents sobre educació (da-
des secundàries), fins enquestes a 
mida sobre pràctiques i opinions edu-
catives dels infants, adolescents, pa-
res i mares d’alumnes i població adul-
ta de Cassà de la Selva i consultes al 
professorat i responsables de serveis 
i recursos educatius.

ACCIONS A IMPULSAR
El pla preveu un total de 26 accions a 
impulsar en diversos àmbits. Són les 
següents:
EDUCACIÓ:
1. Mantenir l’OME i la Comissió de Ga-
ranties  d’Admissió.  
2. Mantenir les places del CREC i re-
forçar la  vinculació de les famílies al 
projecte.  
3. Crear opcions de PFI (Programes 
de Formació i  Inserció) amb municipis 
veïns.  
4. Consensuar propostes de cicles 
formatius.  
5. Crear una Aula d’Adults d’alfabetit-
zació en  llengua catalana, alfabetitza-
ció digital i  tutorització d’estudiants 
de l’IOC (Institut Obert  de Catalunya).
  6. Fomentar les habilitats de criança 
de les famílies  (Espai El Niu, el Racó 
del Joc, esdeveniments formatius).  
7. Dinamitzar el Consell Escolar Muni-
cipal (CEM).  
8. Consolidar el Consell Infantil Muni-
cipal (CIM).  
9. Mantenir el llibret d’Oferta Forma-
tiva Municipal.  
10. Avançar en l’ideari de Poble Edu-
cador amb la  implicació de totes les 
àrees de l’Ajuntament.  
11. Promoure l’ús responsable de les 
pantalles.  
SERVEIS SOCIALS:  
12. Reforçar els ajuts econòmics a in-

fants, joves i  adults per fer activitats 
socioeducatives.  
13. Fer més accessibles les quotes 
de la llar  d’infants.  
14. Promoure projectes de participa-
ció familiar a les  escoles.  
PROMOCIÓ ECONÒMICA:  
15. Consolidar un projecte per facili-
tar el retorn als  itineraris formatius 
i laborals als joves en risc  d’exclusió 
social.  
16. Reforçar ponts de col·laboració 
amb el teixit  empresarial.  
ESPORTS, CULTURA, JOVENTUT, 
CIUTADANIA: 
17. Oferir natació escolar universal 
per als infants.  
18. Dinamitzar l’educació artística i 
musical a través  de l’Escola d’Art i 
l’Escola de Música.  
19. Consolidar Cassà com a municipi 
lector.  

20. Millorar l’acollida als serveis i 
equipaments.  
URBANISME:  
21. Innovar en els espais verds del 
municipi.  
22. Promoure i dissenyar camins es-
colars segurs.  ESCOLES I INSTITUTS  
23. Reforçar l’acollida escolar a les 
famílies  nouvingudes.  
24. Desenvolupar la funció orientado-
ra dels tutors.  
ENTITATS:  
25. Contribuir a l’accés a extraesco-
lars dels infants  més vulnerables.  
26. Planificar col·laborativament 
l’oferta d’activitats  extraescolars. 
 
LA ROMANESA, POBLACIÓ ES-
TRANGERA DOMINANT
Segons l’estudi, la nacionalitat estran-
gera predominant a Cassà de la Selva 
és la romanesa, seguida de prop per 

En aquestes pàgines, diferents  gràfics  que indiquen algunes dades de l’estudi del Pla 
Local d’Educació.
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la gambiana. Més enrere es troben 
nacionalitats com la marroquina, la 
malianesa, l’hondurenya, la maurita-
na. Com es veu, hi ha diversitat de 
nacionalitats i un relatiu equilibri nu-
mèric entre elles. 

Majoritàriament, la població estran-
gera a Cassà de la Selva és d’edat 
jove, en edat de treballar i de tenir fa-
mília (franges de 25 a 44 anys).

UN 0,3% NO SAP LLEGIR NI ES-
CRIURE
Segons el padró de Cassà de la Selva, 
un 32% dels habitants del municipi 
d’entre 25 i 64 anys no ha completat 
els estudis obligatoris.

Un 27% de la població té estudis obli-
gatoris completats i un 26% té estudis 
postobligatoris

de tipus secundari.
El 16% de la població compta amb 

estudis terciaris o superiors.
Només un 0,3% de la població no 

sap ni llegir ni escriure.

UN TERÇ DELS INFANTS ME-
NORS DE 3 ANYS VA A LA LLAR 
D’INFANTS
El 34% dels infants de 0-3 anys estan 
escolaritzats a l’escola bressol muni-
cipal. Es tracta d’una taxa d’escola-
rització lleugerament inferior a la del 
conjunt del territori.

El perfil de famílies que porta els 
seus fills a l’escola bressol és pre-
dominantment autòcton, amb estu-
dis superiors i laboralment ocupat a 
temps complet. Les dades apunten 
una important infrarepresentació de 
famílies estrangeres i amb nivell socio-
econòmic baix, de manera que l’accés 
a l’EB pot estar interferit per barreres 
d’accés econòmiques i culturals.

DÈFICIT EN COMPETÈNCIES BÀ-
SIQUES
Les proves de competències bàsiques 
de Cassà de la Selva a 6é de primà-
ria i 4t d’ESO per al curs 2017-2018 
donen uns resultats més baixos en as-
soliment que els del conjunt de Catalu-
nya. Aquesta situació es dona sobretot 
en les llengües.

Un 21% de l’alumnat de Cassà va 
suspendre dues o més assignatures el 
trimestre passat. Hi ha una sobrerre-
presentació d’alumnat d’origen estran-
ger entre aquests casos i a la secun-
dària sobre la primària.

Una mica més de 5 de cada 10 
alumnes que han suspès dues o més 
assignatures fan reforç escolar. En 
canvi, el 46% no està rebent cap ti-
pus de reforç escolar (ni dins ni fora 
de l’escola).

 La repetició de curs no és molt alta i 
es dona en quantitats semblants entre 
l’escola pública i la privada. Les repeti-

cions de curs es produeixen sobretot a 
l’ESO i molt més en nois que en noies.

HÀBITS ALIMENTARIS
Un 6% de l’alumnat de Cassà diu es-
morzar d’1 a 3 dies durant la darrera 
setmana. A més un 10% manifesta no 
esmorzar mai.

No esmorzar abans de sortir de casa 
és una situació que té més prevalença 
entre l’alumnat d’ESO i té una vinculació 
clara amb factors de vulnerabilitat edu-
cativa com: haver suspès assignatures 
en el curs passat, sentir que els pares 
s’interessen poc pels estudis, sentir-se 
molt cansat o no sentir que s’aprenen 
i descobreixen coses noves en el dia a 
dia.

Pel que fa l‘hora de dinar: un 7% de 
l’alumnat dina sempre sol a Cassà de 
la Selva i un 2% ho fa de tant en tant. 
Dinar sol és clarament una situació que 
es concentra a l’ESO (el 90% dels ca-
sos són d’ESO).

Aquestes dades sobre companyia a 
l’hora de dinar són prou positives, indi-
cant un percentatge de protecció fami-
liar bastant elevat a Cassà de la Selva 
en comparació amb altres entorns més 
metropolitans. Tot i això cal tenir en 
compte que aquest 7% representa a 
32 Infants i Adolescents que dinen sols.

…/… Dinar sol durant edats prime-
renques com l’adolescència porta asso-
ciats riscos com desenvolupar mals hà-
bits d’alimentació, un consum excessiu 
de pantalles i pèrdua de motivació per 
l’aprenentatge.

Per tot plegat, es fa evident que els 
hàbits alimentaris són una condició 
bàsica per a l’èxit  educatiu. Cassà 
de la Selva té un bon punt de partida 
en aquest aspecte, malgrat que cal-
gui igualment vetllar per una minoria 
d’alumnes amb uns pitjors hàbits i con-
dicions alimentàries.

ACTIVITATS EXTRAESCOLARS
El 33% de l’alumnat diu que hi ha algu-
na activitat extraeaescolar que li agra-
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daria fer i no està podent fer. 
Encara que l’esport és l’activitat que 

més es fa, també és la més deman-
dada. Tant per alumnat que ja en fa i 
en voldria fer més, com per l’alumnat 
que no fa activitats extraescolars i li 
agradaria fer-ne. 

El futbol és l’esport més demandat. 
Es demanen també esports com el 
bàsquet, l’equitació i, especialment 
per les noies, el voleibol i la gimnàstica 
rítmica. 

Molt darrere, després de les activi-
tats esportives, les més citades per 
l’alumnat són les activitats artístiques, 
especialment el teatre, així com també 
la pintura i el dibuix. 

Els segueix la demanda d’activitats 

musicals (cant, instruments, etc.), la 
dansa i altres activitats (BTT, motocròs, 
etc.). Finalment trobem la robòtica i els 
idiomes. 

Els motius que dona l’alumnat per no 
fer activitats extraescolars són: 

 Consideren que han de centrar-se en 
els estudis i els deures. El preu. Els fami-
liars no els poden portar. Han de cuidar 
germans petits o ajudar als pares. No 
troben el lloc adequat o no hi ha places.

CASSÀ POBLE EDUCADOR
Ni tant sols un 1% dels pares i  ma-
res de Cassà creuen que el  municipi 
és ‘gens’ bo per educar  els seus fills. 
En canvi, el 88%  dels pares i mares 
creuen que  Cassà és bastant o molt 

bon lloc  per educar els fills (en conjunt, 
un  4,02 de mitjana sobre 5).  

D’altra banda, aquestes dades  positi-
ves pel que fa la visió  general de la cri-
ança a Cassà,  baixen quan es pregunta 
per  qüestions més concretes:  

Quan es pregunta per l’oferta  de 
bons espais i equipaments  perquè 
les famílies puguin  gaudir del temps 
lliure amb els  fills, el 41% diu estar-hi  
d’acord (però només un 6%,  ho està 
molt). Un 26% no hi  està d’acord (gens 
o poc).  Pel que fa a l’organització  d’acti-
vitats per a famílies amb  fills, s’obtenen 
valoracions  similars. Un 32% no hi està  
d’acord (gens o poc).

Redacció
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La segona onada sobretot es 
nota a les escoles de Cassà

Fins a tretze grups van estar confinats en un mateix dia

Les proves de PCR als estudiants cassanencs es van fer un dissabte al matí a la nau polivalent.

Un total de 328 casos positius, de-
tectats en les prop de 2.500 proves  
PCR fetes a Cassà; un pic de l’índex de 

risc que va arribar als 1.304 punts el 
7 de novembre amb un risc de contagi 
d’1,4; tretze grups escolars confinats 

el 4 de novembre, i prop de tres-cents 
alumnes en quarantena;  restricció 
de les visites dels familiars de la re-
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Els nostres serveis:
Serveis a particulars
Serveis a empreses
Tramitació de paquets
Recollides urgents
Servei sanitari (trasllats a geriàtrics, CAP, 
hospital, diàlisi, mútues...) i recollida a 
laboratoris amb servei urgent
Servei turístic

Serveis de gestions (gestories, bancs...) i diversos pel poble

sidència geriàtrica per l’aparició d’un 
positiu.. Aquestes són algunes de les 
dades que  van acompanyar l’arribada 
de la segona onada de la Covid-19 a 
Cassà  que va coincidir amb la dar-
rera setmana d’octubre i els primers 
dies de novembre.  Aquesta segona 
onada va  ser general a tot Catalunya 
i ca comportar una sèrie de restricci-
ons de mobilitat i d’activitat que es van 
decretar el 29 d’octubre i que comen-
cen a desaccelerar-se a partir del 23 
de novembre.

CONFINAMENT ESCOLAR
Aquesta segona onada ha estat re-
alment impactant a Cassà especial-
ment per la seva  incidència en els 
centres d’ensenyament que havien 
desenvolupat durant les primeres set-
manes de curs l’activitat amb una cer-
ta normalitat. Tot i que a l’inici de curs 
hi havia hagut una aula confinada, de 
l’Escola Puig d’Arques (al setembre), i 
una altra a l’institut (inicis d’octubre) 
es va aconseguir anar fent classes 
sense problemes, ja que no hi havia 
més casos positius. A partir del 25 
d’octubre i quan l’índex de rebrot s’en-
filava a més de 700 punts a Cassà, 
es van anar succeint els  cursos en 
els que apareixia un cas o altre de po-
sitiu de coronavirus entre el col·lectiu 

escolar de Cassà, cosa que comportà 
el tancament de grups d’aula en totes 
les escoles excepte la llar d’infants, 
amb la qual classe es van haver de 
fer classes en confinament des de 
casa seva. Aquest tancament  d’aules 
va tenir el seu punt àlgid a la primera 
setmana  de novembre amb una dot-
zena de grups de classe confinats  si 
bé a partir del dia 10 s’observa una 
disminució d’aquesta incidència entre 
els escolars i al tancament d’aques-

ta edició (18 de novembre) quedaven 
només tres grups confinats amb 75 
persones en quarantena.

PROVES PCR AL POLIVALENT
Un equip del Departament de Salut 
va ser l’encarregat de dur a terme el 
dia 31 d’octubre al matí més de dues-
centes extraccions de fluid buconasal 
per fer les analítiques PCR als estu-
diants de diferents centres de Cassà 
que han estat en contacte amb alum-
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En el gràfic es pot veure l’evolució del nombre de casos positius de Covid19 acumulats a Cassà (línia verda) i l’índex de risc en el darrer mes, fins al 17 de 
novembre (barres blaves).
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nes que havien donat positiu em coro-
navirus. La prova PCR és una prova 
que detecta el material genètic del 
virus. Permet identificar les persones 
que estan patint una infecció per SARS-
CoV-2, tant si en presenten símptomes 
com si són asimptomàtiques i les que 
es van fer a Cassà van servir per de-
tectar sobretot aquests darrers casos, 
de persones afectades pel coronavirus 
sense símptomes entre el col·lectiu es-
colar de la vila.

Les proves van començar cap a les 
deu del matí i es van perllongar fins 
passades la una del migdia, amb estu-
diants del Col·legi La Salle, Institut de 
Cassà i Escola Aldric als quals s’han fet 
les extraccions sense problemes, ex-
cepte en algun cas de nens petits als 
que d’entrada no feia gaire gràcia que 
els posessin un bastonet al nas.

L’alcalde de Cassà i diversos regidors 
van ser presents al pavelló polivalent 
controlant el procés que es va dur a 
terme respectant les mesures de se-
guretat, amb mascaretes, respectant 
les distàncies i evitant aglomeracions 
tant a la cua com a l’interior de la nau. 
També hi eren presents els directors  i 

professorat dels centres per organitzar 
els alumnes de cada escola o institut.

Aquell dissabte la Generalitat infor-
mava que a Cassà quedaven set grups 
-amb un total de 170 persones- en con-

finament, de l’escola Aldric i La Salle. 
L’índex de risc havia baixat a 558,15 
(dilluns era de 963)  i el nombre de ca-
sos acumulats des de l’inici de la pandè-
mia era de 236.
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Al gràfic de la dreta 
es pot veure l’evolució 
del nombre de grups 
escolars que s’han 
confinat a Cassà du-
rant la segona onada 
de la Covid-19.
A sota, una de les 
proves de PCR feta 
a una estudiant de 
la vila, al pavelló 
polivalent.
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RESTRICCIONS I MOBILITAT
La segona onada de difusió de la pandèmia ja es veia a venir 
pels responsables del Departament de Sanitat i per  això uns 
dies abans del seu punt més alt, des de la Generalitat es van 
aprovar una sèrie de mesures d’obligat compliment per tot 
Catalunya a partir del dia 29 d’octubre i inicialment durant 
15 dies. Posteriorment es van prorrogar fins al 23 de 
novembre, data en la qual s’inicià la primera fase del pla 
d’obertura progressiva d’activitats a tot el país.

Les restriccions vigents que ja s’havien implementat uns 
dies abans com el tancament de bars i restaurants, de 
centres d’estètica o de l’oci nocturn es mantenien. També 
el toc de queda entre les deu de la nit i les sis del matí.

A nivell local de Cassà de la Selva, aquestes mesures 
afectaren  diferents instal·lacions municipals, entitats i ac-
tivitats entre els quals les següents:

Les activitats culturals previstes per aquests 15 dies es 
van suspendre i es treballava per tornar-les a programar 
al més aviat possible.

La piscina coberta va tancar les seves instal·lacions du-
rant aquestes dues setmanes.

A partir del divendres 30 d’octubre la Biblioteca Munici-
pal realitzà atenció al públic només pel servei de préstec, 
préstec interbibliotecari i fer devolucions de documents 
prestats. La bústia de retorns romangué oberta. No es 
permetia l’accés a les sales de la Biblioteca.

La Biblioteca continuà oferint el servei de préstec a do-
micili a aquells que no es puguin desplaçar a la Biblioteca. 
Les activitats continuaren de manera virtual.

El mercat es continuà celebrant, amb mesures de  de  i 

controlant l’aforament. 
Les visites al Tren Petit previstes per al primer diumenge 

de novembre quedaren suspeses.
A nivell general les mesures de confinament adoptades 

(actualitzades el 13 de novembre) van ser les següents:
Confinament nocturn:
Resten prohibits tots els desplaçaments i la circulació 

per les vies públiques entre les 22.00 i les 6.00 hores.
Excepcions a la mobilitat:
Assistència sanitària d’urgència.
Adquisició de productes farmacèutics per raó d’urgèn-

cia, sempre que sigui a la farmàcia més propera al domici-
li, així com per assistència veterinària urgent.

Desplaçament per anar i tornar de treballar, amb el cor-
responent certificat de l’empresa.

Desplaçaments de professionals, i personal voluntari 
acreditat, per fer serveis essencials, sanitaris i socials.

DIA DE MORTS AMB MASCARETES
Les restriccions de mobilitat i la neces-
sitat d’evitar  que hi haguessin grups de 
més de sis persones  van canviar també 
les celebracions tradicionals de tardor 
com les visites als cementiri el dia dels 
difunts. A Cassà no es van  observar les 
acumulacions de gent que hi havia habi-
tualment l’u de novembre i les visites als 
difunts i arranjament de les tombes es 
van fer durant els dies previs de manera 
esgraonada, sempre mantenint les mesu-
res de prevnció sanitàries, les distàncies 
de seguretat i l’ús de mascaretes.
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Cura de persones grans, menors 
d’edat, persones dependents, amb dis-
capacitat o especialment vulnerables 
per motius inajornables.

Desplaçaments necessaris per a la 
recollida i cura de menors d’edat en 
cas de progenitors separats, divorciats 
o amb residència a llocs diferents.

Retorn al lloc de residència habitual 
en cas de viatge.

Cura d’animals de companyia pel 
temps imprescindible, amb desplaça-
ment individual proper al domicili, entre 
les 4.00 i les 6.00 hores.

Altres causes de força major o una 
altra situació de necessitat justificada.
Horari màxim d’obertura al públic:

Serveis i comerç minorista, a les 
21.00 hores.

Restauració: servei de recollida per 
emportar a les 22.00 hores i servei de 
lliurament a domicili a les 23.00 hores.

Activitats culturals que estiguin per-

meses, a les 22.00 hores.
Els comerços d’aliments i altres pro-

ductes essencials no estan afectats per 
les restriccions horàries i el seu horari 
d’obertura és l’habitual d’acord amb la 
normativa que limita els horaris de les 
botigues.

La limitació horària no afecta els ser-
veis essencials i d’urgència: sanitaris, 
sociosanitaris, farmàcies, combusti-
bles, emergències i actuacions judicials.
Mobilitat:

Confinament perimetral de tot Catalu-
nya, excepte mobilitat essencial:

Assistència a serveis sanitaris i soci-
als.

Obligacions laborals, professionals, 
empresarials, institucionals o legals 
Educació.

Retorn al lloc de residència.
Atenció de persones amb necessitats 

o vulnerables (gent gran, menors, de-
pendents, persones amb discapacitat o 

persones especialment vulnerables)
Desplaçament a entitats financeres i 

d’assegurances o estacions de proveï-
ment en territoris limítrofs Actuacions 
davant dels òrgans públics, judicials o 
notarials.

Renovació de permisos i documenta-
ció oficial, i altres tràmits administra-
tius inajornables.

Realització d’exàmens o proves ofici-
als inajornables.

Causes de força major o situació de 
necessitat degudament acreditades.

Cap de setmana: confinament 
municipal: de divendres a les 6.00 
hores a dilluns a les 6.00 hores, ex-
cepte mobilitat essencial i:

Activitats esportives individuals a l’ai-
re lliure entre municipis limítrofs.

Permisos i visites penitenciaris.
Custòdia compartida.
Reunions de com a màxim 6 perso-

nes, excepte bombolles de convivència.
Prohibició de consumir aliments i be-

gudes en les trobades o reunions en es-
pais públics. S’afegeix l’excepció de les 
sortides escolars.

Serveis i comerç
Es permet l’obertura de les empre-

ses que ofereixen serveis que impliquin 
contacte personal, sempre que es con-
certin en cita prèvia de forma individu-
al i que les persones encarregades de 
prestar-los disposin dels equips de pro-
tecció adequats al nivell de risc. En  el 
desenvolupament de l’activitat s’hauran 
d’extremar les mesures higièniques.

El comerç minorista d’alimentació 
i productes essencials i de primera 
necessitat inclosos els establiments 
en centres comercials, pot romandre 
obert.

Comerç minorista no d’alimentació ni 
essencial, obertura condicionada a:

- que tinguin menys de 800 m2 i limi-
tin l’aforament al 30% de la llicència si 
tenen més de 800 m2, limitar la super-
fície a 800 m2 (i al 30% d’aforament 
adaptat proporcionalment a la superfí-
cie de 800 m2).

Cassà al dia Notícies

La programació cultural de Cassà va quedar anul·lada durant gairebé tot el mes de novembre; alguns dels darrers actes van ser la presentació d’un llibre 
i de l’opuscle Descobrim -a l’aire lliure, a can Vilallonga- o  l’estrena -efímera- de l’espai de les golfes de Can Trinxeria per a teatre i actuacions de petit 
format.
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Centres comercials tancats. 
Es permet la venda per telèfon o in-

ternet amb recollida al local sempre 
que s’evitin aglomeracions a l’interior, i 
amb repartiment a domicili.

Mercats no sedentaris: aforament 
limitat al 30%.

Restauració
Es manté la suspensió de l’obertura 

al públic dels serveis de restauració en 
tot tipus de locals i establiments. Els 
serveis de restauració  es poden conti-
nuar prestant exclusivament mitjançant 
serveis d’entrega a domicili o recollida 
a l’establiment. El repartiment a domi-
cili s’allarga fins a les 23.00 hores i la 
recollida a l’establiment, fins a les 22 
hores.

A les àrees de servei d’autopistes i 
altres vies, les activitats de restauració 
es poden prestar exclusivament mitjan-
çant serveis d’entrega al mateix esta-
bliment, amb l’excepció dels serveis de 
restauració per a transportistes profes-
sionals en ruta.

Educació, infància i joventut
Es manté l’activitat presencial als 

centres docents i de l’ensenyament de 
règim especial.

Batxillerat i cicles formatius: reducció 
de l’assistència presencial.

Desenvolupar de forma telemàtica 
totes aquelles activitats que es pugui.

Universitats: ensenyament a distàn-
cia (sense canvis).

Suspensió de tot el lleure infantil i les 
extraescolars, excepte les que es fan 
mantenint estrictament el grup bom-
bolla de l’aula o les activitats dins del 
centre en horari lectiu.

Esport
Tancament de tots els equipaments 

esportius, excepte els de tecnificació i 
lligues professionals.

Suspensió de totes les competicions 
esportives, federades, etc., excepte les 
lligues nacionals i internacionals.

Altres suspensions i tancaments
Suspensió de totes les activitats cul-

turals, espectacles i d’oci.
Fires comercials, convencions, con-

gressos, festes majors.
Parcs i fires d’atraccions.
Establiments i equipaments de lleure 

infantil i d’activitats lúdiques.
Activitats cíviques i comunitàries, ex-

cepte els serveis socials essencials.
Joc, casinos i sales de bingo.
Altres limitacions
Parcs i jardins públics i àrees de joc 

infantil, fins a les 20.00 hores (sense 
canvis).

Arxius, museus, galeries d’art: acti-
vitats limitades al 33% de l’aforament 
(fins ara, no limitat).

Biblioteques: només per a préstec 
de documents reservats (fins ara, no 
limitat).

Cerimònies civils i religioses i culte: 
aforament limitat al 30%, sense exce-
dir el nombre màxim de 100 persones.

CONTROLS DE LA POLICIA LO-
CAL

La Policia Local de Cassà va iniciar 
el dia 30 d’octubre les tasques de con-
trol del trànsit en virtut de les mesures 
adoptades pel PROCICAT.

Entre els dies 30 d’octubre i 8 de no-
vembre la policia va  realitzar 20 con-
trols a diferents llocs del municipi per 
controlar la mobilitat dels vehicles. En 
aquests dies segons fonts municipals 
s’havien posat 431 denúncies, la majo-
ria els caps de setmana, entre les 23 h 
i la 1 de la matinada.

Des de l’ajuntament es va insistir en 
demanar complir les restriccions ac-
tuals de moviment durant les nits i els 
caps de setmana.

Fotos: Eduard Duran

Notícies Cassà al dia

Ateses les restriccions per la Covid-19 l’organització va 
anunciar el 13 de novembre la suspensió del festival 
Càntut, previst per al següent cap de setmana, del 20 al 
22 de novembre.

La nota oficial de la suspensió és la següent:
“La cinquena edició del Festival Càntut. Cançons de 

tradició oral, que havia de tenir lloc del 20 al 22 de 
novembre a Cassà de la Selva, es cancel·la. Davant la 
pròrroga de les mesures aplicades per les autoritats sa-
nitàries i la incertesa actual, el festival posposa la seva 
cinquena edició, que tindrà lloc del 19 al 21 de novem-
bre del 2021.

El Festival Càntut va néixer l’any 2016 per fer viure les 
cançons de tradició oral i apostar per una forma d’en-
tendre la música més propera, allunyada de grans esce-
naris i amb l’objectiu de trencar barreres entre artistes 
i oients. La proximitat entre músics i públic, els espais 
i moments per cantar en comunitat i el contacte entre 
generacions, són alguns dels trets característics del fes-
tival, consolidat com un punt de referència pel que fa a 
la música de tradició oral a casa nostra.

Malgrat els esforços de l’organització per mantenir la 
celebració del festival i adaptar-lo a les mesures de se-
guretat davant la crisi de la Covid-19, la pròrroga de les 
restriccions aplicades per les autoritats sanitàries (que no 
permeten la realització d’actes culturals), impossibiliten la 
seva celebració. En aquest sentit, la incertesa generada ha 
portat l’organització a posposar el festival a l’any vinent: es 
realitzarà a Cassà de la Selva del 19 al 21 de novembre de 
2021, amb un cartell que mantindrà el compromís amb 
els artistes i participants programats enguany i que inclou 
concerts, exposicions, presentacions i altres activitats.

La 5a edició del 
Càntut, el 2021
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Cassà al dia Entrevista

Si les restriccions per la pandèmia ho 
permeten el proper 13 de desembre 
al migdia es presentarà a la plaça de 
la Coma el llibre de fotografies de Joan 
Carles Codolà editat per editorial Gavar-
res que recull imatges de Cassà entre 
els anys 1975 i el 2000.

El llibre es va començar a preparar ja 
fa uns mesos i neix arran de la cessió 
del fons fotogràfic de Llumiguia a l’Ajun-
tament de Cassà. Bona part d’aquestes 
fotografies les havia fet l’actual director 
de la revista i es va considerar conveni-

ent fer-ne una edició amb una selecció 
de les que es consideressin més esca-
ients. “Per aquesta edició vam pensar 
que el que podria ser interessant per 
als cassanencs seria fer una selecció 
de les imatges més antigues, gairebé 
les que només es feien en blanc i negre 
i per això ens vam autoimposar el límit 
de l’any 2000 com a data de realitza-
ció de les fotos en la selecció” explica 
l’editor Angel Madrià que va mostrar 
de seguida el seu interès per publicar 
aquest llibre que reflecteix en prop de 

dues-centes imatges, aspectes ben di-
versos de la vida cassanencs el darrer 
quart de segle passat. 

Joan Carles Codolà, l’autor de les fo-
tos explica que “la selecció no ja sigut 
gens fàcil, ja que hi havia milers d’imat-
ges i es feia complicat seleccionar les 
que més podien servir per al llibre. Se-
gur que tothom hauria fet una selecció 
diferent, però finalment hem triat les 
que consideràvem, que reflectien més 
bé reflectien moments de la vida de 
Cassà, des d’una festa major, passant 

25 anys de Cassà, retratats 
per Joan Carles Codolà

S’edita un llibre de fotos fetes entre el 1975 i el 2000

La portada del llibre, el seu autor i algunes imatges que hi apareixen.

26    Llumiguia · núm. 813 · novembre 2020 



Entrevista Cassà al dia

un mercat, un torneig de futbol, una ex-
cursió d’amics, o un grup de nens tro-
bats pel carrer”.

El llibre publica totes les fotografies 
en blanc i negre tot i que en algun cas 
l’original era en color  i només en casos 
excepcionals s’ha utilitzat original digi-
tal, ja que gairebé totes les fotografies 
eren fetes en paper i revelades pel ma-
teix autor en el seu laboratori particular 
a Cassà. Codolà recorda que la seva 
afició a la fotografia va néixer quan tenia 
14 anys i que gràcies a en Manel Mi-
ralles i altres afeccionats a la fotografia 
de Cassà va engrescar-se a muntar 
un laboratori amb els seus germans i 
l’Agustí Domingo; “l’afecció va anar crei-

xent i ben aviat anava amb la càmera a  
tot arreu; a les excursions, a les festes, 
als concerts... i fins ara”, resumeix.

 La selecció d’imatges s’ha fet partint 
de les que s’havien cedit a l’Ajuntament 
i del fons particular de Joan Carles Co-
dolà, ja fos en positiu o en negatius que 
encara conserva. “De fet, quan vam ce-
dir el fons de Llumiguia a l’Ajuntament 
era per garantir la conservació i classifi-
cació de les imatges, ja que n’hi ha mol-
tes que si no es documenten ara, ja no 
es podrà fer perquè es perdrà la me-
mòria ciutadana d’aquest fet o perso-
na”, explica l’autor i destaca la feina feta 
per l’editor que “primer em va engres-
car a tirar el llibre endavant sí o sí i des-

prés ha estat el més interessat a docu-
mentar totes les imatges incloent-hi el 
nom dels que hi surten, la data, el lloc, 
els circumstàncies...”. Madrià reconeix 
que “ha costat una mica fer la selecció i 
la identificació; però entre tots hem fet 
un volum que esperem que serveixi als 
cassanencs per recordar i conservar 
uns moments importants de la nostra 
historia recent”.

La presentació esta previst que es 
faci el diumenge, 13 de desembre, a 
la plaça de la Coma, a l’aire lliure, amb 
intervencions de Joan Riera, el regidor 
de Cultura, Joan Casabó, l’editor, Àngel 
Madrià i l’autor, Joan Carles Codolà.

Vida política i festes, dos exemples d’imatges recollides al llibre.
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Alcaldia

Recentment han començat les obres 
d’ampliació de la depuradora, una ac-
ció reivindicada des de fa molt anys per 
l’Ajuntament de Cassà. La Generalitat 
de Catalunya va presentar un primer 
projecte d’ampliació l’any 2008 i no ha 
estat fins aquest any 2020 que s’han 
pogut començar a executar les obres. 

El projecte permetrà duplicar la ca-
pacitat de tractament de la depura-
dora actual,  passant dels 2.984 als 
5.968 m3/dia. La planta millorarà la 
qualitat de l’aigua tractada amb l’elimi-
nació de nutrients.  La nova estació de 
bombament de la xarxa de col·lectors 
i les diverses actuacions estan orien-
tades a reduir els sobreeiximents en 
episodis de pluges intenses i el seu 
impacte sobre el medi.

Les obres d’ampliació i millora de la 
depuradora existent consisteixen en 
la construcció d’un nou reactor biolò-
gic, un decantador secundari, un es-
pessidor de fangs, un tanc anòxic i un 

edifici de bufants per duplicar la seva 
capacitat actual. 

També inclouran la construcció 
d’una estació de bombament per im-
pulsar l’aigua residual de Cassà de la 
Selva fins a l’EDAR amb un col·lector a 
pressió. S’han previst treballs de cons-
trucció de noves arquetes així com 
la instal·lació de nous automatismes 
i sistemes de control per millorar els 
actuals. 

Aquesta actuació, que tindrà una 
durada d’uns 9 mesos, suposa una in-
versió de 3,6 milions d’euros que ani-
rà a càrrec de l’ACA. L’empresa que 
executa les obres és Ute Edar Cas-
sà (Copcisa SA-Pesa Medioambiente 
SAU) i la Direcció d’obra va a càrrec 
de l’empresa Airtificial.

En relació al pla d’actuació de l’obra, 
s’ha començat per desbrossar l’espai 
que han d’ocupar les noves piscines 
d’aigua, localitzar els tubs i les cano-
nades actuals dins de la planta, i tam-

bé s’hi faran diverses cates. Tot això 
dins les mateixes instal·lacions.

A principis de l’any 2021, es preveu 
començar a obrir rases per a les fu-
tures canalitzacions. Aquestes obres, 
podran provocar talls de trànsit o la 
modificació puntual dels accessos per 
als veïns.

Mentre es facin els treballs a l’inte-
rior de la planta sols s’ha previst una 
senyalització provisional als accessos 
al veïnat de Mosqueroles des de la 
Carretera de Caldes. L’entrada dels 
camions serà per cal Rei i la sortida 
serà pel camí del costat del mas Pa-
gès. Fins el mes de gener l’accés per 
la banda del camí de Sant Andreu no 
presentarà cap canvi de circulació.

LA DIPUTACIÓ APORTA 
600.000 € EUROS PER 
A MILLORES EN LES VIES 
VERDES 
La Diputació de Girona ha aportat du-

Han començat les obres 
d’ampliació de la depuradora

Dues imatges dels inicis de l’obra de l’ampliació de la depuradora.

Participació
Una pista de Pumptrack, ha estat la proposta guanyado-

ra dels pressupostos participatius
La proposta guanyadora, ha estat la construcció d’un 

Pumptrack, que ha obtingut 270 vots, un 34.35% de les 
votacions totals. Un Pumptrack, és un circuït tancat amb 
diferents traçades, corbes i desnivells per a la utilització de 
tot tipus de vehicles de rodes no motoritzats (bicicletes, 
patinets, patins en línia, etc.). La pista s’ubicarà a la zona 
verda que hi ha entre el carrers Castellfollit i Peralada. 

La realització d’aquest projecte té un cost de 60.000 €, 
per tant, serà l’única proposta que es podrà dur a terme 
amb els pressupost d’enguany. 

Gairebé 800 persones han participat a la votació final 

del pressupostos participatius on els cassanencs/que han 
escollit el destí dels 60.000 €.

Per participar-hi només calia tenir més de 16 anys, i 
està empadronat a Cassà. En total, d’un cens de 8698 
persones, n’hi han participat 786, un 9.037 % .  D’aques-
tes 786 persones, 689 han votat en línia, a través de 
la plataforma del web participa.cassa.cat. La resta, 97 
persones, han votat dipositant la seva butlleta a les urnes 
dels equipaments municipals com, l’Ajuntament, el Centre 
Cultural, Sala Galà i la Piscina Coberta Municipal. 

Resum del procés: Vots totals: 2082; Número total de 
persones que han votat: 786; Percentatge de participació: 
9.037%; i, Cens total: 8698.

28    Llumiguia · núm. 813 · novembre 2020 



Ajuntament / Des de la Casa de la Vila Cassà al Dia

rant l’exercici 2020 un finançament 
extraordinari de 600.000 euros al 
Consorci de les Vies Verdes per a in-
versions en obres i  accions generals 
de manteniment de les Vies Verdes 
de Girona. Aquest ajut es va acordar 
l’agost del 2017 mitjançant la subs-
cripció d’un protocol que establia el 
finançament extraordinari d’accions a 
la xarxa de vies verdes entre els anys 
2018-2021. 

Les actuacions principals en inver-
sions per al manteniment i la millora 
de les rutes es destinen a millorar les 
connexions entre Ripoll-Campdevànol i 
la ruta del Carrilet II;entre la ruta del 
Carrilet II i la ruta del Tren Petit, i en-
tre la ruta del Carrilet I i la ruta del 
Ferro i del Carbó. Aquestes obres es 
realitzen amb l’objectiu de facilitar la 
connectivitat entre trams existents. 

També s’ha invertit en la renovació 
de la senyalització de les rutes del Fer-
ro i Carbó, i Carrilets I i II (s’han canvi-
at 283 senyals al llarg de 109 km de 
ruta),  la incorporació de sauló esta-
bilitzat a Sant Feliu de Guíxols, el for-
migonat de la baixada de Can Guetes 
(Ripoll), i la reparació de mobiliari urbà 
amb fusta d’acàcia a Ripoll, Sant Fe-
liu de Pallerols i Llambilles. En aquest 
paquet de millores, està projectada la 
construcció d’una escala d’accés a la 
llera de la Muga des del pont Vell, i 
la instal·lació de l’enllumenat públic a 
la via ciclista del Ter entre Llanars i 
Camprodon.

Amb aquest ajut, es financen diver-
ses tasques de manteniment habi-
tuals, com la formació de vorals i el 
manteniment de l’amplada del ferm, 

La millora de la senyalització a les vies verdes 
serà una de les principals actuacions.

el buidatge de papereres, la col-
locació de senyals i pilones, i la sega 
dels trams de les vies verdes i del 
tram de ruta Pirinexus de Palafrugell 

a la Jonquera, i de Sant Joan de les 
Abadesses a Molló.

L’aportació també inclou part de les 
despeses del personal propi de l’ens.

CONTROL DE LA MOBILITAT
Durant aquest mes de novembre s’han ampliat les restriccions de mobi-

litat. Es manté el confinament perimetral a Catalunya, el confinament noc-
turn diari de 22 h a 6 h i el perimetral municipal de les 6 h del divendres 
fins a les 6h del dilluns.

La Policia Local de Cassà va iniciar el dia 30 d’octubre les tasques de 
control del trànsit en virtut de les mesures adoptades pel PROCICAT.

En total s’han realitzat 20 controls a diferents llocs del municipi per con-
trolar la mobilitat dels vehicles. Del 30 d’octubre al 8 de novembre, s’han 
posat 431 denuncies, la majoria els caps de setmana, entre les 23 h i la 
1 de la matinada.

Des de l’ajuntament es demana complir les restriccions actuals de movi-
ment durant les nits i els caps de setmana.

Policia/Seguretat

novembre 2020 · núm. 813 · Llumiguia    29



Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Hisenda

El govern de l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva, en el Ple ordinari del pas-
sat 29 d’octubre, va aprovar no aug-
mentar la majoria de les taxes i im-
postos municipals per a l’any 2021. 
Segons informa el govern municipal, 
aquesta postura de rebaixar la pres-
sió fiscal als ciutadans ja es va iniciar 
en l’aprovació de les ordenances fis-
cals per a aquest 2020 i ara es veu 
reforçada per la situació creada per la 
pandèmia de la COVID-19.

Es continuen mantenint totes les lí-
nies de subvenció aprovades l’any pas-
sat i s’hi sumen les creades aquest 
any amb motiu de la pandèmia per 
ajudar treballadors, comerços i em-
preses que s’han vist afectats direc-
tament per les decisions preses per 
lluitar contra la pandèmia. Hi ha una 
voluntat continuista de contenir la 
pressió fiscals a les famílies.

A les ordenances fiscals, que són el 
pas previ als pressupostos del pròxim 
any, el govern considera que s’ha tin-
gut molt en compte la difícil situació  i 
sols es preveu una petita puja de les 
escombraries degut a l’increment del 
cànon per portar els residus a Solius.

Els impostos amb més impacte 
fiscal com l’impost sobre béns im-
mobles i l’impost sobre vehicles de 
tracció mecànica es mantenen iguals. 
Cal destacar que l’IBI es va reduir un 

5% l’any passat. Pel que fa als preus 
públics de la Llar d’Infants Municipal, 
ja es van reduir per poder-los aplicar 
aquest mateix inici de curs.

Dins d’aquest paquet d’ajudes desti-
nades a comerços i empreses s’està 
enllestint la devolució dels imports de 
les taxes per ocupació de via pública 
per a les empreses de restauració i 
abaixar el cost del servei de “Co-wor-
king” per als emprenedors. L’única va-
riació és en la taxa d’escombraries, 
que puja un 3% en els habitatges en 
zona urbana i en els industrials, i un 
4% als habitatges en zona rústica. 
Aquest increment ve donat sobretot 
per l’increment de les despeses que 
afecten aquest servei i per la puja del 
cànon de residus.

Aquest cànon que s’aplica als ajunta-
ments per portar els residus a Solius 
està augmentant considerablement 
any rere any i representa un sobrees-
forç econòmic molt important. L’any 
2013 el cànon era de 12,40 €/t i 
representava uns 28.123 €; l’any 
2015 el cànon era de 15,80 €/t i 
representava uns 36.662 €; l’any 
2019 el cànon era de 35,60 €/t i re-
presentava uns 85.195 €; aquest cà-
non per al 2020 és de 41,30 €, que 
representa uns 95.818 € i de cara al 
2021 es preveu un cànon de 53,10 
€/t, amb un import de 127.400 €.

En un context molt difícil i ple d’in-
certeses, es mantenen totes les línies 
de subvenció que es van aprovar i mo-
dificar l’any passat:

• Obertura de negocis (es bonifiquen 
amb un 25% totes les noves activitats 
econòmiques que s’instal·lin al poble).

• Eliminació de barreres arquitec-
tòniques (bonificació del 50%) sobre 
la part del pressupost que afecti la 
instal·lació per a l’adequació a les 
condicions d’accés i habitabilitat dels 
discapacitats.

• Manteniment de les bonificacions 
per l’ús de la deixalleria.

• Ajudes a veïns i veïnes amb poc 
recursos.

• Ajudes a famílies nombroses i mo-
noparentals.

• Bonificacions de l l’IBI als jubilats.
• Bonificacions per inversions en es-

talvi energètic
Complementàriament a aquestes 

mesures, s’han posat en marxa les 
accions del Pla de reactivació amb 
una dotació de 290.000 €. Aquest 
pla va en tres línies: 

1. Ajuda a les persones afectades 
per un ERTO o que han perdut la feina 
arran de la Covid-19. Es pot rebre una 
subvenció fins a 200 €. 

2. Ajuda als comerços i empreses 
que han hagut de tancar durant l’es-
tat d’alarma. Subvenció fins a un mà-

xim de 500 €.
3. Ajuda a les 

famílies i al comerç lo-
cal. S’ha posat en marxa 
la Campanya “Compra 
a Cassà!” Amb la col-
laboració de la Unió de 
Botiguers i s’han distri-
buït uns vals de 20 € a 
totes les llars del muni-
cipi per comprar en els 
comerços adherits a la 
campanya. D’aquesta 
manera es preten ajudar 
directament a les famíli-
es amb un val de com-
pra i indirectament els 
comerços del poble.

Les tramitacions es 
pot fer en línia, tot i que 
també es permetrà la 
seva tramitació de for-
ma presencial a través 
de l’Oficina d’Atenció Ciu-
tadana sol·licitant cita 
prèvia.

Congelació d’impostos i taxes 
municipals per al 2021
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Educació - Ensenyament

En el ple del dia 29 d’octu-
bre es va aprovar el Pla Local 
d’Educació amb la intenció 
d’assumir el compromís i la 
implicació de tot el govern mu-
nicipal davant la ciutadania.

En la legislatura passada 
es va iniciar aquest Pla Local 
d’Educació i el nou govern li 
ha donat continuitat. A partir 
de llavors es va convocar un 
Consell Escolar Municipal on 
entre tots els participants es 
van establir els objectius i les 
principals línies de treball a se-
guir, i finalment els tècnics i el 
nou equip de govern de l’Ajun-
tament van fer una reunió de 
treball per tal de poder concretar 
aquestes accions en les diferents àre-
es i acabar així l’elaboració del Pla Lo-
cal d’Educació. Aquest pla va ser pre-
sentat a la ciutadania el 30 novembre 
de l’any passat, fent-lo coincidir amb 
el Dia de les ciutats educadores i la 
inauguració del mural a l’auditori de 
la Sala Galà.

Des de les diferents àrees de l’Ajun-
tament s’estan desenvolupant i por-
tant endavant moltes de les accions 
del Pla Local d’Educació. Un pla de 4 
anys (2020-2024) que està penjat a 
la web de l’ajuntament, dins l’apartat 
d’Educació, i que tots els ciutadans i 
ciutadanes de Cassà de la Selva que 
ho desitgin tenen a la seva disposi-
ció per a poder consultar, veure les 
accions concretes que es proposen i 
poder-les contrastar amb tot allo que 
s’està fent. També cal no oblidar les 
accions noves que han sorgit per la 
situació que ens trobem i que, enca-
ra que no es contemplin de manera 
explícita en aquest pla, s’han portat a 
terme durant el confinament i també 
ara. 

En aquest ple també es va fer la 
proposta per formar part d’una nova 
comissió o grup motor d’aquest nou 
pla d’educació, amb l’objectiu principal 
de crear, entre tots, les xarxes i les 
aliances necessàries per fer de Cas-
sà de la Selva la ciutat educadora que 
tots agradaria.

GRUPS CONFINATS I PROVES 
PCR
Pel que fa als centres de Cassà i als 
grups confinats, l’Ajuntament prepara 
cada vegada el pavelló  Polivalent amb 
totes les mesures d’higiene, distància 
i ventilació reglamentàries, per tal que 
des del servei epidemològic hi puguin 
anar a fer les proves de les PCR als 
diferent grups que estan a l’espera. 

D’aquesta manera, els alumnes pen-
dents de prova no han d’entrar en els 
centres escolars a realitzar les proves 
i els acompanyants disposen d’un em-
plaçament amb zona d’aparcament 
que els facilita l’acompanyament i re-
collida de l’alumnat.

CURSOS DE FORMACIÓ I SALA 
GALÀ
Tots els serveis d’educació i de Sala 
Galà s’ofereixen ara de manera tele-
màtica, excepte el taller de joieria i de 
tapis. Pel que fa a la Biblioteca, només 
es poden recollir llibres en préstec.

La biblioteca de Cassà ha pogut 
estrenar finalment el nou espai ano-
menat “centre d’interès TRADICIÓ”, 
gràcies a l’acte de donació de llibres 
i discografia del llegat relacionat amb 
el món de la sardana i a cultura del 
nostre país, de Ramon Moncho, cedit 
per la seva vídua i família.

 
MÉS MILLORES EN EL 
BARRACÓ DEL CREC
Pel que fa al barracó del CREC, a part 
de les reformes i el canvi de teulada 
realitzades aquest estiu, s’ha comprat 
un projector, 1 pantalla, 1 ordinador, 
i llibres de lectura nous per tal de que 
cadascuna de les dues aules habili-
tades per a les diverses formacions 
tinguin els mateixos recursos digitals 
i pedagògics.

Noves propostes de l’INS Cassà al 
Departament d’Educació

Aquest curs, l’Institut de Cassà amb 
col·laboració de l’Ajuntament de Cas-
sà presentarà tres projectes al De-
partament d’Educació.

Tornarà a fer la petició dels dos ci-
cles formatius de grau mitjà del curs 
passat “Activiats físicoesportives en el 
medi natural” i “Emergències i protec-
ció civil”, per recomanació del mateix 
Departament. 

S’hi afegirà, però, una nova 
petició, de la qual el director de 
l’Institut també en presentarà 
un projecte al Departament, 
que consisteix en demanar un 
nou batxillerat pel proper curs 
a l'INS Cassà. És un batxillerat 
que dura 3 anys i que, qui el 
cursa, surt amb una doble ti-
tularitat: la de batxiller i la de 
CF de grau mitjà d'esports. La 
modalitat escollida serà de fut-
bol. Un batxillerat en fase pilot 
que es duu a terme actual-
ment a Barcelona, Tarragona, 
Esplugues de Llobregat, Salou 
i Vic. 

CAMPANYA FAS 6 ANYS TRIA 
UN LLIBRE
El 15 d’octubre es va iniciar, un any 
més, la campanya de la Generalitat 
“Fas 6 anys, tria un llibre”. Aquesta 
campanya consisteix en que els nens i 
nenes que fan 6 anys durant el 2020 
reben un val a casa per valor de 13€. 
Fins ara calia anar a Girona a escollir 
el llibre, però a partir d’aquest any, a 
la llista de llibreries de la província de 
Girona n’hi ha dues de Cassà de la 
Selva. La campanya finalitza el 30 de 
novembre.

 
DIA DE LES CIUTATS 
EDUCADORES
Un any més, el proper 30 de novem-
bre, se celebrarà el Dia Internacional 
de les Ciutats Educadores. Aquest any 
coincideix amb el 30è Aniversari de 
la proclamació de la Carta de Ciutats 
Educadores. Per aquest motiu, el lema 
d’aquesta edició és: “Ciutats Educado-
res: 30 anys transformant ciutats i 
persones, per a un món millor”.

Les activitats previstes que des de 
l’Ajuntament desitgem portar a ter-
me, si la situació ens ho permet, se-
ran les següents:

• Al llarg del mes de novembre, 
l’àrea de comunicació de l’Ajuntament 
penjarà diferents vídeos il·lustrant al-
guns dels 30 aprenentatges adquirits 
al llarg d’aquests 30 anys.

• El dia 30 de novembre s’editarà 
el vídeo global que aglutinarà els 30 
aprenentatges i La carta de les ciu-
tats educadores a la web i a les xar-
xes socials.

• I per finalitzar, el mateix dia 30 de 
novembre, de les 18 a 20h, es con-
clourà l’acte projectant el cartell i el 
lema d’aquesta edició a la façana de 
Can Trinxeria.

Pla Local d’Educació
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Urbanisme - Via pública - Veïnats

NOVA VORERA AL PASSEIG FER-
ROCARRIL
Aquest mes d’octubre s’han fet els tre-
balls de millora de la vorera del Passeig 
Ferrocarril una vegada es van talar les 
catalpes que hi havia. Amb la nova vo-
rera es millorarà la seguretat dels vi-
anants a les dues bandes del carrer.

En aquesta part del carrer els ar-
bres estaven al mig del pas i no hi ha-
via un ferm a la vorera que permetés 
passar amb tota la seguretat. A més 
d’arreglar la vorera, que s’ha formi-
gonat amb un color marronós, s’han 
pintat els aparcaments i s’ha millorat 
la senyalització per guanyar visibilitat 
en la zona de la rotonda del c/ Germà 
Agustí.

Aquesta obra és la primera de les 
actuacions que es pretén fer en aques-
ta zona del poble. La seguirà la millora 
de l’enllumenat, l’enjardinament i la col-
locació de nous jocs infantils.

ASFALTATGE DELS C/ EMPORDÀ I ESPORT
A principis de mes de novembre s’han fet les obres 
de fressat, asfaltatge, anivellament de tapes i pintat 
d’aparcaments dels c/ Empordà i Esport que pre-
sentaven un ferm molt malmès. Aquesta obra ja es-
tava prevista en el pla d’asfaltatge per aquest 2020.

Aquesta obra l’ha executat l’empresa Construc-
cions Fusté, sa amb un pressupost de 20.389€.

ES CANVIEN ALGUNS JOCS I 
SE’N POSEN DE NOUS
Aquest mes de novembre s’han instal-
lat diversos jocs nous infantils en dife-
rents parts del poble i s’ha canviat mo-
biliari esportiu que estava molt malmès.

En el parc que hi ha al final del car-
rer Xavier Carbó cantonada carrer de 

la Via i en el parc del carrer de la Via, 
després de les cases en filera, s’han 
canviat els tobogans que estaven en 
mal estat. Els tobogans que s’han 
instal·lat són d’1 m i 1,20m d’alçada, 
ja que sónen parcs per a nens petits.

També s’han començat a  instal·lar 
els jocs dels pressupostos participa-

tius que van al parc de l’Estació: una 
piràmide de corda i diferents gronxa-
dors adaptats; al parc dels fruiters 
s’han instal·lat 2 porteries de futbol 
sala amb cistella basquet; al parc del 
c/ Guilleries una nova cistella de bàs-
quet.
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MÉS MILLORES A LA ZONA ESPORTIVA
Aquest mes de novembre es procedirà al rebaix del talús 
que hi ha entre el nou aparcament de la zona esportiva i el 
carril peatonal que hi ha al costat de la tanca de la piscina 
d’estiu. Amb aquest arranjament es pretén a part de millo-
rar la visibilitat de tota la zona esportiva poder preparar el 
ferm per a un posterior jardinament. 

En la mateixa zona de la zona esportiva es formigonaran 
dos espais que quedaven pendents des de feia molt de 
temps: l’entrada del c/ Futbol, és a dir el camí d’accés al 
teatre Puig d’Arques i al camp de futbol venint de la Baixa-
da de la Piscina; i, la vorera que queda entre l’aparcament 
d’autocaravanes, el nou carril bici i l’entrada  a les instal-
lacions de la piscina coberta.

S’ACABEN ELS TREBALLS A LA RIERA 
FREIXENEDA
Aquest mes de novembre s’ha n fet els treballs de 
neteja i arranjament de la llera i vorals de la riera 
Freixeneda (veïnat de Sangosta) entre can Miquel fins 
a límit del terme municipal amb Campllong  (uns 650 
metres) que és on hi ha la desembocadura de la riera. 
L’obra consisteix en aixamplar en algun tram la llera,  
treure les acumulacions de terra que entorpeixen el 
pas de l’aigua i netejar de troncs i canyers els marges 
de la riera.

En aquesta part de la riera no s’hi havia intervingut 
des de feia anys i amb aquesta actuació es podran evi-
tar crescudes i rompudes de marges, com les que van 
afectar el primer tram de la riera tot just després de la 
variant a finals de gener. 

MILLORA DE L’ACCÉS 
AL CAMÍ DE LES DUES 
RIERES
Durant aquest mes de no-
vembre s’han dut a terme 
el formigonat de la pujada 
que va de la carretera de la 
Bisbal cap a les Dues Rie-
res (imatge). Aquesta pen-
dent representava un perill 
cada vegada que plovia per 
la gran quantitat de terra 
que lliscava i anava a parar 
a l’asfalt. Juntament amb el 
formigonat de la pujada es 
milloraran els marges i de-
saigües.

A dalt, vista de la zona que es rebaixarà de terra per millorar la visibilitat 
i la zona jardinada; i l’espai totalment abandonat entre la baixada de la 
piscina i el C/ Futbol. A la dreta, el lloc on ha de connectar-se la vorera 

existent amb la zona d’autocaravanes.
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Medi Ambient

El Ple Municipal del passat 
dia 26 de maig de 2016, va 
aprovar el Conveni marc de de-
legació entra l’ajuntament de 
Cassà de la Selva i el Consell 
Comarcal del Gironès, per a la 
prestació del servei de recolli-
des electiva i valorització del 
paper i cartró, vidre i envasos 
lleugers dels residus munici-
pals, que és actualment vigent. 

Que segons Programa gene-
ral de prevenció i gestió de re-
sidus i recursos de Catalunya. 
2013-2020 (PRECAT20) mar-
ca un objectiu de valorització general 
del 60%, específicament per FORM, 
paper/cartró, plàstic i vidre. Així ma-
teix, la Directiva 2008/98/CE té per 
objectiu assolir un 50% de preparació 
per a la reutilització i reciclatge (reco-
llida selectiva neta) de residus domès-
tics i similars. Aquest objectiu va ser 
modificat per un objectiu més estricte 
del 65% del reciclatge dels residus 
municipals amb un horitzó al 2030.

Que es considera el Consell Comar-
cal del Gironès, l’entitat supramunici-
pal idònia per prestar el servei de re-
collida selectiva de Cassà de la Selva, 
atès que ofereix la possibilitat d’abai-
xar els costos d’explotació sense re-
duir-ne l’eficiència, per treballar amb 
rutes compartides, i per tant amortit-

S’aprova el conveni de la recollida 
selectiva amb el Consell del Gironès

zació de materials i costos de trans-
port compartits, així com possibilita 
compartir altres conceptes, com en-
carregats, camions de reposició per 
avaries, etc. amb d’altres municipis.

Actualment el Consell Comarcal del 
Gironès gestiona per delegació els 
serveis de recollida selectiva de la 
majoria dels municipis de la comarca, 
i ha de treure a licitació una nova con-
tractació d’aquest servei. 

El conveni actual, subscrit el 2016 
per aquest ajuntament, no és el marc 
adequat per a la prestació de la nova 
contractació, el que ha propiciat la 
presentació d’un nou conveni que dei-
xa oberta la possibilitat per als munici-
pis servits, de triar el model de gestió 
idoni, inclòs la recollida porta a porta, 
actualment sol·licitada per gran part 
dels municipis gironins, que s’hi abo-
quen per tal d’assolir els objectius de-
terminats per la normativa vigent. 

Pel que fa al conveni que subscriu-
ríem des de l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva, l’objecte del conveni és la 
gestió de les fraccions que es recullen 
selectivament actualment en conteni-
dors de carrer següents: 

- Els residus de paper i cartró d’ori-
gen domèstic o assimilable. 

- Els envasos d’ampolles de vidre 
d’origen domèstic o assimilable. 

-.Els residus d’envasos de plàstic, 
llaunes i brics d’origen domèstic o as-
similable. 

És rellevant el fet que el nou con-
veni, millora el conveni antic possibili-
tant la prestació de models de gestió 
de residus que son adequats per a 
l’acompliment dels objectius fixats pel 
Programa general de prevenció i ges-
tió de residus i recursos de Catalunya. 
2013-2020 (PRECAT20) i la Directiva 
2008/98/CE.

Tal com s’estableix al pacte novè, 
L’Ajuntament podrà sol·licitar al Con-
sell Comarcal al llarg de la vigència del 

present conveni realitzar 
canvis en relació al model 
de recollida escollit inicial-
ment d’acord amb la clàu-
sula segona del present 
conveni. 

En cas de fer algun can-
vi, el model de recollida 
comportarà que l’Ajunta-
ment haurà d’assumir la 
part proporcional de les 
amortitzacions dels mit-
jans materials i mòbils, (i 
del personal si escau en 
cas de resultar-ne exce-

dentari), convinguts inicialment i com-
partits amb la resta de municipis que 
han triat el mateix model, fins a la fi-
nalització del contracte vigent, per tal 
de no perjudicar la resta de municipis 
amb els que compartia els costos del 
servei.

Es determina el cost de la prestació 
del servei, que ascendeix a 159.442 
€/anuals, que inclou el cost de la 
gestió del Consell Comarcal del Gi-
ronès i que s’actualitzarà anualment 
d’acord amb l’increment del cost de 
la gestió corresponent. Aquest import 
no inclou els costos o ingressos de 
tractament i retorn corresponents al 
tractament dels residus recollits, que 
es retornaran a l’ajuntament. 

Aquest import suposa un increment 
de la despesa, que fins ara i d’acord 
amb el contracte anterior era de 
100.537,84 €. Aquest import de 
despesa del servei ha augmentat per 
tant, en la previsió de despesa pre-
sentada, que és la preparada per a 
la licitació, en un 58,6%, que es pot 
justificar perquè el servei actual era 
clarament deficitari, segons informa-
ció del Consell Comarcal, per l’incre-
ment del número de contenidors que 
s’han anat implantant aquests dar-
rers anys, i perquè el contracte és 
relativament antic. 

El Consell Comarcal, segons ha indi-
cat als plecs de contractació, preveu 
que la nova contractació pugui entrar 
en funcionament el quart trimestre de 
2021.

Un dels punts importants d’aquest 
conveni, el punt 9è, preveu la possibi-
litat que l’Ajuntament pugui sol·licitar 
al Consell Comarcal al llarg de la vi-
gència del conveni realitzar canvis en 
relació al model de recollida escollit in-
icialment. Per tant es deixa una porta 
oberta a un futur canvi de sistema de 
gestió de residus.

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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NOVA CAMPANYA DE CIVISME
Des de l’Ajuntament de Cassà de la Selva, pels propers mesos 
de desembre i gener posarà en marxa una campanya de sen-
sibilització i civisme per a tota la ciutadania per millorar en dos 
aspectes: 1.- La neteja i aspecte de la via pública; i, 2.- Aug-
mentar la qualitat i quantitat del reciclatge al municipi.

En aquest marc es portaran a terme diverses actuacions de 
difusió, comunicació i disseny de material de suport. Entre elles 
es realitzarà la dinamització d’accions al carrer i la interacció 
directa i personal amb la ciutadania mitjantçant educadors am-
bientals amb alta capacitat comunicativa.

L’objectiu d’aquesta campanya és implicar i corresponsabilit-
zar la ciutadania en la millora de la neteja i la imatge del muni-
cipi i canviar els hàbits per millorar les pràctiques en relació a 
la separació de residus i neteja municipal.

ES PREPARA UNA NOVA LICITACIÓ DEL 
SERVEI DE JARDINERIA
En el Ple d’octubre es va obrir l’expedient de contra-
ctació; es va aprovar el plec de clàusules adminis-
tratives particulars i el plec de prescripcions tècni-
ques; es va convocar la licitació per la contractació; 
i, es va aprovar la despesa del servei de jardineria, 
manteniment i neteja de parcs, jardins, arbrat viari 
i control d’herbes a la via pública.

La despesa del present contracte, que serà per 4 
anys, tindrà un  import de 104.476,49 euros per 
cada anualitat.

L’objecte del present plec de condicions és la con-
tractació dels treballs de manteniment de la jardi-
neria dels parcs, jardins i arbrat viari de les zones 
urbanes de Cassà de la Selva, així com de les rieres 
que transcorren pel nucli urbà i la neteja de la bru-
tícia que s’acumuli a parcs i altres zones amb vege-
tació. S’inclou també en el present plec les feines 
de control de les males herbes que poden desenvo-
lupar-se a voreres i calçada de les vies públiques.

Amb aquesta nova licitació es passarà de gestio-
nar 24 àmbits a 33, regularitzant els espais que no 
estaven coberts o que els gestionava amb sobre-
càrrega la brigada municipal.  Les zones enjardina-
des o parcs urbans inclosos a al licitació tenen en 
total una superfície de 156.329,55 m2.

CAMPANYA INFORMATIVA 
SOBRE LA LIMITACIÓ DE 
VELOCITAT A LES VIES VERDES
El consorci de les Vies Verdes està 
duent a terme una nova campanya de 
sensibilització  per a conscienciar  als 
usuaris de la velocitat permesa pels 
carrils bici. El límit de velocitat en ge-
neral és de 20 km/hora i es redueix 
a 10 km /hora en els encreuaments. 

Les vies verdes són vies de circulació 
exclusives per a trànsit no motoritzat, 
sobretot vianants i ciclistes. En alguns 
trams, especialment prop de nuclis de 
població, s’avisa que és un traçat com-
partit amb vehicles i tots els usuaris 
han d’extremar les precaucions.

Al llarg de la ruta els usuaris tro-
ben cartells amb el recordatori de la 
limitació de velocitat. La velocitat de 
les bicis i altres vehicles amb assis-
tència elèctrica (no 100% elèctrics!) 
està limitada a 20 km/hora en bona 
part de la ruta i a 10 km/hora en els 

encreuaments.
L’article 12 del Reglament regula-

dor llista les normes de compliment 
obligat pel que fa a l’ordenament de 
la circulació:

• La circulació prioritària és per la 
dreta, atès que es tracta d’una via de 
doble sentit.

• És obligatori avisar abans de fer 
un avançament i, per fer-lo, es reco-

mana utilitzar un timbre per a bicicle-
tes.

• El límit de velocitat establert és de 
20 km/h com a màxim. Quan es fan 
avançaments de bicicleta a vianants 
cal adequar la velocitat al pas dels vi-
anants, amb un màxim de 10 km/h, i 
sempre fer els avançaments per l’es-
querra del vianant en el sentit de la 
marxa.

• No es pot interrompre el pas a 
altres usuaris.

• Cal advertir de maniobres i evitar 
girs bruscos

• Cal respectar les prioritats de 
pas.

• Cal respectar i fer respectar les 
normes i els senyals de la ruta.

Des del Consorci de les Vies verdes 
de Girona i des de les diverses admi-
nistracions locals associades, dema-
nem que es compleixin les condicions 
de seguretat establertes, i recordem 
que la seguretat dels usuaris només 
la podem garantir entre tots.

Amb la nova licitació es pretén millorar la imatge i la conservació dels espais verds 
del poble.
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El comitè tècnic del PROCICAT ha 
aprovat l’actualització del pla sectorial 
del protocol d’utilització de les instal-
lacions esportives, aquest plà vindria 
a ser un recopilatori de les normatives 
que han anat sortint per la represa 
de l’activitat esportiva. Totes aquelles 
normes que s’han anat posant a poc 
a poc estan especificades en aquest 
document que ens parla sobre:

1- les normes generals de preven-
ció: Distàncies, us de mascareta, 
rentat de mans, detenció precoç de 
persones amb covid i identificació i 
aïllament.

2- Normes especifiques de la instal-
lació: Disposar d’un pla de contin-
gència, identificar el responsable de 
prevenció el qual també serà l’inter-
locutor amb l’autoritat sanitària quan 
sigui necessari. Definir els protocols 
de protecció i higiene. Establir l’afora-
ment dels espais, pero es recomana 
prioritzar aquelles dinàmiques indivi-
duals que evitin al màxim el contacte 
físic entre esportistes.

3- Control de les persones usuàries 
i treballadores: tota persona usuària 
individual o treballador de la instal-
lació ha de presentar la declaració 
responsable, treballar amb grups es-

tables i adoptar les mesures neces-
sàries per assegurar la traçabilitat 
entre els participants de diferents 
activitats.

4- Condicions de l’accés o dels re-
correguts interiors: Evitar aglomera-
cions fent reserva prèvia . Informació 
accessible dels diferents accessos 
d’entrada i sortida, els circuits que hi 
hagi marcats a les intal·lacions i ga-
rantir l’accès i la pràctica esportiva a 
persones vulnerables o sensibles.

5- L’aforament de les instal·lacions 
esportives: Espais esportius (pis-
tes, camps, circuits, etc.), espais 
complementraris (vestidors, grades, 
serveis, etc), altres espais i serveis 
(aparcaments, bar, infermeria, etc) i 
àrees d’activitat esportiva (senders, 
carrils, zones d’activitat). Per el càl-
cul de l’aforament aquest plà sectori-
al facilita les referències per al càlcul 
de l’aforament dels espais esportius 
depenent si son activitats de sala, 
activitats no estàtiques en piscina, 
activitats d’equips en pista, activitats 
d’equips en camp i també per vesati-
dors i grades.

Malgrat aquest pla, el dia 31d’octu-
bre va començar un nou confinament 
on les instal·lacions esportives i gimna-

sos han de parar la seva activitat, en 
principi durant 15 dies. Res d’entrena-
ments, ni competicions que ja estaven 
aturades a excepció d’esportistes que 
fan competicions a nivell internacional. 
El que haviem fet amb les activitats 
esportives i la piscina coberta arrel 
del toc de queda, va ser modificar 
horaris i s’ha intentat fer els entrena-
ments amb menys hores, retocant els 
horaris que tenien establerts fins ara. 
Aquests reajustaments els han fet les 
mateixes entitats esportives.

Mentre no hi ha hagut el toc de 
queda, tot i no fer competicions, els 
entrenaments s’han dut amb total 
normalitat. Es fan a porta tancada i 
els pares deixen i recullen els nens a 
l’inici i a l’acabament de l’activitat. Els 
cursets de natació de la piscina co-
berta també s’han fet tots. Al Foment 
i al PAV3 s’ha senyalitzat les entrades 
i sortides, s’ha posat gel hidroalcòho-
lic, s’han posat cartells recordant l’ús 
de mascareta i distància de segure-
tat, i a les grades s’han senyalat els 
seients que es poden utilitzar i quins 
no. Tot està a punt per la represa.

Mentre les instal·lacions estan tan-
cades es fan treballs de manteniment 
i de poda.

Nou protocol d’instal·lacions esportives

TOTES LES LLARS CASSANENQUES, HAN REBUT 
LES TARGETES DE LA CAMPANYA COMPRA A 
CASSÀ
Aquest mes han arribat a totes les llars de Cassà uns vals 
de compra en forma de targeta,  que han servit per anar 
a fer les compres als 72 comerços que s’han adherit a 
la campanya. Aquestes targetes, s’han enviat a totes les 
cases on hi viuen persones empadronades i amb domicili 
a Cassà de la Selva.

Són dues targetes per llar. Una amb un valor de 5 eu-
ros, per comprar en els establiments d’alimentació,i una 
segona targeta de 15 euros, per a la resta d’establiments. 
Aquestes targetes han tingut una validesa de 30 dies a 
partir de demà, 30 d’octubre.

Han quedat exclosos d’aquesta campanya, els establi-
ments que el proveïdor és una gran superfície comercial, 
les cadenes de supermercats, de botigues d’alimentació,  
les farmàcies i les benzineres.

Aquestes targetes, formen part de la campanya Compra 
a Cassà i de les subvencions que des del consistori es va 
posar en marxa per pal·liar els efectes de la crisi econòmi-
ca causada per la COVID-19.

Per aquesta campanya es van destinar 290.000 euros, 
amb la qual es van crear unes subvencions, que encara les 
poden demanar les persones i les empreses que van patir 
algun ERTO o van haver de tancar l’empresa.

Les petites o mitjanes empreses poden rebre dins a 500 
euros cada una.

Les persones treballadores, que es van veure afectades 
per la situació de la pandèmia, fins a 200 euros cada una.

Promoció econòmica
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El GREC (Grup de Recerca i Estudis Cas-
sanencs), amb la col·laboració de l’Àrea 
de Cultura i Arxiu de l’Ajuntament, està 
treballant per la reconstrucció i recupe-
ració de l’antiga portalada de l’hospital 
de pobres que es va guardar al pati de 
can Nadal des de que es va enderrocar 
l’edifici del carrer del Raval.

Les restes de les pedres de la porta-
lada es posaran dins d’un perfil metàl-
lic i es col·locaran en el jardí d’entrada 
de l’actual Residència Geriàtrica Sant 
Josep.

La primera notícia de l’Hospital de 
Cassà la trobem a la segona meitat del 
segle XVI amb el nom d’Hospital de Po-
bres de Jesucrist. L’any 1557el situem 
a la plaça Petita i en la descripció que 
se’n fa, està integrat per “una estança, 
un llit, una màrfega i una flassada”. La 
segona ubicació, de l’any 1684, és al 
carrer Raval, d’on procedeix la portala-
da que es reconstruirà.

L’edifici actual de la Residencia fa 
aquesta funció des de l’any 1940, al 
ser reutilitzada una altra edificació de 
1927, que era una escola. L’activitat 
docent es traslladà posteriorment al 
nou col·legi públic, construït l’any 1939 
(avui col·legi Puig d’Arques).

Hem de donar les gràcies a diversos 
industrials i als membres del GREC per 
fer possible aquesta recuperació del pa-
trimoni municipal.

CULTURA EN CONFINAMENT
La cultura torna a estar confinada, i 

amb ella la major part de les activitats 
que es programen en el nostre munici-
pi, tant per part de l’Ajuntament com 
de les nombroses entitats que donen 
vida al nostre poble a través dels seus 
actes. 

Des de l’Àrea de Cultura s’està tre-
ballant en la recuperació dels actes 
que ens han quedat pendents, bé sigui 
a través de la reprogramació dels ma-
teixos o bé amb un canvi de formats 
que ens permeti celebrar-los durant el 
tancament. 

A pesar de l’adversitat del moment 
no defallim, i continuem treballant per 
la cultura. Abans de la prohibició de la 
celebració d’actes culturals, hem pogut 
inaugurar Les Golfes de CanTrinxeria (i 
tenim l’esperança de poder-les tornar a 
obrir ben aviat), on hem iniciat la tem-
porada de Cafè Teatre i els Vermuts de 
Lletres. És aquí on hem pogut escoltar 
Aina Huix, que amb 16 anys ha publicat 
“Entre Nosaltres”, una novel·la negra 

Cultura

Dignificació de l’antiga 
portalada de l’hospital

juvenil publicada per Llibres del Delicte 
i que aprofitem per recomanar-vos-la 
per aquest Nadal. 

CANCELACIÓ DEL CÀNTUT 
Però no tot és reprogramable ni té 

sentit que es faci amb segons de quins 
formats. Aquest és el cas del Càntut. 
Des d’Alter Sinergies (l’empresa pro-
pietària del festival) s’ha anunciat la 
cancel·lació de l’edició d’enguany al no 
ser possible celebrar-la amb una mí-
nima normalitat. Des de l’Ajuntament 
ens posem al seu costat, com s’ha fet 
des de l’inici del festival, per ajudar-los 
a portar a terme la propera edició. El 
Càntut no és només un festival de mú-
sica cantada, sinó que és un projecte 
que va molt més enllà del festival. Es-
tem convençuts que, a pesar de que 
aquest any no el podrem gaudir com 
ens hauria agradat, trobarem formes 
de rememorar allò que cantaven els 
nostres avis i que no volem oblidar. 

I és així com encarem els pròxims 
mesos, amb el convenciment de que, 
sigui com sigui, podrem tornar a gau-
dir de la cultura. És per això que estem 
preparant noves activitats per aquest 
Nadal que esperem que ens permetin 
tornar a sortir al carrer i, amb tota la 
seguretat pertinent, tornar a gaudir de 
la cultura. 
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Àrea de Serveis Socials

A l’inici de l’estat d’alarma del mes de 
març i través de la Treballadora Fami-
liar i la tècnica de Ciutadania varem 
començar a fer el seguiment a les 
persones més vulnerables del nostre 
poble, com son la gent mes gran de 
70 anys. Un col·lectiu important en 
número de persones, i del que ens 
preocupa el seu benestar. Es per això 
que, sense haver-ho deixat en les per-
sones que en aquell moment varen 
necessitar algun tipus d’acompanya-
ment, reprenem aquestes trucades 
de seguiment per tal de comprovar 
si la situació de tot aquest col·lectiu 
ja sigui a nivell personal o familiar es 
bona o per el contrari ha empitjorat i 
necessita ara si d’un acompanyament 
per part dels serveis socials. Si es així 
estudiem cas per cas i mirem de do-
nar resposta a les seves demandes o 
necessitats.

SERVEI D’ALIMENTS DE CÀRI-
TAS A CASSÀ  
Des de Càritas s’han entregat des 
d’agost a octubre 257 lots d’aliments 
a les persones vulnerables del nos-
tre poble. Des de l’Ajuntament volem 
agrair als voluntaris de Càritas, que 
en aquests moments tant complicats, 
en els que no poder comptar amb tot 
el seu voluntariat per tractar-se en 
la gran majoria de persones de risc, 
continuen amb la tasca de que cap 
família del nostre poble es quedi sen-
se les necessitats bàsiques d’alimen-
tació. 

CIUTADANIA I SALUT
El passat dia 21 d’octubre va comen-
çar la campanya de vacunació de la 
grip. En aquesta ocasió i amb coor-
dinació amb el CAP de Cassà degut 
a la situació de pandèmia, aquesta 
campanya s’està realitzant en els lo-
cals del Casal dels Jubilats. Es ges-
tiona amb hores concertades per tal 
d’evitar aglomeracions de gent en el 
Cap i poder mantenir els protocols de 
seguretats que ens marca Salut. La 
campanya està essent un èxit absolut, 
i es possible que s’hagi d’allargar el 
període en principi establert, per tal 
de poder atendre tota la demanda ac-
tual.

Cal indicar que aprofitant que la 
gent acudeix al casal per vacunar-se, 
el Cap està fent un estudi mitjançant 
enquestes als usuaris per saber que 
els ha motivat vacunar-se i fins a quin 
punt la Covid ha influït per fer-ho. 
Aquesta enquesta la realitzen volun-

Suport a col·lectius diversos

taris que acompanyant a l’equip d’in-
fermeria durant totes les hores que 
aquests estiguin fent dita campanya. 

Volem agrair especialment a la jun-
ta del casal dels jubilats la seva bona 
disposició per col·laborar en aquest 
recull d’enquestes i en la bona acollida 
que fan als sanitaris per que puguin 
desenvolupar la seva feina en les mi-
llors condicions.

En un altre àmbit d’actuació, con-
tinuem treballant amb el grup de 
suport a famílies cuidadores. Està 
essent una experiència molt bonica, 
les famílies se senten molt còmodes 
i acompanyades, comparteixen les se-
ves experiències i a més tenen un su-
port ja no solament a nivell emocional 
si no també a nivell pràctic, dons, en 
el cas que no puguin venir de manera 
presencial al grup, som nosaltres els 
que ens desplacem als domicilis per 
ajudar-los in situ i on veiem la realitat 
de la seva situació i podem donar ei-
nes molt mes personalitzades a cada 
necessitat.

Recordar que si alguna família més 
hi vol participar, encara hi es a temps, 
ens agradaria arribar a totes de famí-
lies cuidadores del nostre poble.

MEDIACIÓ
A partir de l’1 de novembre es comp-
tarà amb una agent de salut jove i un 
educador de carrer a Cassà  Des de 
les Àrees de Ciutadania i Joventut 
s’impulsen dos projectes molt vin-
culats entre ells que començaran a 
treballar al poble a partir del mes de 
novembre i durant un any. 

PROJECTE NEXT SALUT 

En el marc d’aquesta actuació, es 
comptarà amb un nou servei de con-
sulta de salut jove, que tindrà lloc tots 
els dimarts, de 16 a 19 h a l’Espai 
Jove l’Escorxador. 

Es tracta d’un servei gratuït i confi-
dencial per assessorar i acompanyar 
els i les joves amb tot allò relacionat 
amb la salut i el benestar, físic i/o 
emocional. Aquest nou espai obre 
la porta a compartir preocupacions, 
dubtes sobre sexualitat i relacions, 
gestió de conflictes, consum de tò-
xics, relacions, etc.

A banda de l’atenció personalitzada 
i individual, el projecte NextSalut ofe-
rirà també intervencions amb grups i 
actuacions al poble, creant també es-
pais d’assesorament a altres professi-
onals i atenció familiar si es sol·licita.

EDUCADOR DE CARRER 
El programa d’Educador de Carrer 
atendrà les necessitats de la població 
directament en el lloc on es troben, 
i empra, com a eina principal per 
possibilitar els processos de canvi, la 
relació individual i l’acció grupal i co-
munitària. 

Què fa l’educador de carrer? 
- Detectar i analitzar necessitats re-

als d’infants i joves.
 - Desenvolupar activitats d’habilitats 

i competències pro-socials que facilitin 
processos de maduració personal i de 
responsabilitat social. 

- Assolir una bona integració dels 
infants i joves al municipi.

 - Crear espais que possibilitin hàbits 
saludables, promocionant l’esport, 
prevenint el consum de substàncies 
tòxiques, etc.

Vacunació de la grip a la Llar dels Jubilats
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 - Millorar la relació entre la comuni-
tat i l’entorn, evitant conflictes i com a 
mediador.

 - Sensibilitzar al conjunt de la població 
trobant espais de diàleg, anàlisi, etc. 

No sempre resulta senzill realitzar 
una detecció primerenca de les situa-
cions de dificultat i conflicte social, la 
qual cosa fa que, en ocasions, acabem 
intervenint massa tard i amb caràcter 
d’urgència. La intervenció preventiva 
des de l’atenció primària possibilita que 
no es generin determinats conflictes o, 
que aquests, no s’agreugin. 

HABITATGE
Des del punt d’habitatge hem pogut 
contactar amb la Sareb, o mes conegut 
com el banc dolent, i ens ha comunicat 
que prepararà el llistat d’habitatges que 
té a Cassà i quins d’ells reunirien les 
condicions per destinar-los a lloguer so-
cial. En breu tindrem una reunió directa 
amb ells on podrem exposar es nostres 
necessitats en aquesta matèria i per 
començar a poder donar resposta a 
un problema que en el nostre municipi 
cada dia és més greu i afecta a mes 
famílies.

Paral·lelament amb això, hem partici-
pat en la presentació de l’Informe: ¿Se 
alquila? Racismo y xenofobia en el mer-
cado del alquiler’ es tracta d’un informe 
que han elaborat “PROVIVIENDA” realit-
zant 1836 trucades a diferents immo-
biliàries de ciutats com Barcelona, Ma-

drid, Sevilla.. en resposta a diferents 
anuncis reals de lloguer i s’ha arribat a 
una un conclusió esfereïdora : a Espa-
nya la discriminació és un fenomen nor-
malitzat: el 72,5 % de les immobiliàries 
contactades accepten formes explícites 
de discriminació.

Per donar resposta a aquesta proble-
màtica, han proposat varies recoma-
nacions, entre d’altres la importància 
de una Llei integral per la Igualtat de 
Tracte i no discriminació, serveis d’in-
formació i assessorament, l’impuls de 
serveis de mediació en lloguer, forma-
ció a agents clau, el reconeixement de 

la bones pràctiques immobiliàries o , en 
el pla més restrictiu, l’aplicació del dret 
administratiu sancionador i penal per 
les situacions més greus.

No es tracta d’aplicar una de la soluci-
ons si no totes elles, i a més de manera 
simultània. La aplicació d’aquest tipus 
de mesures ha d’anar acompanyada de 
una política de vivenda adequada, que 
inclogui mesures transversals contra la 
discriminació.

Essent conscients dons de tota 
aquesta problemàtica, des de l’Ajun-
tament volem fer una crida a tots els 
propietaris de vivendes subseptibles de 
poder-les posar en lloguer a adherir-se 
a la campanya que hem endegat des de 
el nostre punt d’habitatge amb la col-
laboració de la fundació SERGI, titulada 
“OBRE LA PORTA AL LLOGUER SOCIAL” 
per tal de fer arribar tots aquests pro-
pietaris  els avantatges que oferim si 
destinen els seus pisos a lloguer social:

• Cobrament garantit
• Retorn de l’habitatge en el mateix 

estat de conservació
• Assegurança multirisc (continent i 

contingut) gratuïta durant tota la vigèn-
cia del contracte

• Seguiment periòdic al domicili
• Gestió administrativa i patrimonial 

gratuïta
• Tràmits per sol·licitar el Certificat 

Eficiència energètica / Cèdula habitabi-
litat

• Bonificació d’una part de l’IBI.

NOU FORMAT DE LA CAVALCADA DE REIS
Des de l’Àrea de Joventut i la Comissió de Reis s’han orga-
nitzat diferents activitats i actuacions en relació a la Caval-
cada de reis de Cassà i els dies previs. El nostre principal 
objectiu és adaptar-nos a la situació actual per tal que els 
infants de Cassà puguin sentir la màgia a prop. 

Així doncs, la Cavalcada d’enguany serà forçosament di-
ferent a com la coneixem i comptarà amb les següents no-
vetats:

PERFIL A INSTAGRAM: Tota la informació i novetats es 
van informant a través de les xarxes de l’Ajuntament i del 
compte d’instagram @CavalcadaCassa, on es pot seguir tot 
el que fa referència a la organització i molts més continguts 
relacionats amb els reis i patges de Cassà. 

NOU RECORREGUT: El recorregut no serà l’habitual, la 
comitiva reial passarà per tots els barris del municipi i pel 
major nombre de carrers possibles (al compte d’Instagram 
de la Cavalcada es pot consultar la ruta definitiva). 

Els Tres Reis d’Orient passejaran amb les seves carrosses 
pels carrers del poble, però, a diferencia d’altres anys, no 
aniran acompanyats de la comitiva reial que els acompanya-
va els darrers anys i es comptarà amb vehicles clàssics, 
carros amb cavalls carregats de regals i fades de llum, que 
conformaran una representació mínima de patges, sempre 
garantint totes les mesures de distància i seguretat.

PROGRAMA EN DIRECTE:
Es retransmetrà un programa en directe a través d’In-

ternet amb connexions en directe amb la Cavalcada, i amb 
contingut màgic: entrevistes a personatges reials, contes, 
cançons, col·laboracions i entreteniment per a tota la famí-

Entitats - Joventut
lia. D’aquesta manera farem que Ses Majestats entrin a les 
cases de forma segura.

MISSATGES PERSONALITZATS DELS REIS:
Aquelles famílies que ho vulguin, poden demanar un mis-

satge personalitzat en forma de vídeo pels més menuts. A 
través del perfil d’Instagram s’ha facilitat tota la informació 
al respecte, així com els terminis per sol·licitar-ho. 

ENTREGA DE LA CARTA DIFERENT: Enguany no es 
comptarà d’un acte on els patges reials vinguin a recollir les 
cartes. En comptes d’això, i durant tot el mes de desembre, 
es podran trobar 10 bústies reials repartides pel poble (en 
escoles, equipaments municipals, comerços i establiments 
del poble, etc.) on tots els infants podran anar a portar la 
seva carta que es farà arribar puntualment a Ses Majestats 
els Reis. 

COMPROMÍS DE LA CIUTADANIA: Des de l’organitza-
ció es demana la màxima col·laboració i responsabilitat a la 
ciutadania per tal que la Cavalcada sigui possible. Treballem 
perquè sigui segura, tot i això som conscients que la situa-
ció sanitària és crítica i que pot ser que haguem de prendre 
noves decisions més endavant.

Es demana a totes les famílies que gaudeixin de la Caval-
cada des del balcó o finestra de casa seva. Els ciutadans 
per on no passi la cavalcada s’hauran d’adreçar al carrer 
més proper respectant en tot moment les mesures de dis-
tància personal i seguretat. Cal extremar la precaució i evi-
tar aglomeracions.

REI NEGRE: Finalment, enguany es deixa una mica més 
enrere la pràctica del blackface i la Cavalcada de Cassà 
s’adhereix a la campanya #BaltasarDeVeritat. 
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Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Escola Municipal d’Art Josep Lloveras

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER

Sens dubte aquest nou repte sanita-
ri i social ens ha fet trontollar a tots, 
constatant la feblesa de la teranyina 
humana, tan segura de sí mateixa 
però tan fràgil.

Tota obra creativa té la seva raó 
de ser en el fet comunicatiu. Primer 
és el beure de la font de dades: ex-
periències pròpies i lectures d’altres. 
Elaborem després un discurs propi 
per oferir idees de manera particular, 
fetes presents en materials tangibles, 
destinades a un receptor que les inter-
pretarà segons els seus paràmetres. 
La Cultura és doncs el rastre que dei-
xa aquest moviment comunicatiu que 
fa possible l’evolució del pensament en 
forma d’obres suggeridores, belles, 
colpidores, revulsives.

Aquesta comunicació necessària 
s’ha vist interrompuda per les mesu-
res restrictives imposades per evitar 
els contagis, causant greus afectaci-
ons tan a nivell econòmic com psicolò-
gic. En el meu cas, com en la majoria 
de creadors culturals, el treball sol ser 
fluctuant, cosa que ens obliga a mou-
re’ns constantment per aconseguir-lo. 
Molts dels projectes que tenia em-
paraulats s’han hagut d’interrompre 
i he hagut de dedicar més temps a 
cercar-ne d’altres. Això comporta un 
tall en el procés que genera angoixa i 
inestabilitat, sobre tot durant el confi-
nament absolut, afegit a l’enyorament 
dels col·legues i l’enriquiment constant 
que suposa el contacte amb ells. Tam-
bé em va causar un gran trasbals el 
cessament de les classes a les esco-
les d’art, a part de perdre la feina pe-
rillava el vincle de grup que ens uneix 
a l’empar de la creació artística, cosa 
que vaig intentar mantenir oferint pro-
postes on line, però no és el mateix.

 Millor pensar que l’acotament del 
moviment proporciona més hores per 

Art en temps de pandèmia

estar al taller. Aquest estiu he tingut la 
oportunitat de fer varis encàrrecs i de 
participar en el projecte ArtiGavarres, 
tots ells treballats amb més ganes que 
mai. He posat especial atenció en abo-
car en tots ells molta més part de mi, 
intentant donar amb les imatges allò 
que no puc donar amb el contacte. El 
que té de contradictori aquesta situa-
ció és que ens pot fer tornar egoistes 
perquè ens enganya dient que hem de 
tirar endavant tots sols, però alhora, 
com deia al principi, ens fa veure com 
de feble és el teixit social que ens sosté 
i com l’hem de cuidar i refer entre tots. 
Com s’ha vist demostrat, el sector cul-
tural s’ha abocat a pal·liar els efectes 
d’aïllament compartint les seves crea-
cions, la major part enfocades a gene-
rar empatia i a sentir-nos propers, tot i 
que s’ha vist maltractat per les restric-
cions sovint inexplicables quan s’ha vet-
llat per fer dels espectacles culturals 

un lloc segur. És, doncs, necessària la 
Cultura? Si, i això em dóna força per 
continuar pensant que el meu treball 
contribueix a l’intercanvi, diàleg i acti-
vació del pensament. Convido a tots a 
participar creant i consumint cultura.

Ció Abellí / escultora
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Biblioteca Municipal de Cassà de la Selva

Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia

Recomanacions:
PER A ADULTS: 1 fill inesperat i 1 sofà: 
la vida amb en #josepvalent,de Gemma Vi-
lanova, editat per Símbol Editors

Ens acosta sense embuts a una realitat 
sovint massa amagada. Ens parla d’una de 
les pors més grans que tenim com a pares, 
la possibilitat que el nostre fill no sigui “nor-
mal”, o millor dit, que no compleixi amb la 
normativitat de la nostra societat. 

Ens explica què passa quan de cop t’ado-
nes que la teva vida ja no serà com espe-
raves perquè ha arribat una variable que mai t’hauries 
plantejat. 

A través de diferents anècdotes familiars narrades amb 
un estil directe i desenfadat, coneixem el que suposa créi-
xer amb una persona que veu i viu el món d’una altra ma-
nera.

Vivim amb ells les dificultats i les decepcions a què s’han 
d’enfrontar. Però també compartim els aprenentatges, les 
complicitats, la comprensió, la tendresa i sobretot l’espe-
rit de superació d’en Josep i de la seva família, gràcies a 
la prosa de la Gemma que ens fa partícips en tot moment 
de la seva evolució d’una manera clara i transparent. Un 
relat que fa estimar en Josep, fins i tot sense conèixer-lo. 
Una història plena d’amor, d’empatia i de persones extra-
ordinàries.

Aquest és un llibre molt ne-
cessari no només per visibilit-
zar i reivindicar les persones 
amb trastorn de l’espectre 
autista sinó també per ado-
nar-nos de la importància de 
redefinir la mal anomenada 
normalitat. Tots hem de te-
nir cabuda dins la nostra so-
cietat. Tots n’hem d’aprendre 
molt d’en #josepvalent

.
PER A JOVES: Rut sense 

hac de Muriel Villanueva editat per Columna
La Rut és una noia de setze anys que comença una nova 

etapa. Anirà a un nou institut, on fara noves amistats i 
coneixerà un noi ben especial. Una nova oportunitat de 
ser ella mateixa, d’obrir-se i superar del tot la malaltia que 
la va fer estar absent durant molt de temps a l’escola i a 
casa. Veurem com la Rut anirà superant les seves pors, 
les seves angoixes i els seus complexes gràcies al recolza-
ment incondicional de la seva família però també gràcies 
al suport de les seves amigues. 

Muriel Villanueva amb el seu estil directe, senzill i proper 
narra una història tendra de superació, d’amor i d’amistat 
que encantarà als amants de les novel·les realistes amb 
molta càrrega personal. Una esplèndida lectura per aquells 
que vam quedar encisats per “Duna: diari d’un estiu”!

HORA DEL CONTE I BIBLIONADONS
Enguany per complir amb els protocols de preven-
ció de la COVID-19 algunes activitats han canviat 
de lloc. És el cas de la sessió de l’hora del conte i 
del biblionadons d’aquest mes d’octubre. A l’hora 
del conte va venir la companyia Homenots, amb el 
seu espectacle “En Bum i el tresor del pirata”, una 
sessió que va servir per introduir els infants en el 
món de la bateria. La sessió de biblionadons va 
anar a càrrec de la Carmina Rabassedas (fotos de 
la dreta), amb el seu espectacle “Del sol a la lluna”. 
Tot explicant contes i cantant cançons, algunes de 
molt conegudes, d’altres no tant, vam poder gau-
dir de la màgia de la veu de la Carmina. Ens ho 
vam passar molt i molt bé!

MONOGRÀFICS D’INFORMÀTICA
Els dissabtes 17 i 24 d’octubre es van portar a 
terme dos monogràfics d’informàtica, el primer 
dedicat al correu electrònic i el segon al Google 
DRIVE. 

Vam acabar el mes d’octubre amb noves restric-
cions sanitàries per a la prevenció de la COVID-19 
que ens van fer fer un pas enrere i tornar a tancar 
temporalment l’accés a la sala i a la col·lecció. La 
biblioteca només fa préstecs (també préstec inter-
bibliotecari) i admet devolucions. 

També per aquest motiu hem hagut d’adaptar 
els clubs de lectura i fer-los de manera virtual. El dissabte 
7 de novembre vam inaugurar la segona edició del club de 
lectura familiar. Teníem molt bon record de les sessions 
passades i poder-nos retrobar i conèixer noves famílies 
que s’incorporen al club aquest curs, ha estat un plaer. 
Vam comentar “Cors de gofra”, un llibre excel·lent que va 
agradar molt a petits i grans.

També hem començat un nou club de lectura infantil, 
per a infants de 7 i 8 anys. Ens fa molta il·lusió iniciar 

aquest club, perquè no hi ha res més bonic que agafar 
l’hàbit lector des de ben petits. Ens vam conèixer i vam 
saber quina seria la lectura que tocaria llegir ara, “Gos Pu-
dent”. Moltes gràcies a totes les famílies que hi participeu. 
El dia 10 d’octubre vam rebre la visita de Núria Arbussé, 
vídua de Ramon Moncho, que ha fet una donació a la Bibli-
oteca de més de 200 llibres i 600 CDs sobre la sardana. 
Aprofitant aquesta donació la biblioteca ha creat el centre 
d’interès TRADICIÓ, una especialització en música i dansa 
tradicional catalanes. 
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Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Àrea de Joventut

Escola Municipal de Música Pere Mercader
ADAPTACIÓ A LES NOVES MESURES
Aquestes setmanes a l’Escola de Música Pere Merca-
der, hem hagut d›adaptar-nos a les restriccions pròpi-
es d’aquests mesos que ens ha tocat viure i des de la 
Generalitat han decretat que les classes no podien ser 
presencials. Amb tot el bagatge adquirit durant el confi-
nament, hem adaptat ràpidament la logística de l›escola 
per tal que ela alumnes estiguin atesos i puguin fer te-
lemàticament les classes, per diversos mitjans (skype, 
zoom, google meet...) de tal manera que no perdem el 
fil del curs que tot just havíem iniciat de nou feia unes 
setmanes.

Esperem que ben aviat recuperem les classes presen-
cials, però mentrestant des de l’escola treballem molt 
amb els alumnes per tal que no deixin d’aprendre i que 
no pari la música, encara que aquesta hagi deixat de 
ressonar de moment a Sala Galà.

En el moment que s’està escrivint 
aquest article, l’Espai Jove l’Escor-
xador està tancat degut a les noves 
mesures de seguretat en contra de 
la COVID-19. Vivim en uns temps on 
la immediatesa cada vegada va aga-
fant més importància, i tal i com ja 
és sabut, les mesures per combatre 
aquesta pandèmia fan variar cons-
tantment els plans de tothom, i pot 
ben ser que en el moment de la pu-
blicació de la revista la situació de 
l’espai sigui diferent. Fins al moment 
del tancament, l’Escorxador gaudia 
de molt bona salut, amb una mitja-
na de 20 joves assistents cada dia, 
amb bon ambient, i amb moltes idees 
i propostes que estaven apunt de sortir 
a la llum. Una d’elles, que s’ha hagut de 
suspendre, és el projecte A-TACA, una 
activitat mancomunada amb altres mu-
nicipis del Gironès, Celrà i Llagostera, 
que consisteix en omplir de colors els 
carrers mitjançant l’art. En la passada 
edició un grup de joves, juntament amb 
altres grups de les diferents escoles, i 
l’escola d’art, van projectar tota la seva 
creativitat en alguns dels embornals 
del poble, i va ser tot un èxit! Esperem 
poder tirar endavant aquest projecte el 
més aviat possible.

Si la situació continua igual que en 
el moment que s’està escrivint aquest 
text, cal puntualitzar que malgrat l’Es-
corxador està tancat, el Punt d’Infor-
mació Juvenil continua atenent joves 
de manera telemàtica, a través del 
whatsapp (669166000) o del correu 
electrònic info@cassajove.cat

CONCURS #AMORSENSEVIO-
LÈNCIES 
En motiu del 25 de novembre, dia In-

ternacional per a l’eliminació de la vio-
lència envers les dones, l’Àrea de Jo-
ventut i l’Àrea de Ciutadania i Igualtat 
han creat el concurs #AmorSenseVi-
olències, un concurs d’instagram que 
consisteix en mostrar el rebuig de la vi-
olència envers les dones a través d’una 
foto o un vídeo. El concurs ha comen-
çat fa pocs dies, però en el moment de 
publicació d’aquest article ja se sabrà 
quines persones han estat les guanya-
dores de les diferents categories, ja 
que el punt culminant del concurs és el 
mateix dia 25 de novembre. Per tant, 
podeu consultar les diferents publicaci-
ons que dels i les participants del con-
curs a través de l’etiqueta #AmorSen-
seViolències a l’instagram.

CASSÀ JA DISPOSA DE LA 
NOVA AGENT DE SALUT JOVE I 
DE L’EDUCADOR DE CARRER
Consulta Salut Jove
Des del dia 3 de novembre Cassà dis-
posa de la nova agent de salut jove. 
És un servei gratuït i confidencial per 

assessorar i acompanyar els i les 
joves amb tot allò relacionat amb 
la salut i el benestar, físic i/o emo-
cional.

Aquest nou espai obre la porta a 
compartir preocupacions, dubtes 
sobre sexualitat i relacions, gestió 
de conflictes, consum de tòxics, 
relacions, etc.

On ens pots trobar? (sempre i 
quan les mesures de prevenció de 
la pandèmia ho permetin): Tots els 
dimarts, de 16 a 19 h, aA l’Espai 
Jove l’Escorxador (C. d’Enric Coris, 
11 | 17244 Cassà de la Selva)

Per més informació podeu con-
tactar amb l’àrea de joventut: 

info@cassajove.cat | 669166000
Educador de carrer: Què fa l’edu-

cador de carrer?
- Detectar i analitzar necessitats reals 
d’infants i joves.
- Desenvolupar activitats d’habilitats i 
competències pro-socials que facilitin 
processos de maduració personal i de 
responsabilitat social.
- Assolir una bona integració dels in-
fants i joves al municipi.
- Crear espais que possibilitin hàbits 
saludables, promocionant l’esport, 
prevenint el consum de substàncies 
tòxiques, etc.
- Millorar la relació entre la comuni-
tat i l’entorn, evitant conflictes i com 
a mediador.
- Sensibilitzar al conjunt de la població 
trobant espais de diàleg, anàlisi, etc. 

El programa d’Educador de Carrer 
atendrà les necessitats de la població 
directament en el lloc on es troben, i 
empra, com a eina principal per possi-
bilitar els processos de canvi, la relació 
individual i l’acció grupal i comunitària.

Espai Jove l’Escorxador
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Meteorològiques

OCTUBRE 2020
Temperatures:
Mitjana del mes: 13,72 ºC  La mit-

jana d’octubre a Cassà és de 15,92º 
( - 2,2º)

Màxima absoluta : 22,7ºC dia 4 a 
2/4 menys dos minuts de les 5 de 
la tarda.

Mínima absoluta: 1,6 ºC el dia 14 
a ¼ menys dos minuts de les 9 del 
matí.

Mitjana de les màximes: 20,93 
ºC 

Mitjana de les mínimes: 7,45 ºC
Pluges:
Pluja total: 49,2 litres. La mitjana 

de setembre és de 99,27
Sis dies amb una mica de precipi-

tació:
Dia   2  7,5 l 
Dia 10  8,3 l
Dia 13          12,6 l
Dia 14          17,3 l
Dia 22  0,9 l
Dia 26  1,6 l
  

Policia Local

ACCIDENTS MES D’OCTUBRE
Accidentes amb danys materials:

Dia 20: - Psg. Vilaret. Vehicle implicat: Camió Iveco.
Dia 27: - Rbla Onze de Setembre. Vehicles implicats: Ford 
Trànsit i Volkswagen Sharan.
Dia 28:  - C/ Provincial / GI-663. Vehicles implicats: Volkwa-
gen Kombi i Volks. Tiguan.
Dia 29:  - C/ Provincial/GI-663. Vehicles implicats: Mit-
subishi i Mercedes.

Accidents amb ferits:
Dia 31:  -C/ Vi Novell amb Avda. Antoni Gaudí. Vehicles im-
plicats: Kawasaki Z900 i Peugeot 3008, 1 ferit lleu.

DETENCIÓ DELS OCUPANTS D’UN PIS
Facilitem la nota de premsa tramesa per l’Ajuntament en 
relació a uns incidents esdevinguts l’11 de novembre als 
pisos del Raval

L’Ajuntament de Cassà informa que ahir a la nit, al voltant 
de les 20 h es van produir uns greus incidents entre dues 
persones que intentaven ocupar un pis del c/ Raval i els 
agents de la policia local que estaven de servei.
Els fets es van produir davant de l’edifici del c Raval, 51 
quan un veí va denunciar l’intent d’ocupació d’un pis del bloc 
per part de dos homes. La patrulla quan arriba al lloc es 
troba aquestes persones amb les eines per forçar la porta 
i es procedeix a la seva detenció. Mentre s’està fent la de-
tenció es produeix una baralla i els dos agents són agredits.
Els dos homes són detinguts pels reforços que arriben 
d’agents del cos de Mossos d’Esquadra i es passen a dispo-
sició judicial. Se’ls ha acusat de desobediència, resistència, 
amenaces i atemptat contra l’autoritat.
Resulta que aquests dos mateixos homes són els responsa-
bles de l’incendi que hi va haver dimarts d’aquesta mateixa 
setmana en un pis del C. Poeta Machado, que també havien 
ocupat.
Lamentem els fets i reiterem la nostra queixa en el sistema 
judicial que no pren resolucions més contundents en casos 
de persones que tenen reiterades denúncies i que creen 
inseguretat ciutadana.

OCTUBRE SEC I FRESC
Normalment l’octubre sol ser el mes 
de les pluges, amb una mitjana que 
ratlla els 100 litres, doncs bé, aquest 
any s’ha limitat a la meitat. La pre-
cipitació més significativa ha sigut a 
mitjan mes amb 30 litres en dos dies. 
Això ha afectat els bolets, que se mo-
ment se’n veuen poc als boscos que 
ens envolten. També ha sigut un mes 

fresc, sobretot entre els dies 15 i 19. 
Si bé les temperatures no han estat 
excessivament extremes s’han man-
tingut força avall les mínimes. La mit-
jana ha estat més de dos graus per 
sota del que és normal. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l’observatori de  l’Ajuntament. L’enllaç 
és:  cassa.cat/meteo/
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Meteorològiques / Policia Local Cassà al dia

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA...

C/Ardenya, 9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa.com
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Defuncions
OCTUBRE 2020

Maria Cristià Vicens 
Va morir el 30 de setembre de 2020 
a l’edat de 88 anys; era casada amb 
Pompeu Mir Puig i deixa dos fills Nar-
cís (+) i Albert. La cerimònia exequial 
es va celebrar el 2 d’octubre,  a les 12 
del migdia, a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Carmen Sabaté Dauset 
Va morir el 4 d’octubre de 2020 a 
l’edat de 87 anys; era vídua de Fran-
cisco Teixidor Serra i deixa quatre fills: 
Dolors, Lluís, Xavier (+) i Albert. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 6 
d’octubre,  a les 10 del matí, a la Sala 
de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Encarna Duran Vallejo 
Va morir el 6 d’octubre de 2020 a 
l’edat de 98 anys; era vídua de De-
metrio Maqueda de Pablo i deixa una 
filla, Marta. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 9 d’octubre,  a les 10 
del matí, a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Neus 
Donat 
Oliveras

Va morir el 9 d’octubre de 2020 a 
l’edat e 85 anys; era vídua de Fran-
cisco Pérez Montero i deixa dos fills, 
Francesc i Núria i dos netes, Júlia i 

Raquel. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 10 d’octubre a les 10 del 
matí, a la Sala de Cerimònies del Ta-
natori de Cassà de la Selva.

Julián 
González 
García 

Va morir el 13 d’octubre de 2020 a 
l’edat de 94 anys; era casat amb Car-
men Vall-llosera Vert i deixa dos fills, 
Maria Lluïsa i Julián. La cerimònia exe-
quial es va celebrar el 15 d’octubre,  a 
les 10 del matí, a la Sala de Cerimò-
nies del Tanatori de Cassà de la Selva

EN L’OCASIÓ DEL TRASPÀS DEL 
NOSTRE PARE.
Ens ha deixat el papa, en Julián. I ens 
ha deixat en una època convulsa, on 
no ens hem pogut permetre fer-li una 
cerimònia multitudinària, com ell es 
mereixia. Per això ens decidim a fer 
aquest petit article, perquè tot el po-
ble pugui recordar-lo.

El papa va arribar a Cassà de re-
sultes de la Guerra Civil espanyola, 
acompanyat dels seus companys de 
classe de l’Annexa de Madrid i sota 
la responsabilitat de la mestra, Doña 
Manolita,  quan tan sols comptava 
deu anys d’edat.

 La infància havia estat dura fins lla-
vors, convivint amb quatre germans 
i la seva mare, la baba Maria, com 
li dèiem els nets, però sense pare, 
mort en un accident de treball a Ar-
cos de Jalón (Soria), on En Julián va 

néixer. Retornats a Madrid, ciutat na-
tal del seu pare, hi varen passar anys 
durs econòmicament parlant, ajudats 
sobretot per un germà i una cunyada 
de la baba. Fins al bombardeig de les 
tropes franquistes a la capital, on mi-
lers d’infants van ésser exiliats cap als 
extraradis de l’Estat. Ells, en concret, 
cap a Cassà, on la Família Xurri (en 
Cebrià Castelló i la Lola Crous) el van 
acollir i li van fer de pares.

Al final de la guerra, es van poder 
reunir tots i varen continuar la vida ja 
com a cassanencs, i és aquí on es 
van anar casant successivament tots 
els germans, formant les respectives 
famílies. 

Als catorze anys el papa ja  arrenca-
va rabasses, en una finca de Montne-
gre. Després, va treballar en alguna 
fàbrica de taps, fins a entrar com en-
carregat de la Cooperativa “La Protec-
tora”, a les Barraquetes. És d’allà que 
molta gent el recorda. 

Després de passar per una època 
de representant comercial, va retor-
nar al món del suro, aquest cop a 
la Casa Oller. L’any 1970, al pare li 
varen proposar, des d’aquesta empre-
sa, anar d’encarregat de triatge a la 
Maison Oller de Reims, a França. Va 
ser dur viure lluny de la família, però 
al mateix temps això li va permetre un 
cert benestar econòmic. I la  il·lusió 
que teníem cada estiu, quan veníem 
de vacacions a veure la família, era 
inexplicable. Quan pujaven la corba de 
Llebrés i veiem el campanar del po-
ble, tots plegats  vivíem  una emoció 
inexplicable.  I cada dia, dels trenta-un  
del mes d’Agost, hi havia una reunió 
familiar o d’amics. 

A Reims van desfilar, pràcticament, 
tota la família, i alguns amics. Que dur 
que era, marxar de Cassà, al setem-
bre altre cop cap a la terra del xam-
pany...

Des d’allà el pare va haver de patir 
la pèrdua de la seva mare, Na Maria 
García Méndez, i la de la seva germa-
na petita, l’Eugènia, morta en acci-
dent de tràfic, ben jove.

Més endavant, ja de retorn des del 
1980, va perdre successivament els 
seus germans, la Paca, l’Àngel i per 
fi en Carlos, el més gran. Va quedar 
només ell, havent-los de veure marxar 
un a un.

En Julian tenia dos fills; la Maria Llu-
ïsa, casada amb en Josep,  i en Julián 
“petit”, casat amb la Cristina. I tres 
nets, l’Emma , de 22 anys; i en Daniel 
i l’Aniol, de 18 i 14 anys, respectiva-
ment. Ell era el padrí del petit, l’Aniol.

Després, varen venir dotze o tretze 
anys de la dura malaltia  de la mare, a 
qui mai va deixar ni un moment. Enca-
ra aquests últims dies l’ajudava a pa-
rar taula, allà al Geriàtric, on era des 
del 20 d’agost d’aquest any. Sempre 
junts. Diumenge 18 d’octubre hauria 

Cassà al dia Estadístiques/ Necrològiques 
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fet 64 anys del seu casament. I el 22 
d’octubre, ell n’hauria complert 95.

Tothom ha lloat el seu caràcter, la 
seva educació i saber fer; la seva pre-
disposició a ajudar sempre; la seva 
seriositat, i al mateix temps aquest  
sentit de l’humor una mica “anglès”. 
Els seus veïns i companys de feina 
sempre s’han interessat per ell, i mai 
podrem oblidar  el sentiment d’orgull 
i estimació de tot el poble quan, tan 
sols fa un any i mig, li varen retre l’ho-
menatge al cassanenc més gran.

Socialment, sempre va ser molt ac-
tiu. Va formar part de “L’Amistat”, que 
després derivaria en el Futbol Club 
Cassà; va recolzar l’activitat esporti-
va del Foment Deportiu Cassanenc, 
on en Julián jugava a bàsquet i la 
M.Lluïsa nedava; i a Reims va estar a 
la Direcció de la Secció Espanyola de 
Treballadors Migrants, on ensenyava 
a ballar sardanes a gallecs, andalusos 
i extremenys. Allà li deien “El señor Ju-
lián”, i era tot un referent. Allà també 
va impulsar la creació d’un grup de Te-
atre, un club de pintura sobre seda, i 
altres activitats culturals i recreatives.

Li agradaven els escacs, la poesia, 
ballar,  el futbol, la petanca i l’hort, 

on fins als vuitanta anys hi va passar 
hores i hores, pentinant les rases de 
patates com si fos un jardí.

El dia de l’homenatge públic al pave-
lló, estava tan emocionat, que al arri-
bar a casa ens va comentar que no 
s’havia  entès el que havia volgut dir 
al micròfon: Era que volia agrair que, 
malgrat no haver nascut al poble, 
sempre s’hi va sentir molt ben acollit, 
i  donava les gràcies a tothom.. Ara ja 
queda dit. En nom seu, gràcies a tot 
el poble.

I en nom de tota la família, també 
hi volem afegir gràcies a tots els cui-
dadors i cuidadores que, sigui a casa, 
sigui al geriàtric , l’han ajudat tant a 
arribar al final del camí. 

Ens ha deixat un home bo.

Julián i M. Lluïsa

Joan Bou Juanals
Va morir el 21 d’octubre de 2020 a 
l’edat de 72 anys; era vidu de Carmen 
Godoy Varo i deixa dos fills, Cristina i 
Joan. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 22 d’octubre,  a les 4 de la 
tarda, a la Sala de Cerimònies del Ta-
natori de Cassà de la Selva.

Nati Prats Saura
Va morir el 23 d’octubre de 2020 a 
l’edat de 68 anys; era vídua de Miquel 
Casillas Sacristan i deixa dues filles, 
Elena i Alba. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 25 d’octubre,  a les 4 de 
la tarda, a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

(fora del 
municipi)

Josep 
Soler 
Tubert

Va morir el 5 de novembre de 2020 a 
l’edat de 96 anys; era vidu de Carme 
Basart Carbó i deixa un fill, dos nets 
i tres besnets. Nascut a Cassà de la 
Selva, ha mort a Algeciras, on vivia.

Recordem la Neus
És divendres cap al tard i un dia més parlo amb la germana 
de la Neus, la M. Dolors, ja que no vull trucar o en Jordi o 
l’Enric i atabalar-los. Em diu que no té bones notícies, que la 
Neus ha empitjorat, que la infecció se li ha escampat i ara sí 
que no saben si se’n sortirà. Intento animar-la tot i pensar que 
avui no anem bé.

L’amistat amb la Neus no és de tota la vida, però durant 
els últims anys hem tingut una relació molt especial i estreta. 
Gairebé tots els divendres ens trobàvem al Cau per sopar amb 
els nostres marits i la seva germana, a vegades s’hi afegien 
els seus fills o els nostres i d’allà sortien excursions, àpats...

És dilluns al matí i la Neus ens ha deixat. Sembla impossible, 
només fa 3 mesos que es va morir l’Enric, el seu espòs i ella 
va intentar ser valenta i posar bona cara quan parlàvem del 
seu estat d’ànim, però potser la terrible pandèmia l’ha trobada 
baixa de defenses i se l’ha emportada.

Ara la volem recordar com una mare enamorada dels seus 
fills i entregada als seus nets, en Ferran i l’Olívia. Els ha gaudit 
moltíssim i sovint eren el seu motiu de conversa. Li agrada-
va molt cuinar i preparava els seus plats amb una decoració 
excel·lent. Era com si hagués fet un màster d’aprenentatges 
de la llar. També li agradava la fotografia. Feia uns muntatges 
molt treballats,  dels petits moments de la vida en sortia una 
gran composició. Una altra de les seves aficions eren les flors: 
les camèlies, els ciclàmens, les azalees del seu jardí ens feien 
pensar amb  les diferents estacions de l’any. Són aquestes 
petites coses que val la pena recordar.

Al mig de la tardor has agafat un nou camí per trobar-te 
amb l’Enric. Seran tots aquests bons moments que ens acom-
panyaran quan pensem en vosaltres. I com que la mort no és 
la fi, esperem retrobar-nos algun dia.

Us estimem, 

M Dolors i Pere
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RESTITUCIÓ DE LA CREU DE LA TOMBA DEL SOL-
DAT DESCONEGUT.
Mentre s’espera l’adequació definitiva de l’espai, diferents 
membres del GREC (Grup de Recerca i Estudis Cassa-
nencs) van procedir a recuperar la creu que durant anys 
havia indicat el lloc de la tomba del soldat desconegut i que 
havia desaparegut uns mesos enrere. Amb aquesta acció 
es vol dignificar l’espai -a la sortida de Cassà- que durant 
80 anys va acollir les restes d’un soldat republicà, mort a 
les acaballes de la Guerra Civil. 
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El coronavirus no descansa, el segon 
rebrot ha fet suspendre el concert 
que s’havia d’haver sigut el dia 15 
al teatre del Centre Recreatiu. Ara 
veurem com es presenta aquest final 
d’any en el que hi ha previstos dos 
concerts més. 

PARTICIPACIONS DE LA 
GROSSA DE CAP D’ANY
Amics de la Sardana ha posat a la 
venda participacions de la grossa de 
Cap d’any. A veure si, un cop acabat 
aquest 2020, hi ha més sort.

ACTIVITATS FINS  A FINAL D’ANY 
Si la pandèmia ho permet l’agenda de 
les properes setmanes és la següent

- Dissabte, 28 de novembre, a les 6 
de la tarda al teatre del Centre Recre-
atiu, CONCERT: TRENCATS i SEGUITS, 
amb la cobla Els Montgrins i l’Esbart 
de Torroella. 

Aquest acte entra dins de la Campa-
nya de música per a cobla de la Dipu-
tació de Girona.

Continuen les suspensions 
d’actes sardanístics

- Dimarts, 8 de desembre, a 2/4 
de 5 de la tarda al mateix lloc:  CON-
CERT DE  Cobla “Recordant l’avi Xaxu”, 
amb la Principal de Cassà. 

Tant de bo poguéssim tornar al que 
diu aquest sonet:

I sardanes a la Fira !
Quan sentim els espinguets,
sembla que de tots indrets

un ull etern ens mira.

Els sentits se’ns posen drets

i el cor, en suspens, s’admira
perquè troba que la Fira
queda bé sense parets.

Tot ben lliure per la dansa,
amb llibertat  apropant-se

a la veritat del cel.

Alçant la nostra mirada
veiem la volta estelada

i la sardana Fidel.

Sardanes de Manel Bertran i Oriola

La participació 
de la Grossa de 
Cap d’any

Amics de la Sardana Entitats
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• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www.tottan.com
c.e.: info@tottan.com

A) SITUEM-NOS: ELS RIUS
Pel que fa a la dinàmica fluvial, el Pla de la Selva és un indret 
peculiar, perquè els rius que el solquen, precisament per la 
manca de desnivell del terreny, no tenen un recorregut ben fi-
xat i estable, sobretot quan les pluges són molt més elevades 
de l’habitual. Tant és així que, en cas de pluges excepcionals, 
els camps se solen inundar, cosa que va obligar als nostres 
avantpassats a delimitar els seus traçats amb cintes de terra 
sobreelevades anomenades “MOTES” que impedeixen que les 
rieres surtin de mare en la majoria de plogudes fortes. Fins 
i tot, al bell mig del Pla de la Selva s’hi establí un estany, l’es-
tany de Sils, degut al fet que el terreny, en realitat, no és ben 
planer sinó que té una forma de conca amb el punt més baix 
precisament a Sils, i això fa que l’aigua s’acumuli allà perquè 
no hi té sortida. Els geòlegs anomenen “conques endorrei-
ques” aquesta mena de concavitats quasi planes i, de fet, la 
Sèquia de Sils, construïda a pic i pala al segle XIX, és una ri-
era artificial que dóna sortida cap a la riera de Santa Coloma 
i el riu Tordera a les aigües que antigament s’hi estanyaven 
encara més que en l’actualitat.

A la zona del Pla de la Selva propera a Cassà, les dues 

Explotem la utilitat de la bicicleta per a la didàctica

...i coneguem la Claveguera - 
Mina de can Dalmau

El Rec Madral des del pontet de can Dalmau. Un pi pinyer molt gos arrela a la seva alta mota. A la dreta, la boca de sortida de la claveguera-Mina de can 
Dalmau.

rieres més importants són la riera de Verneda, que ve de les 
Gavarres, i la riera de Gotarra, que ve del massís d’Ardenya i 
passa per Llagostera. Una altra riera important, la Benaula, 
neix a l’Ardenya prop de la Gotarra i passa per les envistes 
de Caldes i Sant Andreu Salou. La curiositat de tot plegat 
és que totes tres rieres acaben ajuntant-se i desguassant 
a l’Onyar molt a prop de Formigons Alsina (i, per tant, de la 
carretera que va de Cassà a Riudellots) després de recórrer 
uns quants kilòmetres quasi en paral·lel i separades per molt 
pocs metres de distància. Val a dir, però, que la riera Sosvalls 
ha “robat” la denominació a la riera de Verneda, i la causa 
és relacionada amb la Claveguera-Mina i el que passava als 
camps de baix de can Dalmau: si mireu els mapes, diuen que 
són les rieres de Gotarra, Sosvalls i Benaula les que s’ajunten 
prop de Formigons Alsina.

Quan anem a Esclet pel carril bici, la Verneda la traves-
sem just a la granja de can Gurí, mentre que la Gotarra la 
travessaríem passat Esclet, al camí que porta a can Pla i 
can Gelabert, en terme municipal de Caldes. La distància 
entre totes dues en aquesta zona és, doncs, d’uns 2 Km. 
En canvi, si anem de Cassà a Caldes per la carretera as-
faltada, just abans que la carretera pugi cap a la casa de 
pagès anomenada El Revellí les tornem a travessar; primer 
la Verneda, i després la Gotarra, però ara separades no-
més per uns 100 metres; des del camí d’Esclet, doncs, les 
dues rieres s’han acostat molt i, si ens hi fixem, veurem 
una altra cosa interessant: que les aigües de la Gotarra 
circulen uns 4 o 5 metres més fondes que les aigües de 
la Verneda.

Poc tros després, a l’oest de la carretera de Caldes (és a 
dir, a la dreta anant a Caldes), la Verneda va ser obligada, 
artificialment, a desguassar a la Gotarra, de manera que 
el seu curs va quedar abandonat i, llavors, la riera Sosvalls, 
que desembocava a la Verneda poca distància avall de can 
Dalmau, va passar a ocupar tot el curs abandonat de la Ver-
neda; per això és la Sosvalls la que s’ajunta a la Gotarra i la 
Benaula prop de formigons Alsina...Però abans d’això, que va 
succeir l’any 1965, la Verneda i la Gotarra transcorrien un 
llarg tram quasi paral·leles; de fet, des d’aquí fins a l’entron-
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cament de totes dues amb la Benau-
la i mantenint aquest màxim de 100 
metres de distància, s’acostaven i se 
separaven, i va ser precisament en el 
punt on passaven més a prop on s’hi va 
construir la Claveguera-Mina, a tocar 
de can Dalmau.

B) LA CLAVEGUERA-MINA DE 
CAN DALMAU
La proximitat de Verneda i Gotarra en 
una zona baixa feia que, molt sovint, en 
episodis de pluges fortes, aquestes ri-
eres sortissin de mare i formessin una 
zona embassada més o menys perma-
nentment que s’anomenava “estany de 
Mosqueroles”. Doncs bé, la Clavegue-
ra-Mina de can Dalmau és una obra 
senzilla però enginyosa construïda al 
Segle XV amb la finalitat de drenar 
fins a la riera Gotarra (que permetia 
un drenatge més eficient perquè cir-
culava més enclotada que la Verneda) 
les aigües de l’estany de Mosqueroles. 
Però té la particularitat que el drenat-
ge es feia passant per sota de la riera 
Verneda, que encara funcionava “nor-
malment”. Consisteix, simplement, en 
un túnel de pedra d’una llargada de 30 
o 35 metres que “salta per sota” la 
Verneda i permet al rec Madral, cons-
truït a la mateixa època, desguassar 
a la Gotarra les aigües de l’estany de 
Mosqueroles. Aquest rec Madral es 
travessa amb un pontet al mig dels 
camps en baixar des de can Dalmau 
per anar a Sant Andreu Salou.

Per complementar el desguàs es va 
construir, cap a la part final del rec Ma-
dral, un altre rec petit que s’anomena 
Rec de la Clau. Aquest rec es va tan-
car amb una comporta regulable ver-
ticalment anomenada “Bramador” que 
és a molt poca distància del túnel de 
la Claveguera. En èpoques de pluges 
molt persistents, tancant el bramador 
s’aconseguia que les aigües no arrosse-
guessin les terres de la part de dalt dels 
camps, ja que s’obria el bramador quan 
les rieres tornaven a ser al seu nivell 
normal i això afavoria el desguàs lent 
de l’aigua acumulada a la part de dalt 
del rec Madral. La comporta de ferro, 
que s’encaixa en uns suports de pedra 
i rajol, està actualment completament 
menjada pel rovell i és impracticable.

Trobareu informació històrica detalla-
da de la construcció de la Claveguera-
Mina al volum dels veïnats de Montroig 
i Mosqueroles d’en Quim Mundet i a la 
Revista Gavarres, nº 35.

C) L’ITINERARI
El fet que els ajuntaments de Camp-

llong i Sant Andreu, juntament amb al-
guns treballs de l’ACA, hagin adequat 
sengles carrils bici per sobre de les 
motes de les rieres Sosvalls i Gotarra, 
permet dissenyar un itinerari amb bici-
cleta plàcid, interessant i útil per veure 
sobre el terreny totes aquestes parti-
cularitats de la xarxa fluvial de la plana 
selvatana propera al poble. Podeu se-
guir-lo al Wikiloc buscant “Claveguera-
Mina de can Dalmau”.

Sortim de Cassà pel camí del Ce-
mentiri i baixem a creuar la riera Sos-
valls per un pontet. Poc després, ar-
ribem a can Dalmau, una casa gran i 
enlairada amb vistes sobre els camps 
de conreu; des d’aquí ja veiem un pi 
gros al mig dels camps que ens mar-
ca la posició del Rec Madral. Baixem 
fins que travessem aquest rec per un 
pontet i, en arribar al bosquet de baix, 
de seguida trobem l’antic llit de la riera 
Verneda, que en aquest punt va sense 
aigua perquè ja ha desguassat abans, 
artificialment, a la riera de Gotarra. 
Pocs metres més enllà, el camí asfal-
tat que puja a Sant Andreu Salou tra-
vessa la riera de Gotarra per un pont 
molt ample; traurem el cap a aquesta 
riera i, de seguida, ens adonarem de 
dues coses: que passa molt més en-
caixada i fonda que la Verneda, i que 
l’aigua és MOLT BRUTA i fa MOLTA 
PUDOR. Aquesta aigua ve de la depu-
radora de Cassà i Llagostera, situada 
a poca distància amunt de la riera, i és 
ben evident (i fa MOLTS ANYS d’això) 
que alguna cosa de la depuradora no 
rutlla com hauria de rutllar... els res-
ponsables municipals se n’haurien de 
donar vergonya de no haver solucionat 
un problema tan greu en tants anys! 

Una vegada aquí, val la pena d’ar-
ribar-nos a veure les restes d’un Pou 
de Glaç que hi ha molt a prop, en un 
trosset de bosc situat entre can Pou 
Hostaler i can Bota; i, a l’altre costat 
de la Gotarra, hi ha un carril bici cons-
truït recentment que ressegueix la Go-
tarra pel seu marge esquerre i va a 
sortir a la casa de la Torre. Val a dir 
que, al mateix construir aquest carril 
bici, es va aprofitar per fer-hi una talla-
da d’arbres abusiva, segurament amb 
l’excusa que cal descongestionar el 
marge de la riera per prevenir futures 
inundacions.

Abans de travessar la Gotarra pel 
pont ample, el nostre itinerari gira cap 
a la dreta i passa per la mota dreta de 
la riera Gotarra fins a la Claveguera-
Mina de can Dalmau. Reconeixerem 
que hi hem arribat perquè hi ha una 
barana de fusta. Si el Rec Madral no 
porta aigua, podem baixar fins a la sè-
quia que comunica amb la Gotarra per 
veure l’entrada del túnel de pedra. A la 
claveguera-mina, tornarem a veure el 
llit sec de la Riera de Verneda, i, a l’al-
tre costat, una plantació de plàtans; si 
ens hi arribem, podrem veure també 
el Bramador. I, des del pont asfaltat 
fins aquí, el bosc és un bell exemple del 
bosc caducifoli dominat per Freixes, 
oms i aurons propi dels indrets més 
humits de la plana selvatana.

Just a la Claveguera-Mina, també hi 
veurem una roca grossa amb 3 cares 
que és el “Terme dels tres Municipis”, 
i assenyala el lloc en què els municipis 
de Cassà, Campllong i Sant Andreu Sa-
lou es toquen.

Tot seguit, continuarem per la mota 
de la riera Gotarra, i podrem veure el 
punt de desguàs a la Gotarra de la sè-
quia del Rec Madral. A l’altre costat hi 
ha un camp de conreu limitat per una 
altra mota que ressegueix el Sosvalls. 
Per allà hi passarem d’aquí a una es-
tona, però ara nosaltres seguim per 
la mota dreta de la Gotarra fins a la 
carretera asfaltada que baixa de Sant 
Andreu, passant de llarg d’un pas que 
travessa la riera i va a can Garriga de 
Sant Andreu.

Arribats a l’asfaltat, val la pena de 

La Claveguera-Mina en ple fun-
cionament just els dies del temporal 

Glòria i aspecte de l’interior del túnel 
de la claveguera-Mina.
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Amb la col·laboració de:

donar un cop d’ull al pontet estret de 
bigues de ferro i pòrtland, ara abando-
nat i carregat de romegueres, que tra-
vessava la Gotarra i que és un tipus de 
construcció molt característic per tra-
vessar les rieres de la plana selvatana.  
Tot seguit, avancem per la carretera 
uns 50 m i, després de travessar la 
riera Sosvalls amb un altre pont ample 
agafarem a la dreta el carril bici que 
ressegueix la riera fins al camí asfaltat 
que va de Cassà a Campllong. Si ens 
hi fixem, al llarg del recorregut podrem 
veure el lloc on, estacionalment a l’es-
tiu, de vegades es pot creuar la riera 
Sosvalls, distingirem l’antic entronca-
ment Sosvalls-Verneda (és a dir, el lloc 
on la riera Sosvalls desguassava a la 
Verneda i a partir del qual li “roba” el 
nom), i també distingirem la plantació 
de plàtans on hi ha la claveguera-Mina 
(i quedarem ben parats que, després 
de tant de camí, estiguem a tant pocs 
metres en línia recta de la Clavegue-
ra-Mina). Poc més endavant veurem 
l’entroncament de la riera Freixeneda 
amb la riera Sosvalls; en aquest punt, 
la riera Sosvalls se’n va cap a Cassà, 
mentre que nosaltres continuarem per 
la mota dreta de la riera Freixeneda 

fins arribar al camí asfaltat del Remei. 
Tot seguit passarem a tocar l’ermita i 
retornarem plàcidament, de pla i per 
camí asfaltat, al poble.

D) LA BICICLETA
La bicicleta permet que la descoberta, 
l’ensenyament i el lleure vagin de bra-
cet i es complementin, i això és una 
oportunitat que cal explotar intenciona-
dament per impulsar i fer més normal i 
generalitzat l’ús de la bicicleta en la nos-
tra societat. Potser els centres d’ense-
nyament poden començar essent una 
bombolla d’aquesta expansió, però si 
aquesta bombolla es normalitza hi gua-
nyarem en qualitat de vida, en estalvi 
de contaminació i en conservació del 
medi natural. En aquest sentit, la futu-
ra construcció d’un “PUMPTRACK” a 
Cassà com a resultat de la votació dels 
pressupostos participatius pot ajudar 
agafar gust per l’ús recreatiu de la bici-
cleta. Per alguna cosa es comença...
com quan nosaltres, de petits, agafà-
vem les nostres BH amb tot el grup 
d’amics i anàvem fins a la font d’aigua 
calenta de Caldes, ens arribàvem a 
can Barceló i als Metges, o enfilàvem 
la carretera de la Bisbal per anar a 

Sant Sadurní de l’Heura o a Cruïlles. 
Per això, la gent de Mou-te en bici cre-
iem que és una MOLT MALA NOTÍCIA 
la voluntat de l’Ajuntament de comprar 
la finca de can Burset per enderro-
car-la i destinar-la a PLACES D’APAR-
CAMENT DE COTXES: aquesta és la 
POLÍTICA CONTRÀRIA A LA QUE NE-
CESSITEM com a societat que vol avan-
çar en la sostenibilitat...i, mentrestant, 
no ens han dit ni mu de les propostes 
per pacificar el trànsit al poble i afavorir 
el comerç local que vam entrar a l’Ajun-
tament com 
a associa-
ció el mes 
de maig i 
que vosal-
tres vàreu 
poder llegir 
al Llumiguia 
del mes de 
juny !

  
  
Xavier Viñas 

i Teixidor 
  

xvinas@xtec.cat

Aparcaments de l’empresa Cuit’s i del Pavelló Polivalent un dia de feina qualsevol a les 12 del migdia. Una bona política de mobilitat hauria de posar en 
valor la caminada o la pedalada amb bicicleta per fer el desplaçament diari a la feina, almenys per a la gent resident al municipi. La salut personal, el 
medi, l’ocupació de l’espai públic i la pacificació del trànsit hi sortirien guanyant.

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E.O.B. 
(Barcelona) i per 
la Universitat de 

Maidstone (Angla-
terra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)     TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres

Els dies que conformen el cicle d’un any no sempre són 
aplegats de la mateixa manera. Així, una cosa és l’any na-
tural, una altra l’any escolar i una altra l’any litúrgic; això, 
referint-nos a tres maneres que són habituals.

Des de la celebració de la fe, l’any litúrgic, tot ell centrat 
en la Pasqua, comença amb el temps d’Advent, que s’ini-
cia quatre diumenges abans de la celebració del Nadal. 
Enguany comença l’últim cap de setmana de novembre, 
concretament el 28/29. Són unes setmanes de prepara-
ció de la festa de Nadal, el naixement de Jesús. Però allò 
essencial del temps d’Advent és l’actitud d’esperança, que 
comporta reflexionar, aprofundir, compartir, pregar i cele-
brar la nostra vida de fe.

Pensem, però, que aquesta actitud d’esperança no és 
només per a viure-la durant aquest temps de l’any, sinó 
cada dia; amb tot, al llarg d’aquestes setmanes es poten-
cia d’una manera més especial.

Si volem deixar nos impregnar d’esperança, és necessari 
que cada vegada siguem més conscients de la realitat que 
estem vivint i des de la qual clamem per un món millor per 
a tothom, per tal d’anar ne trobant el camí.

I aquest prendre’n consciència ha d’abastar: les situa-
cions, les realitats, les actituds… negatives, sofrents, de 
pobresa, de marginació… que es donen en la vida de per-
sones, grups, pobles, nacions, i des de les quals se’ns de-
mana a nosaltres mateixos una conversió; i també aquelles 
positives que vivim i descobrim en la gent i que, malgrat la 
seva petitesa, ens porten a confiar en el fet que allò que 
esperem no és cap quimera, atès que ja en tenim exem-
ples en l’avui que ens encoratgen a la conversió.

Una conversió que no podem minimitzar tot reduint la a 
la superació de petites proves, sinó que ha de comportar 
un canvi profund en la nostra manera de viure i en la ma-
nera com aquesta s’expressa.

La nostra esperança no és ni pot ser només una espe-
rança individual. Esperem juntament amb tantes i tantes 
persones que, des d’unes altres opcions distintes de la de 
la fe, són capaces de posar la seva vida en joc al servei 
dels altres per anar assolint aquest món millor per a tots. 

En tenim exemples més que sobrats al llarg d’aquests me-
sos de la pandèmia que ens assetja.

I durant aquest temps d’Advent l’Església ens proposa 
tres grans figures emblemàtiques que, si bé ens han pre-
cedit en el temps, també podem considerar que fan el 
camí al nostre costat:

*Isaïes: el profeta que manté viva l’esperança en el po-
ble en temps d’exili, quan es podia tenir la impressió que 
el poble d’Israel havia estat desfet i escampat als quatre 
vents. És ell qui, anunciant los l’adveniment del Messies, 
els encoratja a preparar la seva arribada.

*Joan Baptista: el precursor que reprèn l’anunci d’Isaïes 
i alimenta l’esperança del poble, tot predicant el baptisme 
de conversió i la imminència del Messies i del seu Regne.

*Maria: la noia del poble que, malgrat la por, no ofega 
la confiança en Déu, aquella confiança que li fa exclamar: 
“Que es compleixin en mi les teves paraules”.

Però l’Advent ens vol fer anar més enllà de la contempla-
ció d’unes “figures emblemàtiques”. Si obrim els ulls, ens 
adonarem que prop nostre hi ha persones que contagien 
esperança; i ho fan des de la discreció, la feina ben feta, 
el gust per les coses boniques, l’atenció cap als altres… 

La pandèmia que vivim no pot ofegar aquesta esperan-
ça que tots portem dins i que hem de contagiar. El papa 
Francesc, en la darrera encíclica que ha publicat “Fratelli 
Tutti” (Germans tots), diu que “L’esperança està arrelada al 
dedins de l’ésser humà. És audaç, sap mirar més enllà de 
la comoditat personal, de les petites comoditats i compen-
sacions que estrenyen l’horitzó, per obrir-se a grans ideals 
que fan la vida més bella i digna” (55).

Charles Péguy ho expressa amb una finesa i profunditat 
extraordinària en el llibre “Misteri dels sants innocents”: 
“La meva petita esperança és aquella que es lleva cada 
matí… La meva petita esperança és aquella que cada matí 
ens dóna el bon dia… La meva petita esperança és aquella 
que diu bon dia al pobre i l’orfe… Sense l’esperança, tot 
això seria un cementiri.”

Enric Plantés i Badosa

Advent: temps d’esperança
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Per intentar minimitzar el risc de 
contagi de la Covid-19 en els centres 
residencials per a gent gran, s’han 
desenvolupat, en els darrers mesos, 
diferents eines i marcs de treball per 
prevenir i controlar la malaltia.  Des-
taquen els Plans de Contingència per-
sonalitzats per a cada centre i la sec-
torització d’espais. 

Els Plans de contingència son un 
instrument per adequar la gestió de 
la residència en funció de l’evolució 
de la pandèmia; faciliten la presa de 
decisions i ofereixen les instruccions 
necessàries en funció del risc de con-
tagis.  Entre els principals elements 
que incorporen a més d’un protocol 
i un pla de sectorització d’espais, hi 

ha una anàlisi detallada de tots els re-
sidents, la plantilla de professionals i 
dels seus llocs de treball, i un pla de 
comunicació i suport a les famílies.

La Sectorització d’espais té com a 
objectiu específic categoritzar els es-
pais de la residència en el cas que es 
doni un brot de Covid-19. Permet la 
classificació dels usuaris en funció de 

El Pla de contingència i la 
sectorització d’espais   

Eines per trencar la cadena de transmissió de la Covid-19

Aparells d’aire condicionat, electrodomèstics 
i mobles de cuina

C/ de la Via, 19 - Cassà de la Selva 
 Tel. 972 46 07 11 contacte@lavia.cat
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la situació clínica que presenten i estableix diferents zones 
de convivència, creant grups bombolla entre professionals 
i residents.

Sectoritzar correctament la residència és clau per tren-
car la cadena de transmissió i evitar que el virus no trobi 
noves persones per infectar, i això ho tenim molt present a 
la Residència Sant Josep. 

EL PLA DE SECTORITZACIÓ A LA RESIDÈNCIA 
SANT JOSEP
La Residència Sant Josep consta de 3 plantes, una planta 
soterrani (-1), la planta baixa (0) i la planta primera (1), i el 
pla de sectorització consta de 2 circuits, el de zona neta i 
el de zona bruta.  

En el circuit de zona neta o zona verda s’hi ubiquen totes 
les persones que no presenten simptomatologia i no són 
contactes estrets de persones infectades. Incorpora tots 
aquells espais que es consideren lliures de Covid-19.  

El circuit de zona bruta es distribueix en 2 grans àrees. 
La de les persones aïllades preventivament (zona groga) i 
la de les persones confirmades de Covid-19 (zona verme-
lla).  

Aquests protocols, sense cap mena de dubte, ens aju-

den a separar correctament els espais, i a extremar les 
mesures de protecció i seguretat per evitar nous focus 
d’infecció i contagi.

La direcció de la Residència Sant Josep

Fonts:https://canalsalut.gencat.cat/web/.content/_A-Z/C/
coronavirus-2019-ncov/material-divulgatiu/procediment-sectorit-
zacio-residencies.pdf

Pla de contingència de la Residència Sant Josep de Cassà de 
la Selva – SUMAR. 
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La comissió de la festa de la tardor 
ens han proposat donar vida de nou 
a l’escola tot decorant-la amb motius 
típics d’aquesta època. Els nens han 
participat activament fent castanyes, 
bolets i eriçons. Per respondre a les 
demandes que han fet els alumnes a 
través de la reunió de delegats aquest 
any la festa s’ha allargat tot el dia. A les 

fotos d’aquesta pàgina hi podeu veure 
diversos moments de la festa. Al matí 
han actuat en primer torn els alumnes 
d’Educació Infantil i Cicle Inicial, i en un 
segon torn els alumnes de Cicle Mitjà 
i Cicle Superior.  Cada nivell ha prepa-
rat una petita actuació (dansa, cançó, 
poema…). A la tarda tots els alumnes 
han cantat la cançó La rumba de les 

castanyes del grup musical El Pot Petit.
Aquest any, com sempre, hem 

comptat amb la col·laboració dels 
pares a l’hora de preparar-nos les 
castanyes, i fins i tot, de pelar-les i 
embossar-les. Com cada any, les ma-
res voluntàries han realitzat un ball 
de castanyeres, dinamitzant la festa. 
L’equip docent agraeix enormement la 

Celebrem la festa de la Tardor

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA.S. CASSÀ ROQUETA, S.L.

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa.com
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JUBILACIÓ DE LA CARME MARTÍNEZ I EN CAR-
LES CASANOVA
Els nostres companys Carme Martínez i Carles Casano-
va se’ns han jubilat, després de treballar molts anys a 
la nostra escola. És per aquest  motiu que el dia de la 
castanyada se’ls va fer un comiat on va participar tota 
l’escola dedicant-los algunes gloses. Es trobarà a faltar 
el seu entusiasme i implicació en el dia a dia, però de 
ben segur que continuaran a prop. Que tingueu molta 
sort en aquest nou camí, gaudiu de la nova etapa. 

CICLE MITJÀ: TREBALLEM L’ORIENTACIÓ!
Els alumnes de tercer estem treballant l’orientació a l’àrea 
de medi. Hem après què són els punts cardinals i per a 
què serveixen. El divendres a la tarda vam sortir a fer una 
activitat d’orientació. Amb l’ajuda d’una brúixola vam crear 
un circuit on hi vam anotar les passes que anàvem fent en 
cadascuna de les direccions. 

Això ens va permetre posar en pràctica el que havíem 
après dels punts cardinals i com funciona la brúixola. 

Després ens vam intercanviar els recorreguts entre nos-
altres per comprovar si estaven ben fets i acabar de con-
solidar l’ús de la brúixola. 

Ens va agradar molt aquesta activitat perquè va ser una 
bona oportunitat per sortir tots junts de l’escola i practicar 
amb aquest nou instrument que hem descobert. 

Els alumnes de 3r 

participació d’aquestes famílies.

L’AMPA DIU: L’ESPERADA CAS-
TANYADA 
Continuant amb aquest curs atípic, no 
hem volgut deixar de banda les cele-
bracions i festes relacionades amb la 
tardor, ja que és una part molt impor-
tant de les vivències a l’escola. 

Des de tota la comunitat escolar 
hem intentat adaptar la festa de la 
Castanyada a les mesures de segure-
tat sanitàries per evitar al màxim els 
possibles contagis. Els membres de 
l’AMPA amb la col·laboració de l’escola 
i docents vam saber ajustar a la nova 
situació les activitats que tradicional-
ment s’han anat fent al centre. Tot i 
això, els nens i nenes van poder gaudir 
d’una jornada engrescadora i divertida. 

A la tarda va arribar el gran moment 
de la jornada, on van fer aparició les 
senyores castanyeres amb el seu es-
pectacle de ball que va ser molt origi-
nal i divertit. Per acabar la celebració, 
els docents varen repartir paperines 
de castanyes ben calentones i sucs a 
tots els alumnes. Totes aquestes acti-
vitats es varen fer sempre amb mas-
careta i mantenint la separació entre 
els grups estables d’alumnes per ga-
rantir la seva seguretat. 

Cal destacar la col·laboració es-
sencial dels membres de l’AMPA que 
varen fer possible la celebració, orga-
nitzant-se per preparar i torrar les cas-

tanyes, assajar els balls i preparar les 
disfresses fora del centre per a seguir 
les normatives sanitàries recomana-
des i fer de l’escola un lloc segur. 

Esperem que, malgrat la situació 
actual, els alumnes de les escoles 
puguin continuar gaudint de jornades 
festives com aquesta encara que s’ha-
gin d’adaptar.

 
CICLE INICIAL: EL PRIMER DIA 
DE PISCINA
El dimarts dia 20 d’octubre els alum-

nes de 2n A, B i C de l’escola Puig 
d’Arques van començar l’activitat de 
natació a la piscina municipal de Cas-
sà de la Selva. Està previst un total de 
25 sessions els dimarts i dimecres. 
Però ara com ara, la situació de la 
pandèmia ens ha fet anullar aquesta 
activitat fins a nova ordre...

Esperem poder reprendre les ses-
sions de piscina ben aviat, ja que els 
alumnes estaven molt engrescats i 
amb moltes ganes de nedar. S’ho esta-
ven passat pipa!
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CICLE SUPERIOR: EXCURSIÓ A CAN DALMAU
Els alumnes de cinquè per segon any consecutiu ens hem 
engrescat a dur a terme el projecte “Descobrim les Gavar-
res” que és impulsat pel grup ambiental Galanthus. Aquest 
projecte està basat en l’extens patrimoni etnològic que dis-
posa el Massís de les Gavarres.

De moment hem realitzat dues sortides: una on hem 
anat a visitar la masia de Can Dalmau de Mosqueroles i 
l’altre per on hem visitat els aqüeductes de Can Vilallonga 
i l’ecosistema boscós que el limiten.

Tot seguit reescribim tot allò que els alumnes van apren-
dre de la primera excursió a Can Dalmau en boca d’un dels 
companys de classe:

“Hi vam anar en bicicleta. El professor ens va explicar 
una història que va passar al 1400. Anava de que abans 
hi havia un estany molt bonic però hi va arribar un coronel i 
va buidar l’estany. El va parar, va posar una paret de terra i 
plantes perquè l’aigua de les rieres no hi passés, les rieres 
es diuen riera Verneda i Gotarra.

El coronel va veure que quan plovia molt s’inundava i va 
fer un túnel per sota l’estany perquè l’aigua caigués al túnel 
i se n’anés un altre cop cap a la riera. Allà el coronel i va fer 
un hort i un petit refugi. Quan vam acabar vam esmorzar.

Quan vam acabar d’esmorzar un senyor ens va ensenyar 
la casa. Aquella casa estava feta al 1799.

Ens va ensenyar la primera habitació hi havia un quartet 

per agafar el blat i una balança per pesar el blat. La següent 
habitació era la del bou, hi havia una menjadora per donar-li 
la palla als bous. A la següent habitació hi ha on maten al 
porc i quan el porc ha dessangrat anaven al costat i tenen 
com un llit de fusta per tallar-lo a trossos. La següent era la 
cuina que era la cuina que era per fer el sabó i pa.

L’últim era on feies la sopa amb el foc hi havia com un 
ganxo que el poden pujar i baixar depenent de com volies la 
sopa més calenta o més freda després de sopar com que 
a fora feia molta fred es quedaven allà amb el foc i l’àvia els 
hi explicava històries…”     

Roger Dalmau / 5èB
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EDUCACIÓ INFANTIL
En aquesta pàgina us presentem tota la colla de mai-
nada que formen els grups bombolla d’educació infan-
til. Cada grup ha donat un nom a la seva classe i li 
serveix de referent a cada nen/a d`aquella aula. El 
nom ens dóna identitat a l’aula a la que formem part.
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LA CASTANYADA
La Castanyera va avisar-nos que, encara que fóssim enmig d’una 
pandèmia, ella tenia ganes de venir a La Salle Cassà i torrar cas-
tanyes per tothom. I així va fer-ho: va passar-se tot el matí a la 
torradora –amb l’ajuda d’alguna família de l’escola- i a la tarda va 
repartir-les entre tot l’alumnat. A més a més, va voler visitar els 
més petits, i fins i tot va demanar a les mestres que la gravessin 
perquè així també la podrien veure els nens i nenes que estaven 
confinats a casa. 
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SEGURETAT A L’ESCOLA
Aquests dies des de l’escola reforcem 
la seguretat. En molta part, per preve-
nir casos de Covid19. Però tampoc ens 
oblidem de la seguretat del dia a dia, i en 
concret a la Xarxa. A l’assignatura d’an-
glès se’ls hi ha proporcionat informació 
perquè puguin autoprotegir-se mentre 
naveguen pe r Internet. 

PROGRAMA HARA
La nostra escola compta amb un programa propi 
destinat a treballar la interioritat: el Hara. Al llarg 
de l’any els diferents cursos, des de P3 fins a 4t 
d’ESO, treballen continguts vinculats al mindfulness, 
a la intel·ligència i la gestió emocional, la reflexió i la 
convinvència. Les universitats més prestigioses del 
món -Harvard, UCLA, Oxford- han fet estudis amb 
tot el rigor del mètode científic per contrastar les 
bondats de l’atenció plena. La neurociència avala 
aquestes investigacions, que si bé tot just estan a les 
beceroles sembla evident que les activitats meditati-
ves i d’autoconsciència provoquen canvis funcionals i 
estructurals en el cervell, amb els conseqüents be-
neficis a tots nivells.

GETTING READY FOR HALLOWEEN!
Boys and girls from our school –and from everywhere- love 
to celebrate Halloween. Per això des de la classe d’anglès 

es dissenyen diferents activitats de cares no només a ad-
quirir vocabulari, sinó a millorar les habilitats de listening, 
speaking and reading a través d’activitats motivants. 
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A les escoles ens agrada dir que ensenyem a gestionar 
emocions. La pregunta és: per què ho fem? Entre d’altres 
motius, perquè les emocions van lligades de manera ine-
vitable a l’aprenentatge. El prestigiós neuròleg Francisco 
Mora afirma que el cervell només és capaç d’aprendre si 
hi ha emocions. 

L’aprenentatge lliure d’emocions no es dona quasi mai, 
i si hi ho fa aviat s’oblida. Perquè un contingut quedi fixat 
al cervell d’una persona aquest l’ha de reconèixer com a 

Treballem les emocions com 
a suport a l’aprenentatge
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REFORCEM LA SEGURETAT
Aquest mes d’octubre l’AMPA de La Salle ha comprat una 
pistola desinfectant de darrera generació per entregar-la 
al centre. Està dissenyada amb una tecnologia que la fa 
indicada especialment per esterilitzar i protegir diferents 
superfícies d’ús comú, com ara baranes, material, mane-
tes de portes etc.  Des d’aquí volem agrair a l’AMPA el 
gest que han tingut.

útil i vinculat a emocions positives (les 
negatives, per descomptat, són un 
entrebanc). Un exemple de com es 
vinculen les emocions a la memòria 
és la relació entre l’olfacte i els re-
cords: aquest sentit -per un tema de 

processament de la informació- és el 
que s’associa de forma més poderosa 
als records, sobretot si són bons. 

Per exemple, aprendre a través de 
jocs activa mecanismes de recompen-
sa, amb la consegüent emoció positiva, 

que fa que els continguts quedin fixats 
amb molta més força a les estructures 
sinàptiques.Aquesta manera d’apren-
dre garanteix resultats molt més forts 
i duradors. Tal com diu Mora, només 
podem ensenyar allò que estimem.
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Molta feina i pocs contagis
El proppassat 4 de novembre hi va ha-
ver un claustre telemàtic extraordina-
ri del conjunt del professorat de l’INS 
Cassà per valorar l’inici de curs, actu-
alitzar dades i fer previsions per si de 
cas ens trobàvem (com ja ens hi hem 
trobat) que calia que un grup classe 
s’hagués de confinar.

El resum vindria a ser que hi ha hagut 
poca incidència de contagis; de fet, els 
positius o els que hi han estat en con-
tacte s’han donat fora del centre. Hi 
ha hagut 7 casos positius entre l’alum-
nat (un 1% del total i el 4,4% dels que 
s’han fet la prova PCR, 159 alumnes). 
En un mes i mig de classes hi ha hagut 
4 grups confinats, 3 dels quals sense 
cap positiu. En fi: unes dades que, sen-
se poder dir que són bones, tampoc 
no representen un daltabaix.

Considerem que les mesures preses 
per evitar els contagis han estat, en 

general, adequades, encara que algu-
nes d’aquestes mesures s’han hagut 
de modular després de comprovar si 
eren o no adients; els elements de pre-
venció s’han utilitzat raonablement bé 
i hem intentat de mantenir els espais 
ventilats segons les recomanacions 
de Salut i Educació. On hem hagut de 
fer més canvis ha estat en les hores 
d’esbarjo per evitar al màxim el con-
tacte entre grups de diferents nivells 
educatius.

També s’han elaborat horaris de 
classes telemàtiques per als grups 
confinats, que han funcionat raonable-
ment bé. Amb tot, no hi ha unanimitat 
entre el professorat pel que fa a les ho-
res lectives que s’han d’impartir en cas 
de confinament, i es fa necessària, a 
més, la distinció entre ESO i Batxillerat 
per diversos motius que serien llargs 
d’enumerar.

Des d’Inspecció educativa es va pro-
posar de fer confinament preventiu 
parcial en el cas del Batxillerat; això 
és, assistir a classe alguns dies de la 
setmana i, els altres, fer classe online, 
mesura a la qual s’han acollit diversos 
centres. El nostre, després de la con-
sulta amb Alcaldia i AMPA, va decidir 
fer el 100% de les classes de forma 
presencial a Batxillerat mentre no hi 
hagi alguna situació que ho desacon-
selli. Tampoc no sabem com evolucio-
narà tot això.

Estem esperant, això sí, que arribi el 
material informàtic amb què el Depar-
tament d’Educació es va comprome-
tre, tant per als alumnes com per al 
professorat, encara que desconeixem 
quan el tindrem disponible. A més, cal 
entendre que s’hauran de posar a punt 
molts ordinadors de cop, i els recur-
sos humans (tècnics informàtics) són 
limitats, pel que fa al nombre i a la dis-
ponibilitat horària.

Pel que fa a altres qüestions, com 
ara la presa de mostres per part dels 
alumnes dels centres o la supervisió 
d’aquest procés a càrrec del profes-
sorat, són propostes o idees que van 
apareixent als mitjans i que d’un dia a 
l’altre també poden canviar. Tinguem 
paciència i serenitat.

La vida acadèmica continua, amb 
tot, i en aquesta crònica us en donem 
petites mostres, ja que, amb totes les 
prevencions que fan al cas, hem re-
près les sortides fora de l’institut, com 
ha estat la bicicletada dels grups de 
3r d’ESO (cada un per separat), s’ha 
posat en marxa el Servei de Mediació i 
s’ha dut a terme el concurs per triar el 
logotip del projecte Erasmus+, d’inter-
canvi d’alumnes en el marc europeu. 

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com
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MEDIACIÓ A L’INS CASSÀ
Com cada any, l’institut públic de Cas-
sà de la Selva forma, amb l’assesso-
rament d’un mosso d’esquadra, un 
grup de nois i noies de 2r d’ESO (7 
persones) per poder exercir la seva 
feina de mediadors a tercer. També hi 
participen 3 noies i un noi de Batxille-
rat, que ja havien fet la formació amb 
anterioritat i ja en tenen experiència. 

Aquest curs ja hem començat amb 
les reunions. De fet, es presentaran 

per les classes de primer cicle (1r i 
2n d’ESO) dijous 12 de novembre al 
llarg del matí. Cada una d’aquestes 
presentacions tindrà una duració de 
mitja hora.

La finalitat del servei és poder me-
diar entre l’alumnat abans d’arribar a 
les queixes al professorat. Els alum-
nes poden sol·licitar la mediació anò-
nimament (mitjançant la bústia de  
què disposem al racó de mediació), a 
través del professorat, pel correu me-

diacio@inscassa.cat o directament a 
les persones formades en la media-
ció.

La clau per poder realitzar aquesta 
operació (la mediació) és el permís de 
tots els implicats, les ganes de resol-
dre el problema i el respecte entre les 
persones. 

Azahara Quijano / mediadora de 3r 
d’ESO
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CRÒNICA DE LA BICICLETADA
El dia 15 d’octubre els alumnes de 
3rC vam anar amb bicicleta fins 
al Parc de l’estació de Llagostera 
passant per la via verda del car-
rilet. Vam sortir a les 9 del matí 
de l’institut de Cassà i vam arribar 
cap a un quart d’onze, després de 
tenir algun contratemps pel camí; 
allà vam tenir temps per esmorzar 
fins a les onze. 

A l’hora d’esmorzar, alguns alum-
nes cantaven i alguns altres esta-
ven jugant amb el mòbil. A les onze 
vàrem anar a la pista de Llagoste-
ra a fer dues activitats: vam jugar 
un partit de goalball i un partit de 
futbol. Després dels dos partits 
vam tornar a l’institut passant 
per la via verda del carrilet. Quan 
vam arribar a l’institut, cap a dos 
quarts de tres, ens vam quedar al 
pati fins que va sonar el timbre i 
vam marxar cap a casa.

Jo crec que els objectius de les 
activitats eren fer alguna cosa di-
ferent i no estar tancats a classe.

Èric Sala / 3r C d’ESO

La bicicletada, l’hem estat fent 3r 
d’ESO per grups classe, ja que, amb 
això de la Covid, doncs no podem 
ajuntar-nos amb altres persones 
que no siguin de la nostra classe.

Els de 3rC, la vam dur a terme el 
dia 15 d’octubre. Quan vam arribar 
a l’institut vam deixar les bicicletes 
al pati dels petits i vam anar direc-
tes a l’aula perquè la primera hora 
de classe la vam fer igualment. Una 
vegada ja va sonar el timbre de les 
9h, vam agafar totes les coses 
necessàries i vam anar cap al pati 
petit i vam acabar de preparar les 
bicicletes, perquè a una persona se 
li havia rebentat la roda. 

Quan ja sortíem, tot xino-xano, 
vam emprendre el recorregut, 
cadascun al seu ritme, ja que no 
tothom està acostumat a anar se-
gons a quin ritme. Per sort, anà-
vem fent parades per recuperar 
forces. Una vegada vam arribar a 
la destinació, vam esmorzar en uns 
bancs que hi havia per allà i vam 
descansar uns 20 o 30 minuts. 
Un cop passat aquest temps, vam 
tornar a agafar les bicicletes i ens 
vam dirigir cap a la pista pública de 
futbol per fer les activitats que tení-
em preparades: primer de tot vam 
estirar-nos i vam fer moviment 
articular, i la primera activitat que 
vam fer va ser Colpbol, i després 
futbol. Fins que els professors ens 
van dir que ja era hora d’anar tor-
nant cap a l’institut. Així que vam 
començar a tirar.

Laura Almar / 3r C d’ESO
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CONCURS LOGOTIP DEL PROJECTE ERASMUS+. 
DON’T WAIT TO SEE THE DESTRUCTION
Els alumnes de 1r ESO han dissenyat a Visual i Plàstica 
un logotip per al projecte Erasmus+ anomenat Don’t wait 
to see the destruction. En aquest projecte, hi participen 
alumnes de diferents nacionalitats (Itàlia, Portugal, Tur-
quia, Letònia, Macedònia i Espanya) i té com a objectius:
- Aturar la contaminació ambiental per crear una Terra més 
habitable per a tots els éssers vius. 
- Educar els nostres estudiants sobre problemes ambientals, 
les seves causes i les solucions per aturar el canvi climàtic. 
- Desenvolupar bones pràctiques ambientals respectant, cui-
dant i prenent un paper actiu en la preservació de la natura.
Els logotips finalistes, tres de de cada grup classe, han estat 
seleccionats pel Departament de Visual i Plàstica valorant:
- Representativitat: representa de forma adequada el pro-
jecte.
- Funcionalitat: pot ser utilitzat en diferents contextos i su-
ports mantenint la seva integritat.
- Escalabilitat: pot mantenir la seva eficàcia en formats petits 

i grans, sense que perdi llegibilitat.
- Transversalitat: utilitza els principis bàsics del disseny (espai, 
color, forma, textura, i claredat).
- Variabilitat: pot tenir versions en diferents modes de color: 
monocrom, duotono o colors especials.
- Originalitat: ha de ser únic i no estar subjecte a confusió 
amb altres logotips.

Els alumnes de 1r d’ESO han participat en una votació 
online per seleccionar el logotip guanyador, que ha resultat 
ser el de l’Elma Xifra, de 1r B d’ESO. L’enhorabona!

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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El canvi de cicle és una experiència 
que els nens i nenes viuen intensa-
ment com podeu veure en aquests es-
crits que reflecteixen les experiències 
dels alumnes de 5è (fotos superiors):

“Canviem de cicle i comencem una 

nova etapa a cicle superior. Passar de 
cicle mitjà a  cicle superior no és fàcil, 
ja que el canvi és més gran que de 
tercer a quart.”

“A cicle superior ja som els grans 
de l’escola, hem de ser més respon-

sables i donar exemple als més pe-
tits.”

“Aquest curs serà diferent per 
molts motius: les mesures covid, els 
Plans de treball són més llargs i di-
vertits, els nous companys i les noves 

L’experiència del canvi de cicle
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ELS MENUTS DE P3 A L’ESCOLA 
Com cada any, l’adaptació dels menuts de P3 s’ha fet en 3 
grups junt amb els pares, mares i tutores. Aquesta vegada 
s’ha realitzat tots junts en el pati, ja que la pandèmia no 

deixa entrar gent exterior dins l’escola. Els primers dies 
ens va costar acostumar-nos a l’escola dels grans, però a 
poc a poc ens hem habituat a l’aula, amb els companys i 
companyes, amb la tutora, les joguines….

mestres.”
“A poc a poc ens anirem adaptant a 

tot aquest canvi, però creiem que ens 
ensortim prou bé després de tants 
mesos sense venir a l’escola”.

Alumnes de 5è

EDUCACIÓ FÍSICA EN ANGLÈS 
Aquest any, enguany a la situació ex-
traordinària de la COVID 19, els es-
pecialistes (Anglès, música i educació 
física) passen 9 setmanes a cada 
cicle. A causa de les poques classes 
que reben durant el curs de llengua 
anglesa, els i les alumnes de primà-
ria fan l’educació física en anglès a 
través de la metodologia AICLE/CLIL 
(Content and Language Integrated Le-
arning). Aquesta metodologia permet 
a l’alumne/a familiaritzar-se amb la 
llengua anglesa, així com millorar la 
competència oral d’aquesta. 

RODAJOC 
El divendres 23 d’octubre els nens i 
nenes de 4t vam fer el Rodajoc a da-
vant de l’escola. El primer que vam fer 
va ser dividir-nos en dos grups.  

Ens ho vam passar bomba i vam 
córrer, jugar, cridar... i tothom s’ho va 
passar súper bé. Romaysa R.

Els jocs als que varem jugar van 
ser: paper scissors rock, els quatre 
continents, als quatre en ratlla i a la 
pilota gegant. Rowayda L.

Ens va agradar molt jugar tots junts 
i col·laborar en equip. El nostre equip 
va perdre en algun joc i va guanyar en 
d’altres, però, allò important  és que 
ens ho vàrem passar molt bé i vam 
gaudir d’un dia esplèndid. Marc P.

La trobada del Rodajoc no es va po-
der fer com sempre pel Coronavirus, 
és a dir, no ens vam poder trobar amb 
diferents escoles fent els jocs a la ve-
gada en el mateix espai. Tot i així, va 
ser un dia diferent però molt divertit.

 
ELS NOMS DE LES CLASSES 
Enguany els noms de les classes 
s’han decidit en relació a l’eix trans-
versal d’aquest curs: Dones que han 
fet història.
Educació infantil:
Els noms van en relació amb els oficis 
que habitualment ho feien els homes i 
ara també ho fan les dones.

P3 A: Policies
P3 B: Bomberes
P4-P5 A: futbolistes
B: Conductores d’autobús
C: Nedadores
D: Veterinàries
E:  Astronautes

Cicle inicial:
1r A: Lella Lombardi
1r B: Sonita Alizadeh
1r C: Simone Biles
2n A: Policarpa Salvarrieta
2n B: Cleopatra
2n C: Rosa Parks

Cicle mitjà:
3r A: Ann Makosinski
3r B: Ashley Fiolek
4t A: Wilma Rudolph
4t B: Anne Frank

Cicle superior:
5è A: Irene Sendler
5è B: Marie Curie
5è C: Fina Birulés
6è A: Charlie d’Amelio
6è B: Malalan Yousafzai

EXTRAESCOLARS
Aquest curs 20/21 les activitats extra-
escolars que ofereix l’escola són: tea-
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PISCINA A 2N  I 4T 
Aquest any l’alumnat de 2n se-
gueix formant part del projecte 
“Neda a l’escola” en el qual  tots 
els nens i les nenes del poble 
d’aquesta edat tenen l’oportuni-
tat de fer un curs de natació i 
així, assegurar l’autonomia a l’ho-
ra de ficar-se a l’aigua i la seva 
flotabilitat.

A més a més d’aquest projec-
te, els i les alumnes de l’Aldric de 
4t tornen a la piscina per ampliar 
i millorar les seves habilitats mo-
trius en el medi aquàtic. 

A dalt veiem dues fotos de l’ac-
tivitat i a la drteta dos alumnes 
de 2n, Adrià R. i Valentina, expli-
quen amb text i dibuixos  la seva 
experiència.

tre, atletisme, arts creatives, multiesports, 
anglès, escacs... Aquestes de dalt són algu-
nes de les vivències que han escrit els i les 

alumnes sobre les activitats extraescolars: 
Thai (P5), Berta F. (P5C), Aina R. (P5C)  Luc 
(P5C) Tomàs (1rB) i Leonora (1rB).
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Llar d’infants Taps Entitats

La tardor ens ha vingut a veure i ha entrat amb molta força 
a la nostra Llar. La majoria dels arbres del pati de sorra 
han anat perdent les fulles. Hem vist com aquestes s’han 
anat transformant de color: verd, groguenc, marró clar, 
marró fosc...Hem aprofitat quan hi havia moltes a terra 
per jugar amb elles: les hem observat, hem fet pilons, les 
hem tirat enlaire, hem vist com les més seques quan les 
trencàvem feien soroll...

Els infants més petitons que no tenen arbres en els seus 
patis no s’han quedat sense experimentar amb elles! Hem 
agafat un munt de fulles i els hi hem portat perquè pogues-
sin veure-les i jugar amb aquest element tan especial de la 
tardor de diferents maneres. 

Han arribat  altres elements de la tardor a la nostra es-
cola: les cabasses, els moniatos,...Amb tots ells hem fet 
moltes descobertes observant-los i manipulant-los.

La setmana del 26 al 29 d’octubre vam tenir una sorpre-
sa molt especial: va venir a veure’ns la Maria Castanyera! 
Quina il·lusió! Va anar aula per aula per explicar-nos el seu 
conte i ballar junts la seva dansa. En el seu cistell portava 
fulles, pinyes, moniatos i castanyes!!!!!  El dijous 29 tots 
plegats al pati vam fer danses i cançons, respectant les 
mesures i els nostres grups bombolles (cada grup estable 
estava a la seva zona exterior d’esbarjo). La Maria Cas-
tanyera va aparèixer, a mig matí,  pel carrer carregada, 
novament, amb el seu cistell però aquesta vegada el por-
tava ple de paperines. Ens les va ensenyar i a dins hi havia 
castanyes torrades!! Ens va deixar una paperina a cada 
infant perquè pugéssim menjar-nos les castanyes a casa 
amb tota la família!

La tardor ha entrat a la Llar!
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L’esport, a pany i forrellat

Mobles a mida, mobles de cuina, 
obra nova, reformes, restauració.

 C/GIRONÈS, 5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email.fustimofermi@gmail.com

FUSTERIA I MOBLES FERMI, S. L.

La segona onada de la Covid  i les res-
triccions que es van decretar a partir 
del 29 d’octubre i perllongades fins 
al 23 de novembre (fins al moment) 
van afectar de manera important l’ac-
tivitat esportiva local. En l’anterior nú-
mero de Llumiguia s’informava de les 
mesures adoptades per l’Ajuntament 
i els clubs locals per intentar preser-
var al màxim totes les  activitats amb  
mesures de seguretat i sanitàries 
que garantissin  la màxima protecció 
enfront del contagi: grups bombolla, 
controls de públic, neteja de mans, 
mascaretes obligatòries.... Aques-

tes mesures, però, no van servir de 
res davant el decret del govern que 
va  suspendre totes les activitats es-
portives, incloent-hi les competicions  
catalanes. En concret es va decretar 
el tancament de tots els equipaments 
esportius, excepte els de tecnificació 
i lligues professionals i la suspensió 
de totes les competicions esportives, 
federades, etc., excepte les lligues 
nacionals i internacionals. A més, i 
d’acord amb les prescripcions en el 
cas de Cassà l’Ajuntament va acordar  
que la piscina coberta tanqués les 
seves instal·lacions durant aquestes 

setmanes.
Pel que fa als clubs aquesta decisió 

va comportar que s’acabessin els en-
trenaments a les instal·lacions espor-
tives locals i que en alguns casos les 
competicions que encara havien de 
començar continuessin paralitzades. 

En el cas del futbol, el els dos equips 
sèniors de la UD Cassà només havien 
jugat dos partits abans de la suspensió, 
mentre que  a les categories  de futbol 
formatiu la competició ara ja es preveu 
que s’iniciï el mes de desembre.

Tampoc no han pogut començar 
les seves competicions els equips de 
bàsquet i d’hoquei patins del Foment 
Deportiu Cassanenc o la secció de pa-
tinatge que, igual que el tenis taula o 
el taekwondo, també han tingut tota 
l’activitat paralitzada en les darreres 
setmanes.

A partir del 23 de novembre les 
instal·lacions esportives a l’aire lliure 
podien obrir amb un màxim del 50% 
d’aforament i si el nivell epidemiològic 
ho permetia a partir de la quarta fase 
d’obertura es podrien reprendre les 
competicions esportives. Sigui com 
sigui els calendaris i planificacions ja 
s’han alterat de manera important 
i cada club està a l’espera de veure 
com cada federació actua per ade-
quar aquestes normatives a les com-
peticions previstes inicialment.

Una imatge habitual 
aquests dies de l’entra-
da al Camp Municipal 
d’Esports.
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Beques de la Diputació per a 
cinc esportistes cassanencs
El dissabte, 14 de novembre l’Ajunta-
ment de Cassà de la Selva va rebre 
al pati de can Nadal els 5 esportistes 
d’alt nivell del municipi, als quals la Di-
putació de Girona els va atorgar una 
beca per finançar part dels desplaça-
ments de les seves competicions es-
portives.

Les modalitats esportives que havi-
en començat les seves competicions 
a nivell nacional, abans del confina-

ment havien estat poques; per aquest 
motiu els esportistes cassanencs que 
han estat becats han estat només 
cinc joves, que van ser  rebuts per 
l’alcalde de Cassà, Robert Mundet, i 
la regidora d’Esports, Lourdes Mar-
tin, que els hi van lliurar el xec amb la 
subvenció de la Diputació de Girona.

Aquest any s’han rebut 8 sol-
licituds, i s’han concedit 5 beques.

Els esportistes becats són, Ari Mes-

tres Pla, pilot de motociclisme, i Àlex 
de Dios José, Lídia Fuertes Grau, 
Nadia Navarro Mokhtari, Sara Belhaj 
el Khattabi del Gimnàs Jorsan, de 
taekwondo.

En total, la Diputació de Girona 
ha concedit enguany 1.475 euros a 
aquests esportistes cassanencs que 
serviran per cobrir part de les despe-
ses de desplaçaments que els suposa 
la pràctica de l’esport.

Diversos moments de l’acte de lliurament de les beques a Lídia, Nàdia, Sara, Alex i Ari.
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A dalt, en Quim Roica en l’actualitat; a la foto inferior, amb  l’equip de Futbol Sala del Foment de la  
temporada 1992-1993. Drets: Enric Mestres (entrenador), Francesc Genoher, Francesc Jimenez, Jordi 
Gumbau, Narcís Negre, Pitu Comas i Quim Roca (delegat de la secció). Ajupits: Manel Vaca, Ricard 
Cuixart, Juli Sànchez, Pere Altimira i Rafa Alarcon.

Un dimarts a la tarda a principis del 
mes de novembre, he anat a veure en 
Quim” el barber”, no precisament per 
tallar-me els cabells, ja que fa molts 
anys que soc  calb i els pocs cabells 
que puc tenir me’ls   afaito de tant 
en tant. El lligam més estret amb en 
Quim va ser quan al F.D. Cassanenc  
vam muntar els campionats d’estiu de 
Fútbol Pista. Ell portava els comptes i 
se encarregava de portar-ho tot con-
juntament amb uns quants companys  
i companyes que l’ajudàvem. Va estar 
uns quants anys a la junta del Foment, 
i per això l’entrevistem. En Quim va néi-
xer el 12 de febrer del 1956.
Tens algun historial esportiu?
No tinc historial esportiu. Només una 
temporada vaig jugar en la secció de 
balonmano; però ”era molt dolent”.
Com és que vas entrar a la junta del 
foment?
Entro a la junta del Foment per l’amis-
tat amb en Joan Riera i en Quico Na-
dal.
Quants anys vas romandre a la jun-
ta?
Vaig estar a la junta quatre anys i de 
delegat de la secció de futbol sala uns 
10 anys.
Recordes  quins eren els companys 
de junta?
Quico Nadal, Alfons Duch, Joan Riera, 
Jaume Costa, Xevi Carrera, Gerard 
Nadal, Josep Maria Martí, Eloi Madriá, 
Xevi Pérez, Quim Felip, Josep Maria 
Verdaguer i  jo mateix.
Explica alguna anècdota o alguns 
fets importants de quan vas estar 
a la junta.
Recordo que amb l’equip de futbol sala 
del Foment vam quedar Campions Pro-
vincials dos anys.

Amb 5 o 6 jugadors del Foment, và-
rem anar a jugar un quadrangular de 
seleccions provincials a Lleida, jo ana-
va de delegat de l’equip, era el dia 5 de 
gener; i, per cert feia molta fred.
Què  fas  actualment?
Ara mateix  continuo treballant en la 
meva feina de barber, miro de viure el 
millor que puc, sense fer cap mal a 
ningú.
Segueixes l’actualitat del club?
Sí, la segueixo força a través de la re-
vista cassanenca LLUMIGUIA i dels di-
aris de Girona.

Hem estat parlant amb en Quim dels 
anys que es cuidava del futbol pista a 
l’estiu en el  F.D.Cassanenc, no ha vol-
gut citar a les persones que l’ajudaven, 
sigui  fent de taula (noies), d’àrbitres i 

Quim Roca va ser delegat 
de la secció de futbol pista

companys, per no deixar ne cap. Van 
ser uns quants estius que gaudirem de 
bons partits de futbol pista.

Ens acomiadem.Ja és vespre, a 

punt de tancar la barberia. Fins una 
altra,  Quim.

Xavier Carrera Bosch

Esports FD Cassanenc / 55 anys
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Un científic refugiat a Cassà durant 
la Guerra Civil: el pare Longí Navàs
Fa una pila d’anys que repassant 
els textos de la Revista Ibèrica  que 
a l’any 1945 es publicava setmanal-
ment a Barcelona, que col·leccionava 
el meu oncle Cassià Creus,  hi vaig 
llegir un article biogràfic escrit pel 
Pare Jesuïta, Ignasi Puig, director de 
la revista, sobre el Pare Longí Navàs 
i Ferré, també jesuïta, en el que ex-
plicava l’estada d’aquest gran científic 
a Cassà de la Selva com a refugiat, 
durant la Guerra Civil, des de finals de 
1936 fins a finals de 1938. Llavors 
vaig fer-ne un resum i, no fa gaire, 
repassant apunts antics aquest em va 
venir a les mans i crec que és inte-
ressant donar-lo a conèixer. D’aquest 
article n’havia parlat amb la Montser-
rat Gener i amb la seva difunta mare 
la Sra. Angelina Huix que recordava 
que el pare Longí estava refugiat a 
can Molinas de la Plaça de la Coma 
junt amb altres sacerdots i durant el 
temps del seu refugi s’havia dedicat a 
recollir plantes que després de classi-
ficar-les confeccionava uns petits her-
baris, alguns dels quals els guardaven 
en el seu poder mercès a l’obsequi fet 
per la Sra. Molinas i que molt amable-
ment em cediren i que encara conser-
vo i agraeixo.

En començar la revolució de 1936 
el P. Navàs es trobava a Barcelona on 
hi havia arribat des de Saragossa el 
17 de juliol, tenia ganes durant aquell 
estiu de fer diverses excursions pel 
territori. Durant aquells dies de tras-
bals i persecució que patiren els reli-

giosos, s’hagué de mudar d’habitatge 
11 vegades per tal que no l’agafessin. 
Duran el mes de desembre es traslla-
dà a Cassà de la Selva on fou acollit 
per la família del Doctor en Farmàcia, 
el Sr. Josep Ernest Molinas i Renard, 
propietari d’un laboratori farmacèutic 
i d’una fàbrica de taps a Cassà de la 
Selva. En aquesta casa hi visqué dos 
anys i no va estar mai parat. Segons 
unes memòries que escrigué feia res-
saltar que la biblioteca de la casa era 
força important i que, entre altres 
obres, hi havia l’Enciclopèdia Espasa, 
de la que n’era col·laborador. Al darre-
re la casa hi havia un pati de 37 m. de 
llarg per 15 m. d’ample on passejava 
i també recollia insectes.        

El pare Navàs procedia d’una família 
nombrosa formada per 13 germans 
dels quals ell n’era el quart, va néi-
xer a Cabassers, a la comarca del 
Priorat, el 7 de març de 1858. Va 
estudiar batxillerat a Reus, en el col-
legi d’Escolapis, d’on passà a Barcelo-
na per estudiar dret a la Universitat 
i també estudis eclesiàstics al Semi-
nari. En motiu de la supressió de la 
Companyia de Jesús a Espanya, anà a 
un noviciat de Jesuïtes al sud de Fran-
ça on va cursar estudis de llatí i grec, 
va estudiar filosofia i a l’any 1890 va 
ser ordenat sacerdot. El 1892  va en-
trar en el Col·legi del Salvador de Sa-
ragossa on va ser professor d’Història 
Natural  i organitzador del seu museu 
que amb la seva guia va experimentar 
una gran millora.

Durant la seva estada a Cassà de 
la Selva va escriure molts articles 
per a revistes científiques i notes so-
bre insectes, que encapçalava amb 
l’epígraf: Treball de Cassà de la Selva 
(Girona). A més dels seus escrits en 
prosa va compondre molts versos, 
originals i traduccions, molts d’ells del 
poeta Verdaguer. A més dels escrits 
indicats també va fer una col·lecció 
d’insectes lepidòpters;  en un àlbum 
hi calcava les ales de les papallones 
i també es dedicà a preparar plantes 
que assecava i amb molta cura feia 
petits herbaris que ell anomenava 
“Herbaris de saló”. Aplegava plantes 
del jardí i de l’hort d’una casa veïna 
(can Garriga) amb la que es comuni-
cava sense haver de sortir al carrer. 
Durant el segon any d’estada a Cassà, 
sortia de la casa i anava pels camps 
de l’entorn a passejar i recollir plantes 
i insectes;  ben aviat tingué un grup de 
persones que, tot sovint, li aportaren 
plantes i insectes de la zona per tal 
que les classifiqués. Amb les plantes 
confeccionà petits herbaris que anà 
regalant als amics i col·laboradors, 
en confeccionà 30 que aplegaren un 
total de 2.256 plantes.

Pocs mesos abans d’acabar-se la 
guerra civil la casa on vivia va ser re-
gistrada per tropes republicanes i fou 
pres el Sr. Molinas junt amb el seu cu-
nyat, el Sr. Xavier Formosa, els quals 
van ser traslladats a Barcelona; uns 
pocs dies abans del registre el dia 7 
de desembre el pare Navàs havia es-
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vista Ibèrica des de l’any 1914 fins a 
finals de 1936, on a cada exemplar 
hi ha algun article o nota d’aquest 
savi entomòleg. El pare Longí Navàs 
i Ferré nasqué l’any 1858 a Cabas-
sers, poblet de la província de Tarra-
gona i entrà a la Companyia de Jesús 
on ingressà l’any 1875 als 17 anys. 
Acabada la seva formació religiosa i 
científica fou destinat al Col·legi del 
Salvador, de Saragossa, l’any 1892, 
on exercí de professor de ciències na-
turals durant 40 anys, fins al 1932, 
exceptuant els anys 1900 i 1901 que 
anà a Madrid on acabà la carrera de 
Ciències Naturals. 

A partir de 1932, en motiu de la 
dissolució de la Companyia de Jesús 

a Espanya, el pare Navàs es traslla-
dà a Itàlia. Durant l’any 1933 va ser 
professor dels estudiants jesuïtes 
desterrats, a Bolengo (Itàlia), i els 
darrers anys de la seva vida retornà a 
Catalunya a la província de Barcelona, 
primer, i després a la de Girona on 
arribà a l’inici de la revolució de 1936.

Va ser sempre un home molt tre-
ballador i constant, era metòdic, or-
denat i incansable a qui no afectaren 
els èxits aconseguits en la seva espe-
cialitat. Era un naturalista consumat 
que trepitjava el terreny per tal de 
recollir els materials que feia servir 
per als seus estudis. Durant les seves 
excursions entomològiques mostrava 
un gran entusiasme i li agradava ca-

crit una carta a un seu nebot, 
l’Ignasi Seró on li explicava que 
“a Cassà  havia complert els 
80 anys i que gaudia de bona 
salut i que els dos últims anys 
els havia passat molt bé sen-
se que li hagués faltat res i 
treballant molt; afegia que els 
comestibles i tot escasseja 
per aquí, i és la regió més ben 
proveïda. Enviava salutacions a 
tots els de casa i a Prudència, 
que suposava que era a Tar-
ragona. Desitja molt veure’ls i 
parlar-hi; però per ara no era 
possible”. Els quatre sacerdots 
que estaven refugiats a la casa 
hagueren d’anar-se’n. 

El pare Navàs anà a Giro-
na el dia 10 de desembre de 
1938 i es refugià dins l’asil de 
les Germanetes dels Pobres. 
El 24 de desembre de 1938, durant 
la celebració de la missa a l’asil va 
embullar-se i s’equivocà diverses ve-
gades; el 26 de desembre no es va 
moure del llit, i el 28 li van administrar 
tots els Sagraments;  l’endemà  el va 
passar semi inconscient, i el dia 30 
quedà inconscient del tot; va morir el 
dia 31.  El 2 de gener de 1939 l’en-
terraren al Cementiri Vell de Girona, 
en un nínxol propietat de les Germa-
netes que l’acolliren. L’entomòleg de 
renom mundial descansa, doncs, sen-
se cap classe d’identificació a la seva 
làpida. 

El pare Navàs va ser un gran na-
turalista i fou col·laborador de la Re-

Recordatori de l’homenatge dels vui-
tanta anys de Longí Navàs.

74    Llumiguia · núm. 813 · novembre 2020 



Apunts històrics de Cassà Col·laboracions

minar i pujar i baixar munta-
nyes amb el caça papallones 
sempre a punt i  recollint 
tota mena d’insectes. Sovint 
també duia al damunt la cai-
xa d’herboritzador, la motxi-
lla, unes pinces metàl·liques 
per agafar himenòpters i un 
paraigües que feia servir per 
recollir els insectes que feia 
caure de les branques dels 
arbres.

Es difícil fer un càlcul de les 
seves múltiples excursions 
entomològiques; va recorre 
part d’Andalusia, Galícia, As-
túries, Castella; però les re-
gions més explorades foren 
Catalunya  i Aragó. Durant el 
temps que passà a Itàlia, tot 
i que ja tenia 75 anys,  re-
corregué bona part dels Alps 
i els Prealps piamontesos. 
Amb les seves recerques 
recollí una munió d’insectes, 
minerals i plantes que enri-
quiren el Museu del Col·legi del Salva-
dor, de Saragossa. 

Abans de la seva especialització en 
neuròpters començà per estudiar les 
diferents branques de la història natu-
ral en els seus tres regnes: Mineral, 
vegetal i animal. Començà per la bo-
tànica i s’especialitzà en l’estudi dels 
líquens. Després es dedicà a l’estudi 
dels neuròpters i aprofundí els seus 
coneixements de geologia i paleonto-
logia fent descobriments de fòssils 
a Nombredilla, Mara i Monteagudo;  
durant l’any 1895  a la muntanya del 
Moncayo, va descobrir i classificar 
el rèptil de 230 milions d’anys d’an-
tiguitat Chirosaurus ibericus (també 
anomenat Chirotherium ibericum) i 
poc després el jaciment de fòssils de 

Libros, a Terol, on va descriure espè-
cies i gèneres nous, com per exem-
ple l’au Thiornis sociata[2] (la qual es 
troba actualment al Museu Nacional 
de Ciències Natural de Madrid) i les 
granotes Rana pueyoi Nav. i Rana 
quellenbergi Nav. de fa uns 35 mili-
ons d’anys.[3]Va ser sempre un home 
molt treballador i constant, era me-
tòdic, ordenat i incansable a qui no 
afectaren els èxits aconseguits en la 
seva especialitat. 

  Pel que fa als neuròpters es dedi-
cà a la recol·leció i classificació dels 
de la península que, en gran part, fo-
ren recollits per ell mateix i els demés 
els rebia dels seus amics i correspon-
sals. Després d’haver estudiat els de 
la península el P. Navàs es dedicà al 
seu estudi a nivell mundial. Primer fo-

ren els missioners  de Filipines 
i Amèrica els que li forniren els 
exemplars d’aquests territoris. 
La seva col·laboració en dife-
rents revistes europees l’acredi-
tà com a especialista en l’estudi 
d’aquests insectes i d’aquesta 
manera no li calgué buscar cor-
responsals, ja que li enviaven 
col·lecions de tot arreu per tal 
que els classifiqués. La seva re-
putació, entre els entomòlegs, 
va fer que se’l considerés com 
el primer especialista mundial 
en neuròpters. Així ho afirmà 
el professor Heymons, del Mu-
seu d’Història Natural de Berlín, 
en el Congrés de Zurich, l’any 
1925, i més tard pel Sr. Pruffer, 
Conservador del Museu d’Histò-
ria Natural de Wilna. Amb els 
seus estudis va descriure 3000 
espècies de neuròpters. 

Els principals museus del món 
començaren a trametre-li les 
seves col·leccions de neuròp-
ters per tal que els classifiqués. 
En els museus de Londres, Vie-
na, Berlín, Hamburg, Budapest, 
Oxford, Petrogard, Paris, Tòkio, 
Shangai, Hongkong, etc. existei-
xen col·leccions de neuròpters 
classificats pel P. Navàs. Dels 
prop de 100.000 exemplars 

de neuròpters que posseïa el Museu 
de París, havien estat classificats  per 
ell. Aquest museu, en assabentar-se 
de la seva mort, demanà una fotogra-
fia del P. Navàs per tal de col·locar-la 
en la secció de neuròpters. L’Associ-
ació de Naturalistes d’Hamburg el no-
menà soci i li atorgà un diploma en 
reconeixement dels serveis prestats 
al Museu d’Hamburg. 

La tasca desenvolupada pel P. Na-
vàs és fa patent l’any 1936 amb el 
nombre de grups naturals nous als 
que havia donat nom propi, a saber: 1 
Ordre, el dels Rafidiòpters; 9 famílies; 
59 tribus; 232 gèneres, 2.859 es-
pècies; 241 varietats. Les principals 
Acadèmies i Societats Científiques 
s’honoraven de tenir-lo com a un dels 

Portada d’un llibre que explica la 
trajectòria del naturalista que va 

viure a Cassà.
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seus membres. Va ser soci de les Aca-
dèmies de Madrid, Barcelona, Lisboa, 
Pontifica del Nuovi Licei de Roma, i 
soci fundador de la de Saragossa. Va 
ser fundador de la Societat Aragone-
sa de Ciències Naturals (1902) que 
més tard es transformà en Societat 
Ibèrica de Ciències Naturals (1927). 
També l’any 1918 fundà la Societat 
Entomològica Espanyola. Va assistir 
a nombrosos congressos científics: 
Berna, el 1904; Viena, el 1905; Graz 
i Brusel·les, el 1910; Ginebra i Oxford 
, el 1912; Mònaco, el 1913; París, 
el 1923; Zurich el 1925, Budapest 
i Roma el 1927; París i Brusel·les el 
1932; París i Madrid, el 1935. 

 Va escriure més de 600 ar-
ticles i més de 1000 notes en diver-
ses revistes d’Europa, Amèrica, Àsia 
i Àfrica, firmats amb el propi nom de 
Longí Navàs: Butlletí de la Institució 
Catalana d’Història Natural, Actas y 
el Boletín de la Sociedad Española de 
Historia Natural, Bulletin du Museum 
d’Histoire Naturelle (de París), Ento-
mologischen Zeitschrift (de Frankfurt), 
Revista de la Sociedad Entomológica 
Argentina, Notes d’Entomologie Chi-
noise (de Xangai), etc. Va pertànyer 
a nombroses societats, acadèmies 
científiques (com ara, la Societat Ca-
talana d’Història Natural de l’Institut 
d’Estudis Catalans i l’Acadèmia de Ci-
ències de Madrid) i societats entomo-
lògiques nacionals de tot el món (Ale-
manya, Brasil, Egipte, Itàlia, Rússia, 
Suècia, Suïssa, etc.). Endemés, va 
participar en nombrosos congressos 
científics a l’Estat espanyol i en altres 
països.[2]quan ho feia en diaris sovint 
feia servir els pseudònims de Plini, 
Gregori, Severí, Nieremberg i també 
Lino-Gons i Savan. Col·laborà en mol-
tes revistes científiques tant d’Espa-
nya com de l’estranger i també ho fou 
l’Enciclopèdia Espasa, dins la secció 

d’Artròpodes. 
L’any 1928, en el seu 75è aniver-

sari, la Revista de la Acadèmia de Ci-
ències de Saragossa va publicar una 
llista de les seves obres escrites fins 
a aquella data. Els llibres i fulletons so-
bre vocació arribaven a 70; els d’his-
tòria natural i ciències afins, més de 
600, dels que gairebé la meitat es re-
ferien als neuròpters, la seva especia-
litat. Eren més de 1.000 les crítiques 
fetes sobre llibres.

En succeir-li la mort el darrer dia de 
1938 no va poder rebre la medalla 
que el Rei de Bèlgica, Leopold III, ha-

via fet encunyar expressament com a 
reconeixement al P. Navàs per haver-li 
classificat els neuròpters que quan 
era príncep havia recollit a l’Estrem 
Orient i pels seus extensos treballs de 
recerca. Aquest gran científic el vam 
tenir de refugiat a Cassà els dos dar-
rers anys de la seva vida treballant, 
com sempre, en la seva especialitat, 
els insectes i les plantes. Crec que és 
un  gran honor per Cassà  haver-lo 
pogut tenir com a convilatà, llàstima 
que fos per tan poc temps. 

Quim Mundet

Una imatge de Longí Navàs, de jove.
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Us agrada el vi rosat? Fins fa poc, 
sempre era considerat un vi de poca 
entitat, però sortosament cada dia hi 
ha més cellers que aposten per aquest 
tipus de producte. Avui dia, al mercat 
podem trobar rosats molt interessants 
i cada vegada amb més personalitat.

Aprofitant l’estada a la Costa Blava 
francesa durant uns dies del mes de 
setembre, a part del recorregut tu-
rístic, paral·lelament vaig poder fer el 
recorregut vinícola, veien les diferents 
zones de producció i tastant diferents 
vins. Aquest mes us parlaré de Côtes 
de Provença, la AOC (Appelation Ori-
gen Controlée) amb més extensió de 
França.

La regió Côtes de Provença com-
prèn des de Marsella fins a Niça, a 
tocar amb la frontera d’Itàlia, i es ca-
racteritza pels seus vins mediterranis, 
amb molta varietat d’estils i subzones 
concretes. Actualment a la Provença 
hi podem trobar els millors rosats del 
mercat internacional. Ha estat una 
reconversió lenta i costosa, a còpia 
d’apostar per un producte de qualitat 
que ha fet renéixer el rosat en aquesta 
àmplia zona. Els rosats de la regió són 
elegants i amb unes característiques 
oloroses molt determinades i de gran 
poder de seducció. Potser els nom-
brosos camps d’espígol en zones més 
allunyades de la costa li donen aquests 
trets tan característics. Els vins estant 
lligats  al glamur i l’estiueig de les ciu-
tats costaneres i, tot aprofitant l’alt 
poder adquisitiu del visitant, els vins 
al voltant dels grans nuclis turístics no 
són molt assequibles de preu.

La cuina mediterrània de la zona lliga 
perfectament amb aquests vins rosats 
alegres i divertits. Sempre interessant 
i variada, l’all és un dels seus elements 
característics, també acompanyada de 
l’oli i les olives i amb força varietat de 
peix i marisc. Entre els plats més típics 
destaquen la sopa de peix (bullabesa) 
de Marsella, brandada de bacallà de 
Nimes i els plats de carn més a l’interi-
or, acompanyats d’un bona ratatouille.

Fent un tomb per la història, els 
romans van envair aquesta part de 
França. És per això que el casc antic 
de molts pobles i ciutats recorda la 
Toscana italiana, amb carrers estrets 
i empedrats, on nombrosos bistrots i 
botigues d’artesania s’alineen a les vo-
reres per gaudi del visitant, tot seguint 
el gran recorregut turístic de la zona. 
Prop de la frontera amb Itàlia trobem 
Niça, una ciutat senyorial i oberta al 

mar, on el sòl totalment pedregós de 
la seva platja, fa difícil un bany tranquil i 
reposat. Més al sud hi ha Antibes, amb 
un port distingit i la ciutat emmurallada 
i Cannes, on imperen el luxe i el glamur, 
tenint l’auditori del festival de cinema i 
la seva catifa vermella com a principal 
reclam. Al nord de Cannes hi trobem 
Grasse, el poble dels perfums (tot una 
màgia d’olors i fragàncies), i seguint la 
carretera de la costa s’arriba al nucli 
turístic de Saïnt-Raphaël i Fréjus i més 
endavant a Sainte-Maxime, en un re-
corregut similar a les carreteres de la 
Costa Brava (Lloret-Tossa, Tossa-Sant 
Feliu). La via arriba a Saïnt Tropez un 
altre dels nuclis turístics importants de 
la zona, que encara conserva el seu 
encant de petit poble costaner, domi-
nat per la seva ciutadella en la part 
més elevada de la població i algun petit 
record cinèfil d’en Louis de Funès com 
a gendarme de la població.

Als voltants de Saïnt-Tropez, vaig 
poder comprovar la quantitat de ceps 
plantats. Vinyes marítimes, molt ben 
cuidades de forta influència mediter-
rània, on l’expressió dels vins rosats 
arriben al seu màxim esplendor. La 
garnatxa és la varietat més apreciada 
i, per contra, la cabernet no la volen 
ni veure. També van agafant força vins 
de Monestrell i la Carinyena, així com 
altres varietats com la Cinsault, la Ti-
bouren o la Rolle.

Dominant el golf de Saïnt-Tropez i 
penjat en un penya-segat, trobem la 
població de Ramatuelle, un petit poble 
medieval típic de la Provença, única 
per la varietat de flors que s’hi poden 
veure i d’on surt el vi d’aquest mes. 

LA TOURRAQUE CUVÉE CLÀSSIC 
ROSÉ va acompanyar el nostre àpat a 
un dels bistrots (L’Estable) del poble. 
És un vi d’un celler amb més de 200 
anys de tradició (Cuvée Joseph Brun), 
i on des del 2013 practiquen l’agricul-
tura biodinàmica. És vi golós, emocio-
nant i fàcil d’entendre. Conserva una 
bona acidesa i cert punt d’amargor 
sense emmascarar el seu caràcter 
fresc i floral. Tan en nas com en boca, 
ens recorda a fruites grogues com po-
den ser el préssec o l’albercoc, amb 
certs tocs cítrics que combinen per-
fectament amb una pasta fresca amb 
productes marítims de la zona. 

Com a apunt final del viatge, a la part 
més al Nord de la Provença, per sobre 
la ciutat universitària i gran nucli urbà 
d’Aix-en- Provence hi trobem el Parc 
natural regional de Luberon, situat al 

La Tourraque - Cuvée Clàssic Rosé 
(AOC Côtes du Provence)

marge dret del riu Durance. Allà hi ha 
una població que porta per nom Ca-
denet. La visita era obligatòria, i vam 
aprofitar per fer una petita rectificació 
al seu nom original.

Preu aproximat del vi: 12 eur

Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)

El Vi de la PIlar Viure bé
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Viure bé Consells de Salut

Els antibiòtics són uns medicaments 
que poden curar infeccions causa-
des per bacteris. Els antibiòtics, com 
tots els medicaments, poden causar 
efectes indesitjables si s’utilitzen ma-
lament. No prengui mai antibiòtics 
pel seu compte, faci-ho sempre per 
indicació del seu metge. 

ELS ANTIBIÒTICS FUNCIO-
NEN PER A TOTES LES INFEC-
CIONS? 
No; a l’inrevés, només són útils en 
les infeccions causades per bacteris. 
Sabem que la majoria d’infeccions són 
causades per virus i en aquest cas els 
antibiòtics no serveixen per a res. En 
les infeccions víriques com el refredat, 
la grip, la faringitis o l’otitis no hem de 
prendre antibiòtics. 

QUÈ PASSA SI PRENEM MOLTS 
ANTIBIÒTICS O HO FEM DE FOR-
MA INCORRECTA? 
En primer lloc, podem tenir efectes 
secundaris dels antibiòtics com di-
arrees, nafres a la boca, al·lèrgies, 
erupcions a la pell o afectació vaginal. 
Això no es pot predir, depèn de la per-
sona. En segon lloc, un ús incorrecte 

fa que els bacteris es tornin resistents 
als antibiòtics. L’antibiòtic ja no mata 
el bacteri. 

COM PUC SABER SI NECESSITO 
UN ANTIBIÒTIC QUAN PATEIXO 
UNA INFECCIÓ? 
La majoria d’infeccions són causades 
per virus: 

Refredat, faringitis i grip. Són sem-
pre causades per virus. Begui molts lí-
quids. Pot prendre algun medicament 
per al malestar general, la febre, la 
tos o la mucositat. 

Mal de coll. La majoria són causa-
des per virus. En alguns casos són 
bacteris,i donen mal de coll amb febre 
alta sense tos ni moc, llavors el metge 

li donarà un antibiòtic. 
Bronquitis o tos. Són gairebé sem-

pre causades per virus. Prengui al-
gun medicament per alleujar la tos. 
Si la febre persisteix més de cinc 
dies, aleshores ha de consultar el 
seu metge. Si pateix de bronquitis 
crònica ja és diferentical que consul-
ti el metge desde l’inici. 

Diarrea. Són gairebé sempre cau-
sades per virus. No prengui medica-
ments per tallar la diarrea ni antibi-
òtics. El més important és prendre 

líquids que compensin la diarrea així 
i fer una dieta. Infecció d’orina. Cal 
prendre antibiòtics, consulti sempre 
el seu metge de família. 

QUÈ PUC FER PER UTILITZAR BÉ 
ELS ANTIBIÒTICS? 
No compri antibiòtics sense recep-
ta. No els prengui sense consultar el 
metge. Si el metge li dóna un antibiò-
tic, cal que el prengui a les hores que 
li digui i cal que no el deixi abans de 
temps. Recordi que la majoria d’infec-
cions es curen soles i no necessiten 
antibiòtics. 

Equip d’Infermeria d’Atenció Primària 
/ Equip Sanitari ABS-Cassa de la Selva

Els antibiòtics

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Higiene Dental Viure bé

Les Clíniques Dentals sempre 
han estat llocs bioseguros, 
però alguns pacients senten 
por d’acudir a les clíniques, da-
vant la possibilitat de contagi 
de COVID-19. És important que 
els pacients se sentin tranquils 
a l’hora d’acudir al dentista, ja 
que la majoria de les clíniques 
hem posat en marxa una sèrie 
de protocols d’actuació que ga-
ranteixen la seva seguretat, així 
com la del personal de centre.

A les nostres clíniques, ex-
pressament, comptem amb un 
bagatge d’Epis, desinfectants 
de superfícies antivirus, desin-
fectants d’instrumental, Vac-
Station (suctor d’aerosols d’alta 
potència), gel hidroalcohòlic de 
mans, catifes desinfectants de 
calçat, mampares de metacrilat de protecció, purificador 
que renova l’aire de tota la Clínica en una hora, generador 
d’ozó i llums ultraviolats. Si a això li sumem la ventilació di-
recta del gabinet, tenim un armamentari potent per lluitar 
contra el virus.

Cada ciutadà ha d’extremar la cura de la seva salut per 
cuidar la salut dels altres. Però també hem de mantenir la 
calma i la tranquil·litat, ja que en les nostres Clíniques s’estan 
seguint els protocols més estrictes pel que fa a higiene i de-
sinfecció, i les recomanacions dels organismes oficials.

El nostre protocol d’actuació és el següent:
 Abans de la cita:
Hauràs d’acudir a la visita sense arracades, anells, rellot-

ges o altres complements.
Et recomanem arribar puntual (no abans), ja que l’afora-

ment estarà limitat per evitar acumulacions de pacients.
Només menors o persones amb necessitats especials po-

dran acudir amb un acompanyant.
Ja a la clínica:
Disposem d’estoretes desinfectants de calçat.
Posarem a la teva disposició hidrogel per a mans
Comprovarem que tens mascareta; si no en tens, t’en fa-

cilitarem una.
Et prendrem la temperatura amb un termòmetre sense 

Protocol anti Covid-19 a les 
nostres Clíniques Dentals

Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

contacte.
Hem eliminat elements de contacte 

com revistes, fullets o mostres.
Et farem un qüestionari de salut com-

plet.
En el gabinet facilitem una esbandida 

bucal que disminueix la possibilitat de 
presència de virus en la cavitat oral

Seguim estrictes protocols d’higiene, 
desinfecció i esterilització de tots els 
instruments i materials utilitzats en els 
tractaments.

Després de cada pacient es proce-
deix a desinfectar i ventilar exhaustiva-
ment el gabinet, durant 15 minuts.

Tot l’explicat li brinda als nostres pa-
cients la tranquil·litat de ser visitats en 
un ambient bioseguro, per tant, no es-
peri que s’acosti encara més Nadal i 
Any Nou, consulteu-nos el seu cas ja i 
li direm les opcions 

que té per gaudir d’una boca sana i un 
somriure bonic.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel.: 972.46.44.50
E-mail:  idamisa@idamisa.com
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El meu avi era el meu ídol i jo la nineta 
dels seus ulls. Als captards, m’encan-
tava asseure’m prop seu i escoltar les 
seves divertides històries de joventut 
en què crec que hi posava més pa que 
formatge.

A casa nostra, on ell havia vingut 
a viure en la seva vellesa (ja havia 
complert els 90), hi teníem unes gol-
fes i alguna vegada un ratolí baixava 
des del terrat i no fallava la consigna: 
“Nena, vine, que anirem a caçar un 
ratolí!”

I un bon dia, iniciada la carrera en-
tre rampoines i caixes, en vaig trobar 
una on hi havia un bon grapat de dis-
cos vells.

“Això era meu!” va cridar l’avi tot 
content i, en remenar-los, en trobà 
un de música de xarleston. “Ai nena 
quan t’ho expliqui” em va dir petant-se 
de riure.

I així ho feu aquella mateixa nit.
“Tu saps, nena (perquè sempre em 

deia nena potser perquè era la seva 
única néta) que jo vaig néixer en una 
masia propera als límits amb França, 
que formava part de la propietat d’uns 
“senyoritos” de Barcelona que hi pas-
saven llargues temporades.

A mi m’agradava apropar-m’hi sen-
se que la mare ho sabés i, amagat 
entre els arbres, veure les festes que 
organitzaven el jovent i escoltar la mú-
sica que sortia d’aquell aparell que 
vaig sentir que en deien gramòfon. 

Un dia l’hereuet els hi va dir tot sal-
tant i rient: “Avui sentireu una música 
que s’ha posat de moda i és una “bur-
rada”. Se’n diu xarleston! Ja l’he après 
a ballar!”

Quan la música va sonar ell va co-
mençar a fer uns saltirons i uns ges-
tos molt estranys i els demés l’imita-
ven i era com un carnaval.

A més em vaig fixar que tots por-

taven uns pantalons amb els camals 
molt amples que quasi voleiaven amb 
els salts.

Tots els dies, després de sopar, ana-
va a contemplar l’execució de l’exòtic 
ball. En lloc de ficar-me al llit, em po-
sava a assajar el xarleston i com més 
soroll de peus feia i més guitzes tirava 
més feliç em sentia.”

“Faltava poc per la Festa Major del 
poble veí on tenia la xicota i, com que 
des de la mort del pare jo em cuida-
va dels calerons de la casa, vaig anar 
a la vila a comprar-me un gramòfon, 
aquests discos de xarleston i fer-me 
uns pantalons  nous de grans camals.

Per què? Doncs perquè havien 
anunciat que en el ball de l’embalat 
s’estrenaria un ball nou que en deien 
“xarleston” i sols jo el sabia ballar!

Arribat el dia vaig preparar l’ase i 
el carret i vaig anar a empolainar-me 
amb la roba nova.

Quan la xicota em va veure i es va 
fixar en els camals dels pantalons que 
jo lluïa fent-me el fatxenda, amb les 
mans a les butxaques, em mirà tan 
astorada: “Què dirà la gent del po-
ble?”  Li vaig haver d’explicar: “Però 
nena, si és l’última moda a Barcelona, 
què han de saber la gent de pagès!”

La satisfacció em va despertar una 
gana tremenda i en el suculent dinar 
de Festa Major vaig repetir tant com 
vaig poder.

Després ens vàrem dirigir a l’en-
velat. Ella estrenava vestit i la mare 
l’acompanyava com calia. La gent 
s’obria pas per deixar-nos passar sen-
se treure la vista dels meus camals, 
cosa que em feia estarrufar com un 
gall d’indi.

I arribà el xarleston: “Apa, nena, li 
vaig dir, ha arribat la meva. Tu arra-
pa’t fort i fes el que jo faig; procura 
imitar-me. Vull que ens vegin ballar, 

Un avi conta-contes

Col·laboracions Entre el somni i la vigília

que aquí ningú en sap!”
I vaig començar a saltar, remenar 

el cos, tirar cosses, i fer les contorsi-
ons més originals que m’havia inven-
tat! Estava tan engrescat amb el que 
feia que ni veia el que feia ni sentia els 
crits de la xicota que cridava: “Prou! 
Prou, para!”

La gent va començar a fer rotllo al 
nostre voltant i la riallada era cada 
cop més forta. La mare de la meva 
xicota provà d’arrencar la seva filla 
dels meus braços. De sobte em vin-
gué una glopada i tot el suculent dinar 
de Festa Major anà a parar damunt 
del seu vestit nou.

Llavors arribà el seu pare amb un 
garrot i començà una persecució per 
la sala de ball fins que al cap de poca 
estona, els peus se’m varen ficar dins 
els camals dels pantalons fent-me 
caure com un pallasso mentre el gar-
rot em masegava les costelles.

I així em vaig quedar sense xicota, 
vaig llençar el gramòfon per la fines-
tra i vaig amagar els xarlestons en 
aquesta capsa on han reposat quasi 
setanta anys.”

Vaig córrer a abraçar-lo i vàrem es-
clatar a riure amb tantes ganes que 
acabàrem plorant fins que la mare 
vingué, ben espantada, creient que 
havíem pres mal.

No sé si la mare coneixia la història 
o bé si la història no era tal sinó un 
acudit de l’avi però, quan ens vàrem 
mirar als ulls, encara amarats de llà-
grimes de riure, va quedar clar que, 
a partir d’aquell instant, era la “nostra 
història”, una de les tantes que mai 
no he oblidat.

M. Dolors Godoy Rotllens

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran.com
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Ocells de Cassà Col·laboracions

Avui parlarem d’un dels ocells de Cata-
lunya que més atrau al públic general, 
per ser fàcil d’observar,  i que durant 
les darrers anys ha colonitzat jardins de 
pobles i ciutats. Es tracta de la merla.

La MERLA (Turdus merula) és un  
ocell típic de boscos humits, on se la 
pot veure remenant la fullaraca i men-
jant cucs. També sovinteja enmig dels 
arbres fruiters devorant fruita i als 
parcs i jardins de pobles i ciutats bus-
cant cucs de terra i altres invertebrats, 
baies i insectes. 

La merla és més gran que un pardal 
i més petit que un colom, fa uns 23,5-
29 cm de llarg. El mascle és de color 
negre amb el bec groc i un cercle gro-
guenc al voltant de l’ull, un color que és 
més intens i lluent a la primavera per 
impressionar les femelles. En canvi, la 
femella té un color més opac, de color 
marró grisós, on aquesta discreció cro-
màtica revela una major implicació en 
la custòdia de les cries. Camina i salta 
a batzegades i quan sent el perill aixeca 
la seva cua. 

El NIU es troba a poca alçada dels 
arbres i arbustos.  És un niu compac-
te, de fulles seques, branques fines i 
arrels. Per dins està folrat d’una gran 
capa de terra amb fragments vegetals, 

com herba seca i prima. La femella pon 
dues o tres vegades cada any entre 3 
i 6 ous i els incuba entre 12 i 14 dies, 
que llavors ja marxen del niu encara 
que tenen dificultats per volar. L’espe-
rança de vida d’una merla se situa habi-
tualment al voltant de 3 o 4 anys;  tot i 
que s’han trobat individus de fins a 15 
anys de longevitat. 

La merla és un nidificant molt abun-
dant  i present durant tot l’any a Catalu-
nya ; la seva població s’estima en més d’ 
1.500.000 individus adults .  La merla 
posseeix nombrosos depredadors, en 
particular l’esparver. Altres ocells, com 
les garses i les cornelles, però també 
d’altres animals, com els erminis i els 
gats, tenen el costum de saquejar els 
nius de merles, la qual cosa en pot limi-
tar la població.

8. Merla El cant és molt peculiar i apreci-
at pels humans, consisteix en una 
llarga successió d’estrofes breus 
i variades, amb un típic final agut. 
Podeu escoltar-lo a https://www.
xeno-canto.org/253295

Essent la merla un ocell abun-
dant i fàcil d’observar a Catalunya 
no és estrany que hagi propiciat 
una pila de dites populars; us en 
deixo algunes: 

1. Agafar una merla
2. Amics i merles blanques, són 

dues coses rares
3. Quan la merla canta i no plou, 

senyal d’aigua si Déu vol
4. Quan la merla canta, la griva li 

diu: “Atipeu-vos, comare, que ja ha arri-
bat l’estiu”

5. Xerrar més que una merla
Durant tot el temps que va durar el 

confinament es va deixar veure, i sobre-
tot sentir, en molts racons de Cassà. 
Particularment jo en vaig veure alguna 
al març i ja durant el mes d’abril en vaig 
comptabilitzar un parell cada dia.

Aprofitem aquests dies de bonança 
abans no arribi l’hivern per sortir a pas-
sejar i empapar-nos del cant melodiós, 
agradable i melancòlic de la merla, que 
juntament amb el del rossinyol, és dels 
cants més grandiloqüent de la nostra 
avifauna.

Xon Vilahur
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Entreteniments Foto Nostàlgica

Grup de cosidores del taller del 
sastre Narcís Negre (1950)
Aquesta imatge de l’any 1950 ens l’ha proporcionada la 
Josefa Metje que és una de les cosidores que treballava 
al taller del sastre Narcís Negre, de Cassà, al carrer del 
Dolors. A la foto hi podem veure el mateix Narcís Negre 
i  les boies cosidores Catalina Vilallonga, Josefa Metje, Jo-
ana Pagès, Mercè Matas, Montserat Maymí i Maria Cu-
lubret, l’esposa d’en Narcís, Maria Nin Serra i la Maria 
Matilde Gispert. La Josefa té molt bons records d’aquells 
anys com ara que el 13 de desembre era el dia de la seva 

patrona, Santa Llúcia, i es feia un ball  al Centre Recratiu 
amb un concurs  que premiava a qui portava el millor vetsit 
i el millor barret; La Josefa recorda que un any va guanyar  
un premi de 500 pessetes  “que vam aprofitar per fer un 
dinar totes plegades”.

També recorda que cada setmana les noies del taller 
guardaven una pesseta de la setmanada per poder sortir 
un dia d’excursió a Barcelona.
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Mots encreuats 
Núm. 414
HORITZONTALS
1.- Deteriorada pel seu ús en dies de tempesta. Soldat 
sense graduació. 2.- Vot de censura contra una insti-
tució d’esquerres. La peça de fusta més apreciada pel 
carnisser. 3.- Acció de nuar, feta a pèl. Bar musical on 
també podem omplir el pap si tenim gana. 4.- Esca-
la de pintor. La conjunció adversativa que denota més 
indecisió. Lletra de pal, i mai tan ben dit. Al bell mig 
de les vies. 5.- Destruir una ideologia atacant-ne els fo-
naments. 6.- Pàrquing. El licor antillà que es pren per 
prescripció mèdica amb oposició de la direcció. Un ca-
vallet. 7.- El número u de la baralla. Inversió on té lloc 
el mercat. 8.- Quina cosa? Reconciliar amb una certa 
oposició. 9.- Mamífer remugant de la família dels bòvids. 
Un ull tant gironí com la paia. Instrument indi de corda. 
10.- Poses drets i rígids el cabells. S’afarta al migdia. 
11.- Professional del volant. L’arbust més apreciat pel 
col·lectiu independentista català.

VERTICALS
1.- La unitat de pes més osonenca. Aquell farcell no gai-
re gros que carreguen els mals futbolistes. 2.- Se’n fot 
de l’Onyar. Cinc-cents romans. Natjada. 3.- De vegades 
fa el lladre. L’est. Surt el sol. 4.- Que existeix de nom 
però no en realitat. La unitat hospitalària més castigada 
en temps de Covid.  5.- Intimidaries. 6.- Una que ajuda a 
començar bé el dia. Ho és la persona que no té un lloc 
fix on viure. Dues veïnes vingudes de l’est. 7.- Dimensió 
d’un cos en direcció vertical. Enfurismats als emirats. 
Cua de la guilla. 8.- Cinquanta romans aprovats als exà-
mens de conduir. Qüestionà enfilant-se per les parets. 
9.- La modalitat de música més marinera d’en Valtònyc. 
Poc racional. 10.- Deixar com mort a la comarca del 
Rosselló. Desprèn en forma d’olor aquell qui té el poder. 
11.- En tingué coneixença perquè s’hi entén. Mullat.

Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 6

Per passar l’estona Entreteniments
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